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prvi latnikzgornjevipavski časnik

December obiluje z vsem 
mogočim, mlajšim pa so vendarle 
na očeh kar trije dobri možje in 
ni vrag, da ne bi kakšnega srečali. 
V času mojega otroštva le dveh, 
kajti drugi (kronološko vzeto) še 
ni preplaval Atlantika. 

Najbolj pričakovan in zaželen 
je bil Miklavž, čeprav smo 
kot mulci preživeli kar nekaj 
strahu, ko je njegovo spremstvo 
parkeljnov z debelimi verigami 
zganjalo takšen trušč, da nas je 
srh spreletal. A se je odkupil z 
nekaj sladkarijami, obveznimi 
pomarančami in volnenimi 
nogavicami. Če se je 'miklavž' na 
nek način prebil do Andrejevega 
sejma v Gorici, je v košarici 
pristal še mandolat. Enkrat sem 
dejansko dobil tudi 'šibo leskovo, 
da bo po riti treskalo'. 

In vedno so bili zraven še 
rožiči, najbrž najcenejše sadje (če 
to sploh je), ki se je tedaj dobilo. 
Še danes, z zobnimi vsadki in 
ne najbolj zanesljivimi mostički 
se spominjam trdote rožičev, ki 
nikakor niso šli v promet. Zaviti 
v svetleči staniol papir so pristali 
na božičnem drevcu, ki smo ga 
krasili na dan pred božičem (in 
ne že novembra). Božička nismo 
sploh pričakovali, sveti večer smo 
kot mularija prebili pri tistih, ki 
so imeli večje mize, da smo lahko 
igrali različne igrice kot so človek 
ne jezi se, predvsem pa tombola, 

malo starejši pa karte, medtem 
ko smo ob čakanju na polnočnico 
grickali orehe in sušje. Na božični 
dan smo potem pri pouku zehali, 
od posameznega učitelja pa je bilo 
odvisno, kako je to 'sankcioniral'. 

Dedek mraz na koncu 
leta po domovih ni kaj dosti 
spuščal v košarico (če je sploh 
bila nastavljena), ker je bil 
bolj kolektivno usmerjen. V 
Gasparijevi opravi je hodil po 
podjetjih in po šolah, kjer smo 
mu pripravili kakšno igrico. V 
eni od teh sem prebil na odru 
celo predstavo - kako tudi ne, saj 
sem igral drevo. Vrečko pa sem 
dobil enako kot tisti, ki je odigral 
glavno vlogo, ali oni, ki je samo 
pihal v moje veje, češ da je burja. 

V danes emancipacijskih časih 
se najbrž še kdo vpraša, zakaj 
so vsi trije dobrotniki možje, 
pa čeprav sem prepričan, da za 
veliko večino vseh decembrskih 
obdarovanj poskrbijo ženske, 
matere in žene. Sklepam po tem, 
ker že 50 let za Miklavža dobim 
nov par nogavic.

»Sveti Nikolaj, 
prinesi meni kaj, 

samo šibe ne, 
drugo pa use,«

recitira in piše Miklavžu
vaš Ivan Horvat

Vsi dobri možje

Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
pon - pet: 8:00 - 18:00 sob: 8:00 - 12:00

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Preko 7.000 pohodnikov prehodilo 
Vertovčeve poti 

V nedeljo, prvo po martinovi, se po Vipavskih gričih tradicionalno odvije največja turistično-
pohodniška prireditev v naši regiji. Letošnjega 21. pohoda po Vertovčevih poteh se je udeležilo preko 
7.000 pohodnic in pohodnikov iz vse Slovenije, prišli so celo iz Avstrije, Italije in Hrvaške. 

Vse se je poklopilo za letošnji Vertovčev pohod, 
predvsem je dobro udeležbo napovedovala letos 
pohodnikom nadvse prijazna vremenska napoved. 
Pohoda se je udeležilo najmanj 7.000 pohodnikov, 
verjetno bi težko našli slovenski kraj, od koder ni bilo 
nikogar, prihajali so tudi iz Avstrije, Italije in Hrvaške. 
Kolona se je skoraj strnjeno vila po celotni dolžini 
poti. Kljub gneči pa so se pohodniki v dolino vračali 
nasmejani, zadovoljni, z obljubo, da se v naše kraje 
zagotovo še vračajo – ne zgolj na dan pohoda, pač pa tudi 
med letom. In s tržnice odnašali naše dobrote – vino, 
kaki, sire, mesnine, kruh in pecijo, redič … predvsem 
pa čudovite vtise in nova prijateljstva. 

Odlično se je prijela tudi društvena eko-akcija – 
pohodniki so prihajali s svojimi lončki, dobro pa so šli 
v promet tudi društveni trajnostni lončki s priročnim 
karabinom za na nahrbtnik. Vse tako kaže, da bo že 
prihodnji pohod lahko v celoti tekel brez embalaže za 
enkratno rabo, kar je cilj prizadevanja društva.

Organizator pohoda, Društvo Matija Vertovec, se 
zahvaljuje vsem domačinom, ki so skrbeli za odlično 
postrežbo in prijazno gostoljubje, ki se je zapisalo v 
srce pohodnikov. Velika hvala vsem rediteljem, ki ste 
usmerjali parkiranje, reševalcem, ki ste poskrbeli za 
varnost na pohodnih poteh.
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Gospodarstveniki o kadrih
V oktobru se je v Vipavskem hramu odvilo že drugo srečanje neformalnega kluba 

gospodarstvenikov zgornje Vipavske doline. Posebni gost srečanja je bil Tilen Prah iz skupine 
Kariera, eden najboljših strokovnjakov za zaposlovanje v Sloveniji, osrednja tema pogovora so 
bili namreč prav kadri.

N e f o r m a l n i  k l u b 
gospodarstvenikov občin 
Ajdovščina in Vipava se je 
oblikoval na pobudo ajdovskega 
podžupana Matjaža Bajca, 
srečanja pa potekajo pod 
pokroviteljstvom obeh županov, 
Tadeja Beočanina in Antona 
Lavrenčiča. Po prvem srečanju 
v aprilu so se gospodarstveniki 
konec oktobra dobili že drugič. 
Dogodek je tokrat potekal v 
Vipavi, osrednja tema pogovora 
pa so bili kadri. Zbrane sta 
uvodoma pozdravila najprej 
gostiteljica iz podjetja Vipava 
1894, Tanja Vidmar Šinigoj, 
nato pa še vipavski župan Anton 
Lavrenčič. Sledila je okrogla miza, 
ki jo je moderiral Matjaž Bajec, 
sogovorniki pa so bili predsednik 
Območne gospodarske zbornice 
Nova Gorica in direktor podjetja 
Incom Boštjan Jerončič, direktor 
Območne obrtno-podjetniške 
zbornice Ajdovščina Marko 
Rondič, strokovnjak za kadre 
iz skupine Kariera Tilen Prah 
in župan Občine Ajdovščina 
Tadej Beočanin. Kako ohraniti 
kadre, kako navdušiti mlade, da 
ostanejo v dolini, kako pritegniti 
ljudi od drugod, so bila osrednja 
izhodišča debate. Povzetki pa, 
da je potrebno kadre vzgajati od 
majhnega naprej – v tem kontekstu 
je bila omenjena tudi prireditev 
InCastra, kjer imajo otroci 
priložnost doživeti delovanje 
domačega gospodarstva v svoji 

najbolj atraktivni podobi. Novim 
sodelavcem je pomembno tudi 
okolje, tu imajo glavno besedo 
občine. Da gospodarska rast 
vpliva na vse pore družbenega 
življenja, je poudaril župan 
Tadej Beočanin – od stanovanj, 
šol, vrtcev ter drugih življenjsko 
pomembnih družbenih storitev, 
do prometne infrastrukture in 
prometa nasploh. Zanimivi so 
bili tudi nasveti in ugotovitve 
kadrovskega strokovnjaka, 
Tilen Prah pravi, da je mlade 
potrebno navdušiti, narediti 
privlačno zgodbo – poudarja 
namreč, da imajo veliko izbiro. 
Precej debate je bilo tudi na račun 
izobraževalnega sistema, ki je 

precej rigiden in zastarel ter ne 
sledi gospodarskemu razvoju. 
Je pa povezovanje s šolami in 
univerzami nujno, če želimo 
ohraniti izšolane kadre doma, še 
ugotavljajo gospodarstveniki.

Z dobro udeležbo na že drugem 
srečanju so gospodarstvenice 
in gospodarstveniki potrdili, 
da je ideja o neformalnem 
povezovanju dobra in koristna, 
tako za medsebojne odnose 
znotraj gospodarstva kot tudi 
za sodelovanje gospodarstva z 
obema lokalnima skupnostma in 
obrtno-gospodarskimi združenji. 
Tako je že okvirno določena tema 
srečanja za pomlad 2024, govora 
bo o financah.

Na občinski seji podeljeno 
priznanje za plemenito dejanje

Še pred začetkom devete redne seje občinskega sveta je župan Tadej Beočanin Evi Bras poklonil 
priznanje za plemenito dejanje za nesebično pomoč otroku v nesreči. Iskrene čestitke prejemnici.

Deveta redna seja Občinskega 
sveta Občine Ajdovščina se je 
začela z županovim priznanjem za 
plemenito dejanje, ki ga je prejela 
Eva Bras, domačinka z Lokavca, ki 
je pred kratkim s svojo nesebično 
pomočjo pomagala otroku 
v nesreči. Eva Bras je mlada, 

perspektivna občanka, predana 
svojemu poklicu in glasbi. Leta 
2020 je uspešno diplomirala in 
se zaposlila kot pripravnica v 
Ljubljanskem kliničnem centru, 
na Inštitutu za medicinsko 
rehabilitacijo, trenutno opravlja 
delo respiratorne fizioterapevtke. 

Prav pred kratkim je z nesebično 
pomočjo rešila otroka, ki se 
je dušil. Brez oklevanja je 
nemudoma pristopila na pomoč, 
postopek izvedla strokovno in 
profesionalno, kar je z gotovostjo 
pripomoglo, da se je nesreča 
srečno iztekla – brez posledic 
za otroka in brez posredovanja 
nujne medicinske pomoči. Vemo, 
da so postopki reševanja otroka 
specifični, zahtevajo posebno 
obravnavo, še zlasti pa previdnost 
in hiter odziv. »Evin pogum, 
njena neizmerna pripravljenost 
pomagati, njen odziv in 
nenazadnje njena dobrota sta 
z gotovostjo vredna velikega 
spoštovanja,« je ob podelitvi 
dejal župan Tadej Beočanin in ji 
za lep zgled v skupnosti poklonil 
županovo priznanje za plemenito 
dejanje.

Občina Ajdovščina – 
prejela priznanje CAF

ttv oktobra je potekala slavnostna podelitev priznanj CAF, ki 
ga je prejela tudi Občina Ajdovščina. Priznanje uporabnik CAF je 
skladno s pravili prejele organizacije, ki je že vpisane v evidenco 
uporabnikov modela CAF in so model uporabile vsaj dvakrat.

CAF je orodje za celovito 
obvladovanje kakovost i, 
ki je namenjeno stalnemu 
izboljševanju organizacij v 
javnem sektorju, med katere 
sodijo vsi organi in institucije, 
posredno ali neposredno 
financirane iz državnega 
proračuna ali proračuna 
lokalnih skupnosti. Priznanja 
CAF so vezana na stopnjo 
uporabe modela kakovosti. 
Po uspešno izvedeni drugi 
samooceni je Občina Ajdovščina 
napredovala iz t. i. začetnika 
CAF na naslednjo stopnjo t. 
j. uporabnik CAF.  V Občini 
Ajdovščina smo pričeli model 
uvajati v letu 2019 z namenom 
izboljšanja učinkovitosti dela 
občinske uprave. Gre za postopek 
samoocene na podlagi devetih 
meril, osrednji cilj uvajanja 
CAF pa je izboljšanje poslovanja 
uprave na vseh ravneh – tako v 
odnosu do strank, poslovnih 
partnerjev, med sodelavci ter do 
občank in občanov nasploh, kot 

tudi pri samem poslovanju – od 
nadzora nad izvajanjem notranjih 
aktov, do izboljšanja skladnosti 
poslovanja z navodili, zakonodajo, 
pa tudi sodobnimi trendi – kot 
na primer uvajanje digitalizacije, 
večja informacijska varnost in 
podobno. Projektna skupina naše 
uprave je tako skozi zastavljena 
merila opravila drugo samooceno 
ter podala 6 predlogov za izvedbo 
hitrih ukrepov in 25 predlogov 
izboljšav. S strani župana je bil 
nato potrjen akcijski načrt, ki 
vsebuje 8 ukrepov za izboljšanje 
- ti so oblikovani tako, da je 
vanje vključena večina predlogov 
projektne skupine. Ukrepi  se 
bodo izvajali naslednji dve leti. 
Prejeto priznanje velja do 31. 12. 
2026. Delo projektne skupine 
je bilo učinkovito, razprave na 
srečanjih so bile pestre, predlogi 
pa soglasno sprejeti. Med 
javnimi ustanovami v Sloveniji, 
ki so uvedle model CAF, je 
veliko upravnih enot, agencij, 
zavodov, tudi ministrstev, vendar 
razmeroma malo občin. Občina 
Ajdovščina je torej med prvimi, ki 
je načrtno začela pregledovati in 
samoocenjevati delo na podlagi 
certificiranega modela kakovosti. 
Za učinkovito uvajanje sistemov 
vodenja kakovosti v organe javne 
uprave smo letos prejeli priznanje 
CAF, kar pomeni, da smo 
napredovali iz že pridobljenega 
priznanja na prvi stopnji, ki smo 
ga prejeli pred dvema letoma.

.nedelja

6.sreda5.torek3.nedelja 18.00

MALI PRINC
Dvorana prve slovenske vlade
gledališki muzikal / gledališče 
in MPZ OŠ Danila Lokarja

19.00

OPPENHEIMER
Dvorana prve 
slovenske vlade
Art kino Ajdovščina

20.00

FEJMIČI: 
SAMA STA 
NAJBOLJŠA
Dvorana prve 
slovenske vlade
Gašper Bergant in 
Žan Papič / stand-up 
komedija

17.00

DEDEK MRAZ
Dvorana prve slovenske vlade
prihod dedka mraza / 
predstava: Nagajiva snežinka, 
Družinsko gledališče Kolenc

17.00

SILVESTROVANJE 
S ČUKI

DJ Chumma 
Lavričev trg

17.00

NOVOLETNI 
KONCERT
Dvorana prve 
slovenske vlade
GŠ Vinka Vodopivca 
Ajdovščina

17.00

VSAK ČLOVEK 
JE SVET ZASE
Dvorana prve 
slovenske vlade
novoletna prireditev 
SŠ Veno Pilon

16.00 - 19.00

TRŽNICA 
NA PLACU
Lavričev trg

16.00 - 19.00

TRŽNICA NA PLACU
Lavričev trg

10.30

FUJ, GOSENICA!
Dvorana prve slovenske vlade
predstava za otroke, 
Gledališče Lalanit

10.00 - 12.00

MAJHNA DEJANJA 
ZA VELIK NASMEH
Lavričev trg
otroška delavnica

19.30

MOJ ŽIVOT JE 
ROKentROL
Dvorana prve slovenske vlade
Larin abonma / satirični rock 
kabaret / Gojmir Lešnjak Gojc in 
Jaša Jamnik

10.00 - 17.00

TRŽNICA 
NA PLACU
Lavričev trg in 
Ajdovska tržnica

10.30

MEDVEDEK NA SNEGU
in prihod Božička
Dvorana prve slovenske vlade
Škratkova predstava

17.00

CHALLE SALLE
Lavričev trg
koncert / pop glasba

10.00 - 12.00

MAJHNA 
DEJANJA ZA 
VELIK NASMEH
Lavričev trg
otroška delavnica

20.00

BATISTA CADILAC
Lavričev trg
koncert / rock glasba

17.00

MIKLAVŽEVANJE
Dvorana prve slovenske vlade
Kako diši sreča, gledališče 
Pravljičarna / prihod Miklavža

9.00 - 11.00

DRUŠTVO 
TOMOS KLAPA 
AJDOVŠČINA 
OBDARUJE
Lavričev trg
prevzem daril in odhod na pot

15.00

LASSIE - NOVA 
PUSTOLOVŠČINA
Dvorana prve 
slovenske vlade
sinhronizirana risanka

17.30

BARBIE
Dvorana prve 
slovenske vlade
film

20.00

IA
Dvorana prve 
slovenske vlade
družinski film

19.00

PIHALNI ORKESTER 
BURJA AJDOVŠČINA 
Z GOSTJO: EVA BOTO
Dvorana prve slovenske vlade
koncert ob Dnevu samostojnosti in enostnosti

15.00

RACE!
Dvorana prve 
slovenske vlade
animirana družinska 
komedija / sinhronizirano

17.00

ŠEPET METULJA
Dvorana prve slovenske vlade
film za mlade

20.00

POSLEDNJI HEROJ
Dvorana prve slovenske vlade
komedija

2.sobota
7.00 - 12.00

MIKLAVŽEVA 
TRŽNICA
Ajdovska tržnica

15.petek 

16.
sobota 

10.00 - 15.00

TRŽNICA 
NA PLACU
Lavričev trg in Ajdovska tržnica

16.00 - 19.00

TRŽNICA 
NA PLACU
Lavričev trg

17.00

TROLI 3
Dvorana prve 
slovenske vlade
sinhronizirana 
risanka

20.00

PET NOČI PRI 
FREDDYJU
Dvorana prve 
slovenske vlade
triler8.petek

19.torek

23.
sobota

22.petek

29.
petek

19.00

ŽIGOLO
Dvorana prve slovenske vlade
Domen Valič / monokomedija

19.00

PRIMAVERA
Lavričev trg
prednovoletna zabava

30.sobota

26.
torek

sreda

17.00

PRIŽGIMO LUČ, 
LJUDJE
Lavričev trg
prižig novoletnih lučk /
dobrodelni bazar / 
pokušina penin

31.nedelja

9.
sobota

10.00 - 15.00

TRŽNICA 
NA PLACU
Lavričev trg in 
Ajdovska tržnica

10.00 - 12.00

MAJHNA 
DEJANJA ZA 
VELIK NASMEH
Lavričev trg
otroška delavnica

19.00

ILUZIJA
Dvorana prve 
slovenske vlade
čarovniški šov, 
Špas teater
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Zeleni Ribnik
Tudi območje novogradenj, novi Ribnik, bo ozelenelo. Te dni je 

tam precej živahno, potekajo namreč primopredaje in selitve v 
nova stanovanja Rezidenc Lotus. V spodnjem delu območja SB 
Ribnik II že rastejo novi bloki, medtem ko bo območje bivših 
vrtičkov ostalo nepozidano in postalo še bolj zeleno.

Tudi na območju novogradenj 
na Ribniku se bo sadilo drevesa. 
Zasajenih bo 30 mladih drevesc – 
11 srebrnih lip, en srebrni topol, 8 
močvirskih hrastov, 6 maklenov 
(poljskih javorov), dva rdeča 
bora in en mali jesen. Drevesa 
bodo nadvse koristna, saj soseska 
hitro raste, v novih blokih ponoči 
že gorijo luči. Ravno v teh dneh 
potekajo primopredaje in selitve 
v novih 48 stanovanj, Rezidence 
Lotus so namreč septembra 
pridobile uporabno dovoljenje. V 
spodnjem delu območja pozidave 
SB Ribnik II pa že rasteta nova 
bloka Rezidence Papilon, ki bosta 

ponudila še 66 stanovanj.
Zagotovo pa se ne bo gradilo 

na območju nekdanjih vrtičkov. 
Ta kotiček ostaja nepozidan 
in bo v prihodnje še bolj zelen. 
Urbano okolje se bo tu povezalo z 
naravnim, skladno z usmeritvijo 
države in Evropske unije. Tu bo 
nastala zelena oaza za sproščanje 
– ob zasaditvah bo nameščena 
urbana oprema, urejen vodni 
element … Za sedaj je projekt 
ureditve zelene oaze na Ribniku 
v idejni fazi, hkrati pa se išče tudi 
vire sofinanciranja. Že prihodnjo 
pomlad pa bodo načrti bolj 
oprijemljivi.

Gasilski center Ajdovščina raste 
po načrtih

Logistični center Ajdovščina se polni – ob regijskem skladišču Civilne zaščite raste Gasilski 
center Ajdovščina. Stroji so na gradbišču prvo lopato zakopali v začetku poletja, trenutno pa 
poteka betoniranje temeljev.

Na začetku poletja so v 
Logističnem centru Ajdovščina, 
ob regijskem skladišču Civilne 
zaščite, zaropotali prvi gradbeni 
stroji. Gradnja Gasilskega centra 
Ajdovščina poteka po načrtu, 
čeprav je od poletja sem dela 
precej zaustavljalo vreme. Gradi 
preko javnega razpisa izbrano 
podjetje Kolektor Koling. Najprej 
je bilo potrebno narediti izkope, 
ponekod tudi precej globoko. Nato 
se je območje zasipalo z mešanico 
drobljenca, tudi zaradi izboljšanja 

nosilnosti tal na nekaterih 
predelih. Trenutno se betonira 
pasovne in točkovne temelje. 
Objekt bo namreč v enem delu 
zidan – poslovni del za pisarne in 
druge servisne prostore, medtem 
ko bodo garaže in drugi prostori 
za hrambo tehnične opreme 
montažni, saj gre za prostore z 
večjim volumnom. Po izdelavi 
temeljev bo sledila izdelava zidov 
in sten na pasovnih temeljih, 
medtem ko se bo konstrukcijske 
montiralo spomladi.

Objekt bo zaključen spomladi 
leta 2025. Obsegal bo 1.691,31 m² 
prostora, zasnovan bo tako, da 
bo imela vsaka enota svoj lastni 
vhod v poslovni del in v garaže. 
Načrtovana je tudi izgradnja 
skoraj 20 metrskega gasilskega 
stolpa na jugovzhodnem vogalu 
objekta. Stavba bo energetsko 
učinkovita, s toplotno zaščito 
konstrukcij ter vgradnjo 
energetsko učinkovitih inštalacij.

Na Ulici Vena Pilona 
se ureja pločnik

Ulica Vena Pilona bo varnejša za pešce. Ob cesti skozi ulico 
namreč raste pločnik. Širina cestišča ostaja enaka, za pločnik 
je bilo namreč dovolj javnega prostora ob robu cestišča.

Od križišča za novo naselje 
do križišča za Grivče in še nekaj 
metrov naprej, do mosta, se po 
spodnji strani Ulice Vena Pilona, 
v približni dolžini 160 metrov, 
ureja nov pločnik. Po zgornji 
strani ulice je ob kamniti zložbi 
sicer že zgrajen pločnik, vendar 
je ta preozek in ne zagotavlja 
dovolj varnosti za pešce. Prostor 
za nov pločnik se je pridobilo 
ob robu cestišča, kjer je bilo še 
dovolj 'javnega dobrega', tako da 
se v širino ceste ni posegalo. Dela 

opravlja Komunalno stanovanjska 
družba Ajdovščina. Postavilo se 
je robnike ob cestišče, nasulo 
in nato še asfaltiralo pločnik. 
V enem delu pa se je izvedlo 
tudi nekaj metrov betonskega 
podpornega zidu v brežino. 
Namen naložbe, ki jo v celoti krije 
proračun Občine Ajdovščina, je 
izboljšanje prometne varnosti za 
pešce. Naselje se širi in po ulici 
se sprehaja vedno več pešcev, 
za mnogo šolarjev pa je to tudi 
šolska pot. 

Zaključena je naložba v izboljšanje oskrbe s pitno vodo 
V občini Ajdovščina pijemo dobro vodo. Zaključena je naložba v celovito hidravlično uravnoteženje vodooskrbnega sistema Hubelj – Skuk, s katero je Občina 

Ajdovščina skoraj 17.000 občanom zagotovila zanesljivo oskrbo s kakovostno pitno vodo iz javnega vodovodnega sistema. 
Pred dvema letoma, ko je 

tedanji vodooskrbni sistem v 
obdobjih suše že deloval na 
robu zanesljivosti, je Občina 
Ajdovščina zagnala velik projekt 
za celovito izboljšanje oskrbe 
s  pitno vodo. Odločila se je 
investirati v izgradnjo rezervnih 
vodnih virov, v povezovanje doslej 
ločenih vodovodnih sistemov v 
enoten zanesljivejši sistem ter v 
izgradnjo novega vodovoda med 
Colom in Hrušico z možnostjo 
več kot 100 novih gospodinjskih 
priključkov na javno vodovodno 
omrežje. Za velik projekt, katerega 
vrednost je bila takrat ocenjena 
na dobrih pet milijonov evrov, 
je Občina Ajdovščina uspela 
pridobiti znatno sofinanciranje 
iz evropskih in državnih sredstev.

Gradbena dela, ki so se 
začela januarja 2022, so ves čas 
potekala po načrtih. Ob dosedanji 
vodarni pri izviru Hublja je 
zgrajen vodohran s kar 3.000 
m3 prostornine, ki zagotavlja 
zadostno zalogo vode za 8-urno 
delovanje v primeru okvar pri 
največji porabi vode, vodarna 
pa je dobila tudi novo opremo 
za dezinfekcijo vode. Z novo, 
tri kilometre dolgo povezavo 
vodovodnih sistemov Hubelj 
in Skuk je vodovod Gora odslej 
povezan v skupen vodovodni 

sistem. Zgrajena je tudi nova 
vodovodna povezava Col – 
Hrušica s krakom do vasi Bela 
v skupni dolžini 14 kilometrov, 
ob kateri sta v Višnjah in 
Podkraju zgrajena tudi dva 
vodohrana s prostornino 100 
m3. Približno 400 odjemalcev se 
bo v krajevni skupnosti Podkraj 
sedaj lahko priključilo na veliko 
zanesljivejše javno vodooskrbno 
omrežje. Izgradnja gospodinjskih 
priključkov, ki jih sofinancira 
Občina Ajdovščina, je že v teku. 
Sočasno z gradnjo vodovodne 
povezave je Občina Ajdovščina 
poskrbela tudi za gradnjo novega 
sistema kanalizacije v Podkraju, v 
sodelovanju z Direkcijo Republike 
Slovenije za infrastrukturo 
pa tudi za vzporedno obnovo 
odseka državne ceste med 
naseljem Podkraj in gostilno 
Stara pošta. Izvedbo del so v 
Podkraju malce upočasnile nove 
arheološke najdbe, zato se je 
nekoliko zavlekla tudi gradnja 
gospodinjskih priključkov na 
vodovodno omrežje.

Projekt je bil že revidiran 
s strani Urada za nadzor 
proračuna pri Ministrstvu za 
finance Republike Slovenije, ki 
je pooblaščen s strani Evropske 
unije. Urad je potrdil, da je bila 
naložba izvedena skladno z vsemi 

pravili.
Ob zaključku naložbe o njej 

veliko povedo že številke: javni 
vodovodni sistem ima v treh 
novozgrajenih vodohranih odslej 
3.200 m3 zaloge vode, na novi 
vodovodni povezavi med Colom 
in Hrušico bo zgrajenih 108 
novih vodovodnih priključkov, 
izboljšano oskrbo s pitno vodo iz 
javnega vodovodnega sistema je 
dobilo skoraj 17.000 priključenih 
uporabnikov. Za vsemi temi 

številkami pa je najbolj 
pomembno izboljšanje kakovosti 
življenja v občini Ajdovščina, ki 
ga prinaša zanesljiva oskrba s 
kakovostno pitno vodo. Ob tem 
ne gre prezreti, da so vsi novo 
zgrajeni objekti skrbno umeščeni 
v okolje.

Vrednost naložbe je bila na 
začetku ocenjena na 5,2 milijona 
evrov brez DDV. Z gospodarnim 
ravnanjem in učinkovitim 
strokovnim vodenjem investicije 

je Občina Ajdovščina ustvarila 
prihranek za vse tri vlagatelje. 
Končna vrednost naložbe je 
4,7 milijona evrov brez DDV. 
Sofinanciranje iz evropskih 
in državnih sredstev znaša 
3,2 milijona evrov, razliko pa 
prispeva Občina Ajdovščina. 

Na ložbo sof inancirata 
Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Evropskega kohezijskega 
sklada. www.eu-skladi.si 
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Z letom 2023 se izteče obdobje 
veljavnosti Strategije za mlade 
za obdobje 2019–2023, ki jo je 
sprejel občinski svet v letu 2018. 
V tekočem letu je Mladinski 
svet Ajdovščina izpeljal 
potrebne aktivnosti za pripravo 
nove strategije, ki izhaja iz 
tesnega sodelovanja med vsemi 
organizacijami, ki delujejo na 
področju mladinskega dela. 
Namen strategije je tudi za 
nadaljnjih pet let vzpostaviti 
dolgoročno sistemsko podporno 
okolje za razvoj mladinske 
politike in mladinske dejavnosti 
v občini Ajdovščina ter s tem 
zagotoviti pogoje za uspešno 
integracijo mladih v posamezne 
dele življenja lokalne skupnosti, 
predvsem pa spodbuditi čim 
hitrejše osamosvajanje mladih 
in njihovo aktivno družbeno 
participacijo v lokalnem okolju. 
Občinski svet je na svoji deveti 
redni seji obravnaval in sprejel 

novo strategijo, ki s cilji in ukrepi 
zajema naslednja področja: 
izobraževanje, zaposlovanje 
mladih, stanovanjska politika, 
participacija in informiranje, 
mladinsko organiziranje, sociala 
in prostovoljstvo, mobilnost, 
prosti čas, družbeno-kulturne 
dejavnosti, šport in drugo. 
Posebna skrb je pri tokratnih 
ukrepih namenjena stanovanjski 
problematiki z dvema novima 
ukrepoma, in sicer s projektom 
Hiše za mlade in mlade družine, 
ki je v prvi fazi načrtovan v 
Dobravljah s šestimi hišami. 
Občinski svet pa je v drugi 
obravnavi prav tako na tokratni 
seji podal zeleno luč tudi za 
subvencioniranje nakupa 
stanovanjskih enot mladim 
v občini Ajdovščina. Občina 
Ajdovščina želi mladim in mladim 
družinam pomagati pri procesu 
osamosvajanja, zato ukrep 
predvideva subvencioniranje 

nakupa stanovanjske enote v 
občini Ajdovščina, s katerim se bo 
upravičencem dodelilo enkratno 
subvencijo za prvo reševanje 
stanovanjskega problema na 
območju občine Ajdovščina. 
Realizacija dodelitve subvencij je 
predvidena preko javnega razpisa. 
Višina subvencije bo določena v 
ustrezno večji višini (do največ 
20.000 €), da bi se lahko z 
enkratnim ukrepom bistveno 
pripomoglo mladim k reševanju 
prvega stanovanjskega problema.

Poleg stanovanjske politike je 
v novi strategiji poudarek tudi 
na snovanju in razvoju kadrov, 
zlasti tistih v lokalnem javnem 
sektorju, saj si resnično želimo, da 
mladi v naši skupnosti razvijejo 
ne zgolj poklicne kompetence, 
temveč tudi občutek pripadnosti 
skupnosti, je ob novi strategiji 
izpostavil župan Tadej Beočanin.

 V Dvorani prve slovenske vlade 
se je v novembru odvila premierna 
uprizoritev nove lutkovne 
predstave Lutkovne skupine Žar, 
ki deluje v okviru Društva Most, 
Univerze za tretje življenjsko 
obdobje Ajdovščina. Zeleni fantek 
je moderna zgodbica, napisal jo 
je Vinko Moderndorfer, in je po 
vsebini blizu sodobnim otrokom. 
Pripoveduje o fantku, Zelenem 
fantku, ki prileti iz drugega 
planeta in naleti na  deklico Ivano. 
Na poti do Ivanine šole ju čakajo 
napete dogodivščine, saj fantek 
ne razume, kako teče življenje 
na našem planetu. Tako s svojo 
zeleno barvo zmede semafor, 
ujezi hiše, ob živce spravi šolo 
… deklica Ivana se ga trudi na 
vso moč reševati, na koncu jima 
uspe pobegniti pred pobesnelim 
pralnim strojem in zgodbica se 
srečno konča. Se je res zgodila 
ali je bila to zgolj dekličina 
domišljija?

Predstava je v napetosti držala 
skoraj do zadnjega kotička 
napolnjeno dvorano, od koder 
se je na trenutke slišal smeh, ob 
tistih najbolj napetih akcijah pa 
vzdihi. Lutkovni animatorji so 
se odlično izkazali, zgodbica se je 
filmsko odvijala. Poleg osrednjih 
dveh likov – deklice in fantka – 
v predstavi oživijo avtomobil, 
semafor, hiše, šolski zvonec, 
vitamini, pralni stroj. Odlikuje jo 

odlična minimalistična likovna in 
zvočna podoba – sceno sestavljajo 
zgolj lutke, ki so barvite, ene 
mogočne, druge zabavne, in 
ob pomoči dobre osvetlitve 
in zvočnih efektov imenitno 
ponazarjajo prizorišča dogajanja 
na majhnem odru. Glavni lutki 
je izdelal mojster Jože Zajec, ki 
že vrsto let sodeluje s skupino in 
je s svojimi nasveti pomagal tudi 
tokrat. Ostale lutke in sceno so 
izdelale članice skupine same.  
Skupina lutkaric in lutkarjev je 
tokrat ustvarjala pod režijskim 
vodstvom Mare Pergar.

Tretje življenjsko obdobje 
je lahko nadvse kreativno in 
ustvarjalno, nam že 20 let 
pripoveduje Lutkovna skupina 
Žar, ki je pravzaprav ena od 
študijskih skupin Društva Most, 
Univerze za tretje življenjsko 
obdobje Ajdovščina. Tako kot že z 
marsikatero dosedanjo predstavo 
se tudi z uprizoritvijo Zelenega 
fantka lahko mirno postavi ob bok 
profesionalcem. V vseh pogledih 
iz predstave vejejo odličen pristop 
in skozi leta pridobljena znanje in 
izkušnje. Bravo Lutkovna skupina 
Žar! Prva ponovitev predstave 
bo na praznovanju 25-letnice 
Društva Most, Univerze za tretje 
življenjsko obdobje Ajdovščina, 
30. novembra, v Dvorani prve 
slovenske vlade Ajdovščina. 

Županovo jubilejno priznanje

50 let Pilonove galerije
Pilonova galerija Ajdovščina je ob svoji 50-letnici delovanja priredila strokovni simpozij z 

raznoliki gosti s področja umetnosti. Ob osrednjem dogodku praznovanja častitljive obletnice 
so iz rok podžupana Mitje Tripkovića prejeli županovo jubilejno priznanje. Čestitamo!

Pilonova galerija prav v tem 
letu beleži 50 let delovanja. 21. 
septembra 1973 so na Prešernovi 
ulici v spodnjih prostorih stavbe 
prvič sprejeli obiskovalce, ki so si 
prišli ogledat umetnikova dela, ki 
jih je za bodočo galerijo podaril 
njegov sin Dominique Pilon. 
50 let mineva od odprtja naše 
pomembne kulturne ustanove, ki 
je prav v tem letu deležna temeljite 
prenove, ki bo doprinesla mnogo 
novih ugodnosti, zlasti se te obetajo 
pri vsebinah, saj bo digitaliziranih 
300 umetniških del, vzpostavljena 
bo digitalna galerija, obeta pa se 
tudi mobilna aplikacija Po sledeh 
Vena Pilona, s pomočjo katere 
se bo obiskovalec v več jezikih 
sprehodil skozi Ajdovščino in 
raziskoval dediščino Vena Pilona 
in njegovih spominov ...

Pilonove galerija je pomembna 
ambasadorka kulture v občini, 
ponaša se z bogato produkcijo 
razstav in drugih kulturno-
umetniških dogodkov ter 
hrani neprecenljivo bogastvo 
umetniških del različnih avtorjev, 
zbranih v več zbirkah. Ob 
osrednjem praznovanju jubileja, 
50. obletnice delovanja, so za svoje 
uspešno delovanje prejeli tudi 
jubilejno županovo priznanje, ki 
ga je na strokovnem simpoziju 
podelil Mitja Tripković in ob tem 
izpostavil: »Več kot pol stoletja 
spravljene in na kašči hranjene 
slike bodo, kakor otrple pričevalke 
preteklih časov in zaprašenih 

občutenj, obešene na steno, znova 
zadihale tudi v našem času, vsem 
nam bodo preganjale samote, ter 
govorile o nezlomljivi energiji 
umetnosti, ki jo želimo, tudi z 
novejšimi pristopi približati našim 
otrokom ter učeči se mladini.«

Obeleževanje pomembne 
obletnice so obogatili s strokovnimi 
predavanji, ki so potekala v 
Domu krajanov Ajdovščina. 
Pozornost je bila usmerjena na 
poslanstvo Pilonove galerije in 
revizijo bistva dejavnosti, tudi v 
luči urejanja novih prostorov in 
vsebinske širitve, adaptirane z 
upoštevanjem različnih vidikov 
zgodovinskega razvoja muzejsko-
galerijske javne institucije. 
Sodelujoči so se dotaknili tudi 
tematik o delovanjih specifičnih 
monografskih ustanov, ki hranijo 
donirane zapuščine velikih imen 
Goriške in Krasa ter zamejstva 
(Veno Pilon, Lojze Spacal, Avgust 

Černigoj, Zoran Mušič, Riko 
Debenjak idr.) in njihovih izzivih 
znotraj posameznih lokalnih 
skupnosti.

Na simpoziju so sodelovali: 
kustosa Goriškega muzeja 
mag. Davor Kernel in Katarina 
Brešan, dr. Alenka Di Battista, 
odgovorna konservatorka ZVKDS 
OE Nova Gorica, mag. Gojko 
Zupan, sekretar v INDOK centru 
Direktorata za kulturno dediščino 
Ministrstva za kulturo, Tanja 
Cigoj, kustosinja pedagoginja 
Pilonove galerije, Tanja Rijavec, 
kustosinja dokumentalistka 
Pilonove galerije, in Tina 
Ponebšek, direktorica Pilonove 
galerije. Simpozij je otvoril video 
nagovor z besedami, ki jih je za to 
priložnost pripravil Dominique 
Pilon.

Pilonovi galeriji ob 50. obletnici 
delovanja iskreno čestitamo!

Premiera Zelenega 
fantka navdušila

Lutkovna skupina Žar je 17. novembra na odru Dvorane prve 
slovenske vlade premierno uprizorila novo lutkovno predstavo. 
Napeta zgodbica o zelenem fantku z zelenega planeta je 
očarala poln avditorij non, nonotov, vnukinj in vnučkov. 
Skupina, ki letos obeležuje 20 let obstoja, je znova zažarela z 
imenitno animacijo in čudovito likovno podobo predstave.

Nov program za osebe 
z demenco in svojce

Občina Ajdovščina bo sofinancirala program za izvajanje 
posebne oskrbe in izboljšanje kvalitete bivanja oseb z demenco 
in njihovih svojcev v domačem bivalnem okolju. Program se bo 
pričel izvajati že s tem letom.

V Občini Ajdovščina bo 
vzpostavljena mreža pomoči, ki bo 
povezovala različne deležnike na 
področju demence kot dragocen 
mehanizem za skupno učenje in 
krepitev sposobnosti življenja z 
demenco. V izkustvene skupine 
bodo vključene osebe z demenco, 
svojci in drugi bližnji oseb z 
demenco, formalni in neformalni 
oskrbovalci ter tako strokovnjaki 
kot svetovalci. Program, ki bo 
obsegal 6 individualnih srečanj, 
bo izvajal Zavod D – Svetovalni 
center za demenco, ki je bil 
izbran na občinskem javnem 
razpisu. Oseba z demenco bo v 
začetni fazi pridobila pomembne 
informacije, kako lahko sama 
vpliva na načrtovanje lastne 
starosti ter kaj vse lahko kljub 
bolezni še vedno počne in na 
kakšne načine lahko zmanjšuje 
hitro napredovanje bolezni. 

Predvidenih je šest srečanj, v 
katerih bo na individualen način 
predstavljeno, kako uporabiti 
ustrezno komunikacijo, kako 
ohraniti lastno zdravje, kakšne 
pravice pripadajo osebi z 
demenco, kakšne so možne oblike 
bivanja, izdelan bo tudi osebni 
načrt oskrbe in priporočila za 
prilagoditev v domačem okolju.

Svetovanja bodo potekala po 
vnaprej sestavljenem terminskem 
planu – v Mladinskem kulturnem 
centru Hiša mladih, eno srečanje 
pa bo potekalo v domačem okolju 
(bivalne prilagoditve). Svetovanje 
bo potekalo od decembra 2023 
do februarja 2024. Občina 
Ajdovščina prvim 20 udeležencem 
sofinancira ceno programa, lastni 
delež udeležena pa je še 250 evrov. 
Za prijave in več informacij pišite 
na centerzademenco@gmail.com 
ali kličite na 041 782 827.

Uvodno predavanje: Kako zmajšati 
tveganje za razvoj demence

Dvorana Ljudske univerze Ajdovščina, 27. 11. ob 17.00, 
predavanje bo izvedla do. Dr. Anamarija Kejžar. Po predavanju 
bodo na voljo informacije v zvezi s programom Free_Dem in 
svetovanji, ki bodo potekala do februarja v Ajdovščini. 

Predavanje je brezplačno in zanimivo za vse starostne skupine. 
Prijazno vabljeni! 

Planinsko slavje ob 120. obletnici 
Planinskega društva Ajdovščina

V Dvorani prve slovenske vlade se 10. novembra je odvilo slavje ob 120. obletnici Planinskega 
društva Ajdovščina. Zbrane so nagovorili predsednik PD Ajdovščina Damjan Pregelj, predsednik 
Planinske zveze Slovenije Jože Rovan, župan Tadej Beočanin pa je planincem ob častitljivi 
obletnici izročil jubilejno županovo priznanje. Čestitke!

Slovesno je bilo v Dvorani 
prve slovenske vlade, kjer so 
planinke in planinci obeležili 
visok jubilej – 120 let namreč 
mineva od ustanovitve enega 
najštevilčnejših društev na 
našem območju, PD Ajdovščina. 
Ajdovsko-vipavska podružnica 
Slovenskega planinskega 
društva je bila ustanovljena 12. 
septembra 1903. Prvi predsednik 
je bil Avgust Schlegel, priznani 
slikar, potomec protestantske 
plemiške družine, ki se je naselila 
na Fužinah nad Ajdovščino. 
Vseskozi je v društvu bdel tudi 
Edmund Čibej, nadučitelj iz 
Slokarjev, ki je pozneje postal 
tudi njegov častni član. Po vojni 
je imel največ zaslug za ohranitev 
društva Rudolf Brajnik, ki si je za 
planinske zasluge prislužil častni 
znak Planinske zveze Slovenije. 
Dandanes se društvo bohoti z 
več kot 500 člani, vse to prispeva 
k temu, da je društvo živo, diha 
z ljudmi, s prostovoljnim delom 
pa skrbi za zgledno urejeno 
okolico. Ob jubileju so svoje 
slavje zaokrožili s slovesnostjo, 
na kateri so zaslužnim planikam 
in planincem podelili priznanja 
in spominske diplome za uspehe 
in pomemben doprinos društvu. 
Župan Tadej Beočanin pa je 

društvu ob jubileju izročil tudi 
Jubilejno županovo priznanje in 
ob tem dejal: »120 let je društvu 
doprineslo mnogo izzivov, a 
tudi uspešno osvojenih vrhov, 
povezalo planince različnih 
starosti, vodilo pohode po 
znanih in manj znanih poteh, 
vestno skrbelo za planinske poti 
in kažipote v naši skupnosti ter 
dograjevalo koče pod Golaki, 
na Čavnu ter tudi na Mali Gori. 
Prepričan sem, da boste ob 
pomembnem jubileju izluščili 
tudi smernice za prihodnost in 
da bo občina Ajdovščina lahko še 
naprej ponosna na delovanje enega 
najbolj številčnih če ne najbolj 
številčnega društva.«  Predsednik 
Planinske zveze Slovenije Jože 

Rovan je v svojem nagovoru 
pohvalil ajdovsko planinsko 
društvo, ki prednjači po številu 
članov in je ves čas v porastu. Ob 
njihovi 120. obletnici delovanja 
jim je predsednik PZS podelil  
tudi spominsko listino. Damjan 
Pregelj, predsednik društva, je 
orisal pestre dejavnosti članstva, 
ki temeljijo zlasti na vrednotah 
prostovoljstva, solidarnosti in 
medsebojnega povezovanja. 
Slovesnost so popestrili z 
glasbenim programom, odmevale 
so domoljubne pesmi s planinsko 
tematiko. Planincem čestitamo 
ob častitljivi obletnici in jim 
želimo še veliko varnih korakov 
in prehojenih poti.

Subvencioniranje 
terapij za mlade

Odprte so prijave za 
subvencioniranje terapij za mlade 
med 15. in 29. letom starosti iz 
občine Ajdovščina, ki se srečujejo 
s stiskami in težavami v duševnem 
zdravju.

Mladinski svet Ajdovščina 
je z organizacijo dobrodelne 
prireditve ŠKOU ŠOU 2023 zbral 
1.906 €. Medobčinsko društvo 
prijateljev mladine Ajdovščina pa 
v sklad dodaja 800,00 €, skupna 
višina razpoložljivih sredstev 
tako znaša 2.706,00 €. Možnost 
subvencioniranih terapij lahko 
koristijo mladi med 15. in 29. letom 
starosti iz občine Ajdovščina, ki 
se srečujejo z duševnimi stiskami 
in težavami. Prednost pri izboru 
bodo imeli kandidati, ki prihajajo 
iz socialno-ekonomskih ogroženih 
okolij.

Vloge za subvencioniranje terapij 
za mlade so dostopne na spletnih 
straneh obeh organizacij. Prijave 
sprejemamo do vključno 17. 12. 
2023 oziroma do porabe sredstev. 

Strokovna komisija bo pravočasno 
prejete vloge pregledala in 
ocenila ter, v primeru nepopolno 
oddanih vlog, kandidate pozvala 
k dopolnitvi. Kandidati, ki bodo 
po kriterijih strokovne komisije 
izbrani za subvencioniranje terapij, 
bodo povabljeni k podpisu vloge 
in predložitvi dodatnih dokazil 
(odločbe o socialnih transferjih, 
potrdilo o šolanju, potrdilo o 
brezposelnosti ali druga dokazila). 
Za vsakega kandidata, ki mu bo 
odobrena subvencija, bo društvo 
ustvarilo sklad, iz katerega 
bo kandidat črpal sredstva na 
način, da društvu predloži račun 
ponudnika strokovne pomoči, 
slednjega pa društvo poravna 
neposredno na TRR ponudnika 
strokovne pomoči. Sredstva se 
črpajo do porabe.

Za več informacij smo dosegljivi 
vsak delovnik med 8. in 15. uro 
na telefonski številki 041 490 360 
(Tereza, Tjaša) ali po elektronski 
pošti info@mdpm-ajdovscina.si. 

Sprejeta nova strategija za mlade
Občinski svet je na minuli seji obravnaval in sprejel novo Strategijo za mlade, ki bo izpopolnila 

prejšnjo različico in bo v veljavi do leta 2028. Največ ukrepov v tokratni strategiji mladi 
namenjajo stanovanjski problematiki. Zeleno luč pa so svetniki na tokratni seji prižgali tudi 
sprejetju odloka o subvencioniranju nakupa stanovanjskih enot mladim.

Prvi filmi iz rednega programa ajdovskega 
kina so se odvrteli v začetku novembra. Na prvi 
novembrski četrtek Scorsesejevi Morilci cvetne 
lune, v petek so se pred razprodano dvorano 
zavrtele Tačke na patrulji, zvečer pa še zadnji film 
iz serije Izganjalec hudiča. Za prihod kina nazaj 
je bilo treba nekoliko posodobiti zvok v ajdovski 
Dvorani prve slovenske vlade, kjer zdaj lahko 
ljubitelji filma ponovno uživajo v stereo dolby 
surround tehniki zvoka. Prav tako se je za vrnitev 
kina v Ajdovščino nabavilo pravi filmski projektor. 
Distribucija popularnih filmov namreč najem 
filma pogojuje s kakovostjo projekcije – oziroma, 
dobre filme se vrti le z dobro tehnično podporo, 
zvok in slika morata biti dovolj kakovostna. Redni 
filmski program bo potekal prvi četrtek in prvi 
petek v mesecu, občasno pa se bo filme vrtelo tudi 
med šolskimi počitnicami. 

Vstopnice so na voljo v predprodaji na 
Mojekarte.si, ali pa jih lahko kupite osebno v 
Arena Stolp baru. Program pa lahko spremljate 
na Facebooku Dvorane prve slovenske vlade in v 
spletnih napovednikih.

Kino je nazaj! 
Kino se vrača na redni program Dvorane prve slovenske vlade Ajdovščina. Ne zgolj med 

počitnicami, filmi se bodo vrteli po rednem programu, vsak prvi četrtek in petek v mesecu. Četrtki 
so namenjeni kakovostnejši filmski produkciji, petki pa risankam in popularnim filmom za mlade.

KINO AJDOVŠČINA
Dvorana prve Slovenske vlade

TROLI
animirana komična pustolovščina 

OPPENHEIMER
biografski lm, drama, zgodovinski lm

PET NOČI PRI FREDDYJU
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Vstopnina 5�      90 minut

Vstopnina 5�      181 minut

Vstopnina 5�      110 minut

Prodaja kart 1 uro pred predstavo
ali na mojekarte.si
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Milan Lisjak, mož gospe 
Hijacinte, je čebelar od svojega 
sedemnajstega leta. Svojo strast 
do čebelarstva je kasneje prenesel 
tudi na ženo in celotno družino. 
Z Vrtovč, kjer živijo, vozijo čebele 
na pašo v različne slovenske kraje, 
dober glas o kakovosti njihovega 
medu pa so ponesli še veliko dlje. 
Prvo medaljo za kakovost so leta 
2003 dobili v Zagrebu, njihovi 
kupci so tudi Italijani. Lisjakov 
med je zgodba o uspehu.

Gospa Hijacinta, kako vam 
uspe, da ste ob stojnici vedno 
nasmejani?

(smeh) Skrbi moraš pustiti 
doma. V resnici imam umirjeno 
delo. Doma poskrbimo, da vse 
delo teče po načrtih, da imam za 
tržnico vse pripravljeno.

Najprej poskrbite, da imate 
dober med, kajne?

Ja, to je najbolj pomembno. 
Moj mož je poklicni čebelar, je 
zaključil šolanje za ta poklic. Za 
čebele dobesedno živi, zelo je 
skrben in ničesar ne dela na pol. 
Zato imamo res dobro kakovost 
medu, za katero že dvajset let 
dobivamo priznanja na različnih 
tekmovanjih. Nagrade so 
zadoščenje za trud, ki ga vlagamo, 
seveda pa tudi spodbuda za 
naprej.

In kateri vaš med je najboljši? 

To me stranke pogosto 
vprašajo. (smeh) Včasih so me 
s tem spravljale v zadrego, saj je 
vsakemu lahko všeč drugačen 
med. Zadnje čase pa kar povem, 
da je naš najboljši med hojev, nato 
pa se stranke lahko odločijo po 
svojih željah. Hoja je res nekaj 
posebnega in pred zimo nam 
pomaga povečati odpornost. 

So med vrstami vašega medu 
velike razlike v kakovosti?

Kakovost je zelo odvisna od 
pogojev v naravi, vsako leto je 
malo drugače. Moj mož zelo 
skrbno izbira lokacije za pašo 
čebel. Kostanjev med naše čebele 
nabirajo v Litiji, lipovega v 
Tolminu, hojev in gozdni med pa 
bliže našim krajem, od Hrušice in 
Javornika do Nanosa. Na koncu 
pa je vse odvisno tudi od okusa 
ljudi in navajenosti na določen 
med. Tak primer so Italijani, 
ki so bili navajeni na lipov in 
akacijev med, zadnja leta pa so 
začeli kupovati tudi hojevega in 
gozdnega.

Kaj pa Slovenci, smo bolj 
zahtevni?

Ja, Slovenci ponavadi že pridejo 
z idejo, kaj bodo kupili, nato pa 
zelo radi vprašajo še za nasvet, 
predvsem za zdravje. Zelo 
različne vrste meda kupujejo, radi 
imajo tudi zeliščne ter posebej 

mešanico cvetnega prahu, 
propolisa in matičnega mlečka. 
Prodaja vseh naših izdelkov se iz 
leta v leto počasi povečuje, med 
kupci je tudi veliko mladih.

Kupce verjetno pritegnejo tudi 
lepa in priročna pakiranja.

Med je že dolga leta priljubljen 
tudi kot darilo, zato smo vedno 
skrbeli za lepo embalažo. Včasih 
smo imeli košarice, danes pa 
ljudje za darila iščejo manjša 
pakiranja in kombinacije več vrst 
medu. Zanimivo je, koliko medu 
prodamo za darila zdravnikom, 
predvsem v Ljubljano. To je 
najlepši dokaz, kako zelo je med 
danes cenjen. Ob tem moram 
povedati, da so kupci iz Ljubljane 
malo začudeni nad cenami 
našega medu, ki so precej nižje 
kot v Ljubljani. Mi smo s cenami 
zadovoljni.

Kje vse prodajate?
Ob četrtkih prodajam na 

Ajdovski tržnici, ob sobotah pa v 
Novi Gorici. Občasno prodajamo 
na dogodkih, v zadnjih letih pa 
kupcem dostavljamo med tudi 
na dom. Nekateri stalni kupci 
prihajajo tudi k nam na dom.

Bodo vaši otroci tudi čebelarji?
(smeh) Tega še ne vemo. Veliko 

nama pomagajo pri delu. Bo čas 
pokazal, če bodo nekega dne 
prevzeli najino dejavnost.

Čebelarsko društvo Semič 
je zadnjo oktobrsko nedeljo 
v Kulturnem centru Semič 
priredilo podelitev priznanj 
21. mednarodnega ocenjevanja 
medu. Številčno najbolj zastopani 
so bili letos vzorci kostanjevega 
medu, nato lipovega, gozdnega 
in cvetličnega medu. Ocenjevalci 
so podelili 29 zlatih, 26 srebrnih 
in 13 bronastih priznanj. 
Šampiona 21. ocenjevanja si je 

z akacijevim medom prislužil 
Darko Milinković iz hrvaške 
Konjščine. Najbolje ocenjen 
med iz Slovenije pa je pridelalo 
Čebelarstvo Lisjak iz Vipavske 
doline. Poleg prestižnega 
naziva so Lisjakove čebelice iz 
tekmovanja v Semiču prinesle 
še dve zlati odličji, in sicer za 
lipov in hojev med. Prav tako 
so se z obalnega tekmovanja, 
ki ga prireja Obalno čebelarsko 

društvo Koper, vrnili z dvema 
zlatima priznanjema. Čestitamo!

Čebelarsko Lisjak slovi 
po svojih raznovrstnih in 
vrhunsko pridelanih medenih 
izdelkih, ki jih lahko kupite 
na Ajdovski tržnici, saj so tam 
redni ponudniki. Med bo v tem 
jesensko-zimskem času še kako 
koristno živilo.

Portreti z Ajdovske tržnice

Hijacinta Lisjak 
"Za čebele moraš živeti, nato ti vse povrnejo," pove vedno nasmejana Hijacinta Lisjak, ki jo 

že leta lahko srečujemo na Ajdovski tržnici. Lisjakov med je že dvajset let simbol kakovostne 
pridelave medu v Vipavski dolini.

Najbolje ocenjen med v Sloveniji je Lisjakov iz Vrtovč
Čebelarstvo Lisjak žanje s svojimi medenimi izdelki same odlične uspehe. Z dveh ocenjevanj 

so se vrnili s štirimi zlatimi odličji in posebnim nazivom – najbolje ocenjenim medom v 
Sloveniji. Čestitamo!

Natečaj Moja dežela – lepa 
in gostoljubna 2023 (MDLG) 
pod častnim pokroviteljstvom 
predsednice RS Nataše 
Pirc Musar je zaključen. V 
vseslovenskem tekmovanju v 
urejenosti in gostoljubnosti, 
v katerem Turistična zveza 
Slovenije kot organizator posebno 
pozornost posveča zelenemu 
turizmu in trajnostnemu razvoju, 
so sodelovali številni slovenski 
kraji/mesta ter drugi deležniki 
v turizmu. V okviru Dnevov 
slovenskega turizma, ki so se 
sredi novembra odvili v Novi 
Gorici, so bila podeljena tudi 
priznanja iz omenjenega natečaja 
Moja dežela – lepa in gostoljubna. 
Vseslovensko tekmovanje v 
urejenosti in gostoljubnosti je 
letos potekalo pod sloganom Na 
izlet s Turistično zvezo Slovenije, 
s čimer so promovirali novo 
digitalno aplikacijo Moj – izlet.
si, ki so jo  ponudili v brezplačno 
uporabo. Med dobitniki priznanj 

je tudi naš Vipavski Križ, ki je 
izmed 21. prijavljenih zasedel 
3. mesto v kategoriji izletniški 
kraj. Veronika Koren, strokovna 
sodelavka za razvoj turizma na 
Občini Ajdovščina, poudarja, da 
to srednjeveško mestece ponuja 
številne čare, ki se obiskovalcu 
razkrijejo šele potem, ko se 
sprehodi po gasah. »In tudi 
sama skupnost Vipavskega 
križa, Zavod Vipavski Križ in 
Turistično društvo Vipavski 
Križ res ogromno dajo na 
to, da pripravljajo vsebine za 
samo mesto, da oživljajo kraj, 
privabljajo goste in res pričarajo 
tisto pravo vzdušje, vredno 
obiska.« Čestitke tudi ostalim 
prejemnikom priznanj, med 
drugim so prestižna priznanja 
prejeli še: Nova Gorica je osvojila 
drugo mesto v kategoriji srednja 
mesta, Kobarid je postal Naj 
turistična destinacija v Sloveniji, 
gozdna vasica Theodosiusiz 
Vrhpolja pa najboljši glamping. 

Zmagovalne stopničke 
Vipavskemu Križu

V Novi Gorici so v novembru potekali Dnevi slovenskega 
turizma pod krovno tematiko umetna inteligenca in novi 
poslovni modeli v turizmu. Na enem od srečanj pa so bila 
podeljena tudi priznanja z letošnjega natečaja Moja dežela – 
lepa in gostoljubna. Vipavski Križ je v kategoriji izletniški kraj 
dosegel 3. mesto. Čestitamo!

Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi! Bližamo se koncu leta in 

v tem obdobju je veliko priložnosti za kvalitetno in zanimivo 
preživljanje prostega časa ter beleženje aktivnosti v dnevnik 
Mladost na burji.

Verjamem, da ste v svojih razrednih skupnostih in nasploh v svojem 
prostem času aktivni ter da se strani dnevnikov Mladost na burji 
polnijo z novimi vtisi, dragocenimi izkušnjami in znanji. Še naprej 
pridno beležite svoje aktivnosti v programu, raziskujte priložnosti v 
lokalnem okolju in osebnostno rastite v vsakodnevnih izzivih. Tako 
si gradite trdne temelje za nadaljnje šolanje in poklicno pot. Naj vam 
naslednji izzivi odprejo nova poglavja v vašem življenju.

Moja skupnost 
Preizkusi se kot prostovoljec v različnih nevladnih organizacijah. 

Že slišim, kaj porečeš: »Kaj pa bom imel/-a od tega?« Veliko vsega: 
od novih izkušenj in znanj, ki jih lahko vnovčiš na trgu dela, do 
novih prijateljev, krepiš in uresničuješ svoje talente, interese in cilje 
ter prispevaš k boljši prihodnosti zase in za druge. Dve prostovoljski 
ponudbi zate: Mladinski kulturni center Hiša mladih v Palah 
išče prostovoljce pri organizaciji dogodkov, festivalov in zabav za 
premlade ter za mladinske delavnice. Dobrodošli vsi mladi, ki ste 
dopolnili vsaj 13 pomladi. Pohiti, saj načrtujejo božično-novoletno 
matinejo in tvoje ideje ne smejo manjkati! Za več informacij jim piši 
na info@mc-hisamladih.si. Medobčinsko društvo prijateljev mladine 
pa išče ustvarjalne prostovoljce, ki bodo v decembru sodelovali pri 
dobrodelnem ustvarjalnemu projektu. Z izdelki, ki bodo nastali na 
delavnicah, bodo obdarili starejše v naši lokalni skupnosti. Oglasi se 
jim na info@mdpm-ajdovscina.si.

Moj prijatelj 
Prihajajoči decembrski dnevi so kot nalašč za preživljanje časa 

z družinskimi člani in prijatelji. Marsikomu pa ta del leta prinaša 
osamljenost in stisko. Pokloni svoj čas, ustvarjalnost in energijo 
ter osreči otroka ali starejšega iz okolij z manj priložnostmi. Sam, v 
krogu družine ali razreda pripravi darilo v akciji Miklavževi angelčki, 
Božiček za en dan ali Trije zimski botri. Če rad/-a ustvarjaš, oblikuj 
praznične voščilnice za starejše v akciji »Mala pozornost za veliko 
veselje« ali napiši pismo starejšim v dobrodelni akciji »Pisma za lepši 
dan. Več informacij o omenjenih akcijah najdeš na FB ali IG strani 
»Mladost na burji«. 

Moje zdravje
Izkoristi lepe jesensko-zimske dneve za odkrivanje lepot naše doline. 

Vabijo te hribi in vrhovi – Mala gora, Čaven, Golaki, »vedno odprto« 
Otliško okno, najlepši razgled s poti »Po robu«, vijugaste potke med 
vinogradi »Po Vertovčevih poteh«. Hubelj ti bo šumel po naravoslovni 
učni poti »Ob Hublju«, neokrnjena narava z vodnim izvirom pa te 
preseneti na krožni poti »Skrlanki« v vasi Skrilje. 

Moj poklic
V spletni iskalnik vpiši »mapa učnih dosežkov«. Odprlo se bo 

gradivo Centra za poklicno izobraževanje. S pomočjo delovnih 
listov raziskuj svoje prednosti in talente, načrtuj osebne in učne cilje, 
spoznavaj raznovrstne načine učenja, spremljaj svojo osebnostno in 
intelektualno rast ter opazuj poklicni napredek. Mapa učnih dosežkov 
naj te spremlja ves čas šolanja.

Za več izzivov in idej spremljajte Facebook stran »Mladost na burji« 
in Instagram »Program Mladost na burji«. Na nova znanja in doživetja!

Urška Brežnjak,
vodja programa Mladost na burji

Vedno aktivno in veselo življenje 
Hiše dobre volje Ajdovščina

Kdo bi lahko verjel, da že eno leto skupaj gradimo to prekrasno zgodbo, ki jo piše vsak, ki 
prestopi prag naše prelepe Hiše dobre volje Ajdovščina. Hvaležni za vse dobro in lepo, ki se 
nam dogaja, še vedno objeti v topel spomin na živahno praznovanje našega 1. rojstnega dne, z 
veseljem listamo po albumu dogodkov zadnjega meseca. Koliko vas je, ki nas osrečujete!

Kulturno dogajanje:
S Kulturnim društvom Norma 

7 smo si z doživeto kulturnico 
ustvarili prav posebno dopoldne 
– neverjetno ustvarjalne članice 
so nam v družbi barvitih in živih 
portretov, ki so nas živahno 
opazovali s slikarskih platen, 
interpretirale svojo poezijo, 
nam prebirale zgodbe ter s svojo 
energijo na nas pustile visok 
umetniški vtis. 

»Pokloni čas, polepšaj dan!« 
in »Berimo skupaj!«:

Nacionalni inštitut za javno 
zdravje je sprožil vseslovensko 
akcijo »Pokloni čas, polepšaj dan«, 
ki je ob mednarodnem dnevu 
starejših napisal marsikatero 
nepozabno zgodbo. Eno od teh 
smo v sodelovanju s Centrom 
za krepitev zdravja Ajdovščina 
in udeleženci programa Občine 
Ajdovščina Mladost na burji 
napisali tudi sami. Naše male 
sive celice smo na prijeten 
način razmigali z igrivimi 
deklamacijami, miselnimi igrami 
in starimi pregovori, ki so nam 
jih pod mentorstvom učiteljice 
Marjetice Stopar na zelo izviren 
način pripravile učenke in 
učenci 5. b razreda OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina. Da pa telo 
ne bi zaostajalo za našim umom, 
smo se s fizioterapevtko Saro 
z veseljem učili tudi vadbo za 
staranje brez poškodb. Z velikim 
veseljem pa smo sodelovali tudi v 
projektu »Beremo skupaj« in na 
polno uživali ob prijetnem branju 
dijakinje 1. letnika Srednje šole 
Veno Pilon Ajdovščina. 

Medgeneracijsko jesensko 
pomlajevanje:

S svojo prisrčnostjo nas redno 
razvajajo tudi otroci iz Vrtca 
Gnezdo, naši vedno razigrani 
sosedje, s katerimi smo z 
veseljem zapeli nekaj pesmi in 
se naužili njihove mladostne 
pristnosti. Obiskali pa so nas 
tudi otroci iz Ciriusa Vipava, 
ki so nam z gospo Lili in gospo 
Valentino pripravili krasen 
program, ki smo ga zaokrožili 
z nepozabnim druženjem ob 
skupnem jesenskem ustvarjanju. 
Skupaj s 3. b razredom OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina smo 
uživali v doživetih deklamacijah, 
svoje možgane smo krepili ob 
zagonetkah in ugankah ter 
ob gledališkem doživljanju 
kamišibaj zgodb. Ko smo z 
družabnimi igrami nahranili 
še svoj tekmovalni duh, smo 

se upoštevajoč pravilo »važno 
je sodelovati in ne zmagati« 
razveselili zapestnic prijateljstva 
in se v objemu razšli. Veselimo 
pa se tudi nadaljnjih srečanj z 
Luko in Laro, ki bosta v okviru 
projekta PUM Ljudske univerze 
Ajdovščina z našimi dobrovoljci 
in dobrovoljkami igrala družabne 
igre in prirejala ustvarjalne 
delavnice. 

Skrb za zdravje:
Razveselili smo se rednega 

zdravstvenega obiska iz Doma 
upokojencev Nova Gorica, 
saj nas je naša glavna sestra 
Nataša seznanila s sezonskimi 
cepljenji, ki jih za zmanjšanje 
tveganja obolenj v zimskem 
času zdravstvo priporoča, 
fizioterapevtka Polona pa nam 
je predstavila pravilno vstajanje 
in prestavljanje iz vozička na stol 
in počivalnik. Njihovo srečanje 
je posebno tudi zato, ker s seboj 
vedno prineseta en kup pozitivne 
energije in smeha! Obiskala nas 
je tudi gospa Špela iz Centra za 
krepitev zdravja Ajdovščina in 
nam predstavila zdravo prehrano, 
ki je na dolgi rok ključna za 
uravnavanje sladkorja v krvi. Z 
veseljem smo dočakali rezultate 
meritev ravni krvnega sladkorja 
in ponosni ugotovili, da nima 
prav nihče povišane vrednosti! 
Presrečni, da smo zdravi, smo 
sprejeli skupno odločitev, da 
bomo še naprej vztrajali pri 
zdravih navadah, se vzajemno 
podpirali in se trudili  stvari še 
izboljšati.

Duhovna oskrba:
Izjemno toplo pri srcu nam je, 

ko nas obišče gospod Franc Likar, 
župnik iz župnije Ajdovščina, ki 
nam omogoča, da se mesečno 
duhovno podkrepimo. V oktobru 
nam je pripravil zelo lepo urico 
o angelih, v novembru pa o 
prazniku Vseh svetih. Hvaležni 
za to ljubezen.

Digitalno opismenjevanje:
Prav malo ponosni pa smo, 

da nas je Inštitut za mladinsko 
politiko vključil v projekt 
»Digitalne veščine za starejše« 
in nam s tem dokazal, da res še 
nismo za staro šaro, ampak da 
se lahko še marsičesa naučimo! 
Že prvo srečanje nam je bilo 
zelo zanimivo – brez časopisa v 
rokah smo listali po Primorskih 
novicah, brez odhoda do njenih 
vrat smo poiskali delovni čas 
Lekarne, najlepše pa je bilo, ko 
smo začeli potovati … najprej 
smo se odpravili na domač naslov, 
nato pa svoj korak poslali v svet 
– obiskali smo Pariz, Švedsko 
in Madagaskar ter presenečeni 
ugotovili, da je postal svet še 
manjši, kot je bil nekoč. Splet 
nam je povedal tudi, koliko časa 
smo potrebovali za pot – če bi šli 
na Madagaskar peš, bi še sedaj 
hodili, z letalom, pa bi že obkrožili 
svet! Z velikim navdušenjem 
pričakujemo nadaljevanje in za 
gospo Anjo in gospo Antonelo 
že pripravljamo nova radovedna 
vprašanja. Kako lepo je biti v 
koraku s časom!

Če se nam želite pridružiti, ne 
oklevajte in nas kontaktirajte. 
Odprti smo vsak delavnik od 
ponedeljka do petka med 7 
h in 17 h. Prisrčno vabljeni 
in dobrodošli! Če želite več 
informacij, se lahko obrnete 
na Hišo dobre volje na 051 230 
883 ali hisa.ajdovscina@dung.
si, vedno pa vam je na voljo tudi 
strokovna delavka Tina Krog na 
051 605 699 ali tina.krog@dung.
si.
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Temeljni cilj mednarodnega 
projekta KA 122 Mobilnost 
za nadgradnjo jezikovnih 
kompetenc, starejših od 55 let, je 
izboljšati jezikovne kompetence 
te starostne skupine in jih bolj 
vključiti v sodobne učne procese. 
Projekt je zasnovan z namenom 
spodbujanja učenja jezika med 
starejšimi generacijami in hkrati 
izboljšanja njihove vsakodnevne 
uporabe angleščine, obenem 
pa predstavlja korak k bolj 
vključujoči in izobraženi družbi 
ter priložnost za izboljšanje 
kakovosti življenja starejših 
generacij. Omogoča jim namreč, 
da ostanejo povezani z modernim 
svetom ter se učijo in razvijajo 
tudi v poznejših letih. S tem se 
spodbujajo njihova samopodoba, 
socialna vključenost in aktivno 
sodelovanje v družbi, projekt 
pa pomeni korak naprej v 
prizadevanjih za boljšo in bolj 
vključujočo družbo za vse 

generacije. Na Ljudski univerzi 
Ajdovščina so v projektu 
sodelovali prvič, v sklopu 
projekta Erasmus K1 pa so se 
na izobraževanje tujih jezikov 
na Malto najprej odpravili 
njihovi učitelji. V sodelovanju 
z inštitutom NSTS – English 
Language Institute, ki se 
lahko pohvali z akreditacijami 
uglednih organizacij, kot so 
Cambridge, Eaquals in FELTOM, 
so predavatelji Ljudske univerze 
Ajdovščina pridobili vpogled v 
inovativne strategije in metode 
poučevanja.

Med izobraževanjem na Malti 
so ugotovili, da so njihove 
obstoječe izobraževalne prakse že 
na visokem nivoju. Inštitut NSTS 
s svojo že 60-letno zgodovino 
velja za pionirsko jezikovno šolo 

na Malti. Njihova dolgoletna 
izkušnja se odraža v kakovostnih 
pristopih k poučevanju, ki so jih 
predavatelji Ljudske univerze 
Ajdovščina z veseljem spoznali. 
Za predavatelji je na Malto 
odpotovalo še osem udeležencev 
izobraževanja angleškega jezika 
na Ljudski univerzi Ajdovščina, 
ki so starejši od 55 let in z 

nižjo izobrazbo, da so lahko 
tudi sami preizkusili, kakšne 
so metode poučevanja tujega 
jezika v omenjenem inštitutu. 
»Zadovoljna sem bila prav z vsem, 
tako z izvedbo jezikovnega tečaja 
kot tudi z drugimi aktivnostmi, ki 
so jih za nas organizirali na Malti. 
Naš dan je bil namreč zasnovan 
tako, da smo se v dopoldanskem 
času učili jezika z izkušenimi 
predavatelji, ki so se potrudili 
govoriti počasi in razumljivo ter 
nas na različne načine spodbujali 
pri učenju, v popoldanskem času 
pa so bile za nas organizirane še 
najrazličnejše aktivnosti, v katerih 
smo angleščino uporabljale v 
vsakdanjem življenju, na primer 
v restavracijah, trgovinah, 
muzejih in pri iskanju prevoza. 
Izobraževanja so se udeležili 
tudi starejši iz drugih evropskih 
držav, Nemčije, Islandije 
in Švice. Resnično moram 
pohvaliti predavatelje, ki so se 
z nami nadvse potrudili, pa 
tudi s skupino sem bila izjemno 
zadovoljna,« je povedala ena od 
udeležencev. Druga je dodala, da 
ji angleščine med izobraževanjem 
na Malti ni bilo nerodno govoriti, 
saj je bilo okolje zelo sproščeno in 
prijazno, tretja pa, da je z izkušnjo 
veliko pridobila na samozavesti 
in si hkrati pomembno izboljšala 
tudi samopodobo. Nekaterim 
udeležencem je izobraževanje na 
Malti dalo dodatno motivacijo 

za nadaljnje izpopolnjevanje v 
angleškem jeziku, utrjevanju 
osvojenega znanja, pa tudi v 
branju in celo prevajanju iz 
angleščine. 

In kaj je pri starejših pravzaprav 
najtežje, preden se odpravijo na 
pot učenja in izpopolnjevanja 
tujega jezika? Kot ugotavlja Dejan 
Soban, ki se je kot predavatelj 

Ljudske univerze Ajdovščina 
udele ž i l  i z obra ž e va nja 
inovativnih strategij in metod 
poučevanja tujih jezikov na Malti, 
imajo starejši velikokrat strah 
pred pridobivanjem znanja na tak 
način, kot ga sami niso bili vajeni. 
»Zato je treba ubrati drugačne 
pristope, s katerimi ne čutijo, 
da je izobraževanje neka prisila, 
ampak neke vrste dogodivščina. 
Na Malti takšne drugačne 
pristope poučevanja že dolgo 

prakticirajo, hkrati pa udeležence 
tečaja spodbujajo, naj jezik v čim 
večji meri govorijo. Učitelji se ne 
ozirajo toliko na slovnico, ampak 
poudarjajo uporabo angleščine 
v vsakodnevnem življenju,« 
pravi. Podobnega mnenja je tudi 
Alenka Magajne, organizatorka 
izobraževanja odraslih na 
Ljudski univerzi Ajdovščina, ki 
dodaja, da v ospredju jezikovnega 
izobraževanja za starejše na 
Malti ni bila uporaba pravilnih 
slovničnih časov, temveč to, da so 
udeleženci čim več časa govorili 
v tujem jeziku in da so jih drugi 
ljudje lahko razumeli. 

Direktorica Ljudske univerze 
Ajdovščina Eva Mermolja ob 
tem poudarja, da so v program 
Erasmus doslej vključevali le 
zaposlene, tokrat pa so vanj prvič 
pritegnili mlajše upokojenke. 
»Vedno se mi zdi dobro, da 
gremo ljudje občasno izven 
okolja, v katerem delujemo, 
živimo in bivamo. Enako velja za 
udeležence naših programov. Za 
nekatere je bila to prva priložnost, 

da so šli v tujino in spoznali, da 
se tudi drugje ljudje tujega jezika 
učijo na podoben način. Da so 
bili na Malti skupaj z udeleženci 
iz drugih evropskih držav, je bila 
brez dvoma dodana vrednost,« 
ocenjuje. Kot pravi, so pri 
Nacionalni agenciji že zaprosili za 
akreditacijo, ki bo Ljudski univerzi 
Ajdovščina omogočala, da bodo 
to starostno skupino v prihodnje 
bolj enostavno vključevali v 
podobne aktivnosti, predvsem 
na nadvse aktualnih področjih 
trajnostnega razvoja, digitalnih 
spretnosti in kompetenc ter 
jezikovnih izobraževanj. In 
kakšno je po njenih ocenah 
zanimanje starejših za tovrstne 
izobraževalne programe? »Za 
nami je šele prva izkušnja, ki 
pa je bila nadvse pozitivna. Bili 
smo prijetno presenečeni nad 
odzivom. Praktično vsi, ki so bili 
k izobraževanju povabljeni, so se 
pozitivno odzvali in sodelovali,« 
ugotavlja, zato je prepričana, da 
bo podobnih zgodb v prihodnje 
še več.

Združenje vključuje več kot 
3.000 strokovnjakov iz več kot 
450 organizacij in več kot 40 
držav. Med njimi so agencije za 
inovacije in regionalni razvoj, 
trgovske, gospodarske in obrtne 
zbornice, tehnološki centri ter 
raziskovalni inštituti. 

'Vstopnico' na dogodek in s tem 
nominacijo za Evropsko nagrado 
za spodbujanje podjetništva 
2023 je Regijski razvojni agenciji 
ROD Ajdovščina podelila javna 
agencija SPIRIT Slovenija po 
tem, ko je izbrala projekt Mladi 
inCastra za najboljši državni 
projekt na področju spodbujanja 

podjetništva.  
Projekt Mladi inCastra, ki ga že 

tretje leto izvajamo na RRA ROD 
Ajdovščina, poleg predstavitve 
poklicev tudi izobražuje, 
navdušuje in spodbuja mlade k 
podjetniškemu in trajnostnemu 
načinu razmišljanja. 

Otvoritvena slovesnost je 
potekala v ikoničnem muzeju 
Guggenheim v Bilbau. Prizorišče, 
znano po svoji osupljivi 
arhitekturi in predanosti 
umetnosti, je postavilo popoln 
oder za prvi dan srečanja. Dan 
se je tako začel z 'Otvoritveno 
slovesnostjo baskovske industrije 

4.0.' Vodilni v industriji, 
odločevalci in podjetniki so 
se združili, da bi proslavili 
odprtje tega inovativnega 
dogodka, ki je bil osredotočen 
na najnovejše trende v napredni 
proizvodnji in nastajajoče 
aplikacije baskovske pametne 
industrije. Okrogla miza, ki je 
sledila, je vključevala regionalne 
ministre za gospodarstvo, ki 
so delili vpoglede v zavezanost 
regije spodbujanju inovacij ter 
tehnološkega napredka.

V okviru dogodka so potekale 
številne panelne razprave in 
intervjuji, strokovne okrogle 

mize, interaktivne delavnice, 
masterclass tečaji ter veliko 
priložnosti za mreženje in 

sklepanje partnerstev za 
prihodnje sodelovanje v projektih 
na evropski ravni.

Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina se je tudi letos 
odzvala vabilu organizacijskega 
odbora. Na dogodku smo 
sodelovali v procesu ocenjevanja 
podjetij in na okrogli mizi, kjer 
smo s predstavniki Poljske, 
Estonije in Španije razpravljali o 
pomembnosti sodelovanja med 
akterji razvoja na regijski ravni, 
povezovanja regij z državno 
ravnjo ter učinkovitosti razvojnih 
agencij. Skozi razpravo smo iskali 
priložnosti, kako se različni načini 
organiziranosti posameznih regij 
odražajo v prepoznavnosti držav 
za tuje neposredne investicije. 
Poleg osrednjega dogajanja 
smo naš obisk nadgradili tudi s 
spremljajočimi dogodki. Srečali 
smo se s predstavnikom slovenske 
ambasade v Washingtonu in 
predstavniki različnih podjetij 
na Rhode Islandu. Obiskali smo 
prehranski inkubator (Hope & 

Main), poslovno cono (Quonset 
Business Park) in inovacijski 
center (Cambridge Innovative 
Center - CIC). Srečanje smo 
zaključili z ogledom kampusa 
in univerze Bryant University. 
Sestali smo se s predstavniki 
vodstva univerze in vodjami 
programov ter razpravljali 
o možnostih projektnega 
sodelovanja v prihodnosti. 

Vrhunec dogodka je bila 
razglasitev nagrad, ki jih 
podeljuje mednarodna komisija. 
Med 38 svetovnimi institucijami, 
ki so se dogodka udeležile, nam 
je komisija letos podelila srebrno 
nagrado v kategoriji 'Agencija za 
spodbujanje regijskih investicij 
leta 2023'. Gostujoča javna 
agencija Rhode Island Commerce 
je v isti kategoriji prejela zlato 
nagrado. 

»Dogodek je edinstvena 
priložnost za srečanja s 

svetovnimi institucijami s 
področja spodbujanja tujih 
investicij in podpornega 
poslovnega ekosistema. Skozi 

zanimive in aktualne razprave 
omogoča razumevanje različnih 
mednarodnih perspektiv, 
razprave o potencialu sodelovanja 

ter daje vpogled v globalna 
gospodarska gibanja. Ogledi 
dobrih praks pri lokalnih 
podjetjih Rhode Islanda pa so 
nam omogočili opazovanje 
različnih organizacijsk ih 
struktur, njihovega delovanja in 
inovativnih praks. Na samem 
dogodku je bilo s strani različnih 
predstavnikov zastopanih kar 81 
držav. Vesela sem, da sta se nam 
letos na dogodku pridružila tudi 
javna agencija SPIRIT Slovenija 
in RRA Podravje-Maribor, ki 
je prejela nagrado za raziskave, 
razvoj in inovacije. Glede na to, da 
smo slovenski predstavniki prejeli 
različne nagrade za svoje delo, 
ocenjujem, da smo na dogodku 
uspešno zastopali Slovenijo in 
njen podporni sistem,« je ob 
koncu dogodka izjavila Brigita 
Habjan Štolfa, direktorica RRA 
ROD Ajdovščina.

Nagrada za promocijo investicijskih priložnosti naše regije
Med 6. in 8. novembrom je v organizaciji Mednarodnega trgovskega sveta (International Trade Council) na Rhode Islandu potekala mednarodna konferenca Go 

Global Awards. Vsebinsko obsežen tridnevni program dogodka je bil namenjen spodbujanju sodelovanja med podjetji, regijami in državami.

Projekt Mladi InCastra 
predstavljen v Bilbau

Za Regijsko razvojno agencijo ROD Ajdovščina je še en pomemben teden, saj smo se v času 
med 13. in 15. novembrom udeležili najpomembnejšega letnega dogodka združenja za 
mala in srednje velika podjetja na evropski ravni, ki je potekalo v soorganizaciji s španskim 
predsedstvom Sveta Evropske unije v Bilbau v Španiji.

Ko je učenje angleščine po 55. letu 
posebna dogodivščina na Malti

Da za izobraževanje nikoli ni prepozno, dokazujejo na Ljudski univerzi Ajdovščina, kjer 
izvajajo mednarodni projekt KA 122 Mobilnost za nadgradnjo jezikovnih kompetenc, starejših 
od 55 let. V sklopu projekta so se mlajši upokojenci na Malti izpopolnjevali v učenju angleškega 
jezika, izkušnja pa jim je ostala v nepozabnem spominu, saj so se tako vključili v sodobne učne 
procese, izboljšali vsakodnevno uporabo angleščine in za nameček spoznali še posebnosti 
majhne otoške države v osrednjem Sredozemskem morju. Na Ljudski univerzi Ajdovščina sicer 
napovedujejo, da bodo v prihodnje pripravili podobna usposabljanja na področjih trajnostnega 
razvoja, digitalnih spretnosti in kompetenc ter jezikovnih izobraževanj.
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Na krajši uvodni prireditvi 
so nas med drugimi pozdravili 
tudi otroci iz lendavskega 

dvojezičnega vrtca, ravnateljica 
srednje šole pa nam je pojasnila, 
da smo prišli v izrazito 

multikulturno okolje in da 
so prav to želeli poudariti s 
sloganom letošnje Vzgojiteljade 
– Jaz und te & multiCOOLti. 

Nato so se dijaki razporedili v 
dvanajst zanimivih delavnic, kjer 
so spoznavali delo vzgojitelja, 
obenem pa neposredno občutili 
multikulturnost v varnem, 
spodbudnem in vključujočem 
učnem okolju. 

»Učil sem se ekonomskih 
strategij, pri tem pa srečal nove 
ljudi, okusil lokalno hrano, 
opazoval pokrajino, slišal 
madžarščino in se naučil nekaj 
madžarskih besed.« Lovro Brelih

»V multijezični delavnici smo 

oblikovali družabno igro, v 
kateri se prepletajo slovenščina, 
madžarščina, angleščina, 
nemščina in španščina. To 
so jeziki, ki se jih učijo in/
ali vsakodnevno uporabljajo 
lendavski dijaki.« Vita Čeč

»Izmenjali smo si izkušnje, 
se družili z vrstniki z vseh 
koncev Slovenije in spletli 
nova prijateljstva. Zanimivo je 
bilo sodelovati v multinarečni 
komunikaciji.« Arabela Breščak

»Bila sem v delavnici kemijskih 
poskusov, ki jih bom zagotovo 
kdaj ponovila za otroke v vrtcu. 
Ob tem pa sem opazila, da se 
delo in navade na multikulturni 

šoli razlikujejo od naših. Na 
dvojezičnem območju se namreč 
srečujejo pripadniki različnih 
kultur, verskih prepričanj, 
narodnostnih in etničnih 
skupnosti, kar se odraža v 
njihovem vsakodnevnem 
življenju, tudi na šoli.« Pia 
Manfreda

Na Vzgojiteljadi v Lendavi smo 
pilonovci spoznavali drugačnost, 
se učili spoštovanja, strpnosti 
in sožitja ter tako postavili 
še en kamenček v mozaik 
naše srčnosti, vedoželjnosti in 
ustvarjalnosti.

Alenka Vidmar, prof.

V začetku julija je profesorje 
in verjetno tudi tebe razveselila 
novica, da si na poklicni maturi 
dosegla čisto vse točke in tako 
postala diamantna maturantka. 
Kako si se ob tem počutila ti?

Če iskreno povem, takega 
rezultata vsekakor nisem 
pričakovala, čeprav so vsi okrog 
mene, od profesorjev do prijateljev 
in sošolcev, že od začetka verjeli, 
da mi to lahko uspe. Moj cilj 
vsekakor ni bil postati diamantna 
maturantka, vendar me je skozi 
maturo vodila le močna želja po 
tem, da zberem dovolj točk za vpis 
na izbrano fakulteto. V trenutku, 
ko je ravnatelj razglasil moje 
rezultate, sem čutila res veliko 
srečo, predvsem pa hvaležnost 
in ponos, saj sem v šolo in učenje 
vložila res ogromno truda, ki je 
bil v tistem trenutku poplačan. 
Čutila sem veliko olajšanje, saj sem 
vedela, da je to zagotovilo za vpis 
na nadaljnji študij. S solzami sreče 
v očeh in velikim nasmehom na 
obrazu sem stopila do ravnatelja 
in profesorjev, ki so mi predali 
spričevalo in mi iskreno čestitali.

Ali je tvoja izbira srednje 
šole in programa Predšolska 
vzgoja temeljila na želji po 
vzgojiteljskem poklicu, na bližini 
domu, si sledila prijateljem …?

Vpis na Srednjo šolo Veno 
Pilon Ajdovščina pravzaprav 
ni bil moja prva izbira, saj sem  
sprva razmišljala tudi o veterini, 

zdravstvu in aranžerstvu, vendar 
se na koncu zaradi različnih 
razlogov nisem odločila za to. 
Vedno sem imela rada otroke 
in veselila sem se dela z njimi, 
vendar nisem bila prepričana, 
ali je ta poklic res zame, ali sem 
tega sposobna. Potem pa mi je 
življenje nekako samo pokazalo, 
da je ta pot mogoče prava, saj me je 
najprej zelo navdušil informativni 
dan na tej šoli, nato pa so v moje 
življenje prišle še nečakinja in 
prijateljičini dvojčici, ob varstvu 
katerih sem spoznala, da se moja 
duša v otroški družbi napolni in 
razveseli. Z njihovo pomočjo sem 
pridobila tudi na samozavesti in se 
dokončno odločila za vpis. 

Zaslužene poletne počitnice so 
mimo, začelo se je novo študijsko 
leto – kako si si zastavila svojo 
življenjsko pot? S takim uspehom 
na maturi so ti bila gotovo odprta 
številna vrata.

Med prakso v srednji šoli sem 
spoznala, da me to delo zares 
veseli in se želim še dodatno 
izobraziti na področju predšolske 
vzgoje. Svojo pot zato nadaljujem 
v isti smeri, in sicer na Pedagoški 
fakulteti Univerze v Ljubljani, kar 
se vsaj zaenkrat kaže kot prava 
odločitev. Poleg vzgoje me veseli 
tudi petje, nastopanje, ustvarjanje, 
pisanje in mnogo drugih stvari, na 
katerih bom delala in vanje vlagala 
svoj trud tudi ob študiju, potem 
pa bom videla, kam me zapelje 

življenjska pot. 
Med svojim štiriletnim 

šolanjem si blestela na mnogih 
področjih, sodelovala na več 
prireditvah, gotovo pa si si 
ustvarila tudi številne lepe 
spomine in sklenila nova 
prijateljstva. Česa se boš najraje 
spominjala? 

Zagotovo mi bodo v lepem 
spominu ostale vse šolske 
prireditve, sploh tista, na kateri 
smo uprizorili Cvetje v jeseni, 
saj sem takrat navezala mnogo 
stikov in prijateljstev tudi z 
mlajšimi generacijami in s sošolci 
iz paralelke, pa tudi odkrila, da me 
petje in igra zares veselita. Vedno 
sem z vsake prireditve odhajala 
z nasmehom na obrazu, saj sem 
videla, kako čudovite stvari lahko 
nastanejo, če stopimo skupaj in 
pokažemo vsak svoje talente na 
različnih področjih. V spominu mi 
bosta ostala tudi praksa v Španiji 
in izlet v Bruselj, s katerima sem 
si razširila obzorja in se tudi zelo 
zabavala. Ne smem pa pozabiti 
tudi naših skupnih razrednih 
trenutkov, ko smo na primer 
na hodniku skupaj prepevali, 
se skupaj učili, načrtovali naše 
nastope itd.

Profesorjem na naši srednji 
šoli boš gotovo ostala v lepem 
spominu, kot prijetno, pametno, 
prijazno dekle, ki med svoje 
vrline lahko prišteva tudi 
pripravljenost priskočiti na 

pomoč in čut za sočloveka. Vse 
to si le še potrdila, ko si vsakemu 
profesorju, ki te je v teh štirih 
letih poučeval, napisala osebno 
zahvalo. Marsikomu si s tem 
pismom povzročila cmok v grlu 
in solze v očeh. Česa takega 
namreč ni storil še nihče od 
naših nekdanjih dijakov. Zakaj 
si se odločila za to potezo?

Vsi nam pravijo, da je uspeh 
plod našega lastnega dela. S tem 
se seveda strinjam, vendar pa sem 
preko vseh štirih let spoznala, da 
brez profesorjev vsekakor ne bi šlo. 
Mislim, da se kot učenci oziroma 
dijaki sploh ne zavedamo, koliko 
lastnega znanja, truda, časa in 
potrpljenja vsak profesor vloži v 
svoje delo, zato mislim, da bi jim 
morali biti vsi resnično hvaležni 
in jih spoštovati. Sploh menim, da 
so bili moji profesorji takšni, da 
so se res trudili za to, da bi dijaki 
snov usvojili in jo razumeli. Kar 
pa najbolj cenim, je to, da so bili 
najprej osebe z velikim srcem, 

ki so ti bile vedno pripravljene 
priskočiti na pomoč. In prav iz 
tega razloga sem se želela vsakemu 
posebej zahvaliti za to, kar so, 
in za to, kar so mi dali. Zaradi 
njihovega znanja in pomoči sem 
lahko sledila svojim sanjam in 
prišla na izbrani faks. Ko so me ob 
razglašenih rezultatih mature vsi 
nasmejano objeli in mi čestitali, ne 
kot profesorji, temveč kot prijatelji, 
mi je bilo jasno, da je preprosto 
pismo zahvale le ena malenkost, ki 
jo lahko naredim, da jim še enkrat 
rečem iz srca: HVALA. 

Urška, zahvaljujemo se ti za 
intervju, predvsem pa za vse, kar 
si storila za našo šolo v teh letih. 
Vse, kar ti profesorji želimo, 
pa najlepše povzamejo besede 
profesorice Vide Červ: »Urška, 
želim ti, da bi v ta velikokrat 
turobni svet še naprej prižigala 
plamenčke upanja in da bi v njih 
svetlobi še naprej žarela tudi ti.«

Karmen Ferjančič Žgavc, prof. 
Barbara Batagelj, prof.

Poišči jo v vseh Mlinotestovih trgovinah.
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Jaz und te & multiCOOLti 
Tudi letos se je dvanajst pilonovcev udeležilo Vzgojiteljade, 

ki je namenjena predvsem dijakom vzgojiteljskih šol, pa 
tudi njihovim ravnateljem in učiteljem. Že vrsto let se tako 
srečujemo na  različnih koncih Slovenije oz. na šolah, ki izvajajo 
program Predšolska vzgoja. Letos smo bili gostje Dvojezične 
srednje šole Lendava.

Diamantna in srčna – Urška Bučinel
Spomladanski rok poklicne mature je našo šolo razveselil z diamantno maturantko – Urško  

Bučinel. Profesorjev in profesoric, pa tudi marsikaterega maturanta, njen rezultat ni presenetil, 
saj smo Urško v času njenega štiriletnega šolanja spoznali kot izjemno delavno in prizadevno, 
obenem pa tudi sočutno in srčno dijakinjo. Svojo srčnost je le še potrdila, ko nas je v oktobru 
ganila z zahvalnimi pismi.

Pilonovci na Vzgojiteljadi v Lendavi, vir: Dvojezična srednja šola Lendava

Urška Bučinel , foto: Urška Kompara Žvokelj, prof.
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Spoznavanje narave v Sežani
Skupina Spoznavanje narave, ki deluje na Društvu MOST, je na svojem novembrskem srečanju 

obiskala bližnji Sežano in Volčji Grad.
Vremenska napoved je bila … 

oblačno. Bo? Ne bo? S sv. Petrom 
sva se 'zmenila', da vreme bo. 
Naš 'posvojeni' šofer Aljaž nas 
je zapeljal v Kosovelovo mesto 
– Sežano. Na ogled botaničnega 
vrta ob vili Mirasaso, ki ga je 
sredi 19. stoletja zasadila grška 
družina Scaramanga iz Trsta. 
Na površini 2,5 ha je nastal vrt 
številnih dreves (ohranjenih jih 
je še okrog 170) in grmovnic.

Podoba in sestava parka sta se 
v času in prostoru spreminjala. 
Najstarejši in najbolj slikovit je 
vhodni del parka do steklenjaka 
- palmarija. Park je poln 
renesančnih prvin. Obiskovalci 
se lahko sprehajajo po stezicah, 
občudujejo rondoje, ribnik, 
pergole in skupine eksotičnih 
dreves in grmovnic iz subtropskih 
krajev in Sredozemlja. V letu 
1890 so dogradili rastlinjak, ki je 

pomanjšana verzija dunajskega 
schönbrunskega rastlinjaka. 
Uporabljali so ga prezimovanje 
eksotičnih in na mraz ali 
burjo občutljivih rastlin. To 
nalogo opravlja še danes. Po 
denacionalizaciji leta 1947 je vrt 
nekaj časa propadal. Danes z njim 
upravlja sežanska Komunala. 
Po vodenem ogledu vrta smo 
se pomudili še v dvorani, kjer 
so interaktivno predstavljene 
značilnosti Krasa.

Cesta nas je vodila še proti 
Volčjemu Gradu in starodavnemu 
gradišču Debela griža. Pod 
vodstvom lokalnega vodnika 
Davida Stepančiča smo si 
ogledali značilnosti te nekdanje 
prazgodovinske naselbine. Videli 
smo nekdanjo apnico, kamnolom 
in pastirsko hiško. Volčji Grad 
krasi cerkev Janeza Krstnika. 
Nazadnje nas je vodič pogostil 
še s kozarcem terana. Utrujeni, a 
zadovoljni smo se spustili mimo 
grmov žarečega ruja po cesti 
proti braniškemu gradu in preko 
Preserij na Vipavsko.

Irena Breščak

Cepljenje proti sezonski gripi in 
COVID-19

V Zdravstvenem domu Ajdovščina tudi letos 
izvajamo cepljenje proti sezonski gripi in COVID-19.

Cepljenje proti sezonski gripi:
- za cepljenje se naročite osebno na informacijskem pultu 

ali na telefonski številki 05 36 93 000, in sicer od ponedeljka 
do petka, od 7.00 do 20.00;

- ob naročilu prejmete termin za cepljenje;
- cepljenje poteka v ambulanti izbranega osebnega 

zdravnika.

Cepljenje proti COVID-19:
- za cepljenje se naročite osebno na informacijskem pultu 

ali na telefonski številki 05 36 93 000, in sicer od ponedeljka 
do petka, od 7.00 do 20.00;

- ob naročilu prejmete termin za cepljenje ali pa 
informacijo, da vas bomo naknadno telefonsko obvestili 
o terminu cepljenja;

- cepljenje se praviloma izvaja enkrat tedensko;
- cepljenje poteka v namenskem prostoru zdravstvenega 

doma. 
Lepo vabljeni!

Pravilno ravnanje s kosovnimi odpadki iz gospodinjstev

Odlaganje kosovnih odpadkov 
v ekoloških otokih (EO), v njihovi 
bližini ali v naravi, ni dovoljeno!

Kosovni odpadki so odpadki, ki zaradi svoje velikosti, oblike ali teže niso 
primerni za odlaganje v zabojnike za zbiranje komunalnih odpadkov. 
Med kosovne odpadke sodijo odpadki, kot so: 

• LESENO POHIŠTVO (mize, stoli, omare, postelje, vrata, 
okna…), 

• OBLAZINJENO POHIŠTVO (fotelji, kavči…), 
• VZMETNICE, PREPROGE, TALNE OBLOGE, 
• VRTNA OPREMA IZ PLASTIKE ALI LESA (mize, stoli, 

senčniki), 
• SANITARNA KERAMIKA (umivalniki, kadi, tuš kabine…), 
• KOVINSKI PREDMETI (pomivalna korita, stojala za perilo, 

radiatorji, otroški vozički, samokolnice…), 
• ŠPORTNA OPREMA (igrala, kolesa, smuči…), 
• ODPADNA EMBALAŽA VELIKIH VELIKOSTI (kovinska, 

plastična, kartonska, lesena ali iz stiropora …), 
• LES, KOVINE… 

KAKO IN KJE PRAVILNO ODDATI 
KOSOVNE ODPADKE? 

Za pravilno ravnanje s kosovnimi odpadki se 
lahko odločate med naslednjimi možnostmi:

1. Če letos še niste koristili brezplačnega odvoza 
kosovnih odpadkov v količini do 2 m3 z vašega 
dvorišča, kosovni odpadki pa čakajo v kleti ali 
garaži, vas vabimo, da odvoz naročite preko 
spletne naročilnice na povezavi:  www.ksda.si/
obrazci/narocilo-odvoza-kosovnih-odpadkov-iz-
gospodinjstev

Če ne razpolagate z računalnikom, lahko naročilnico 
dobite na naši upravi na Goriški cesti 23 b v Ajdovščini 
ali v Zbirnem centru pod Dolgo Poljano. Po prejemu 
naročilnice vas telefonsko pokličemo in se z vami 
dogovorimo za dan prevzema odpadkov na vašem 

odjemnem mestu oziroma dvorišču. Odpadke pripravite 
na mestu, ki je dostopno za naše poltovorno vozilo ali 
kombi. 

Do brezplačnega odvoza kosovnih odpadkov v količini 
do 2 m3 je enkrat letno upravičeno vsako gospodinjstvo. 
Odvoz lahko koristite ne glede, če imate samo en manjši 
kos kosovnega odpadka. 

2. Je količina kosovnih odpadkov, ki jo želite oddati, 
večja in želite naročiti 7 m3 kontejner na vaše odjemno 
mesto? V tem primeru naročilo oddate na mobilno 
številko 031 302 985 (pokličite med 8. in 12. uro).

Ob naročilu morate obvezno navesti številko vašega 
odjemnega mesta (OM), ki je napisana na računu pod 
vašim naslovom ali številko plačnika, ki je napisana 
desno od naslova pod »Račun«. Dostavo in odvoz 
kontejnerja se zaračuna po ceniku KSD d.o.o., odpadka 
se ne zaračuna. Če v tekočem letu še niste koristili odvoza 
do 2 m3 kosovnih odpadkov in tega tudi do konca leta 
ne nameravate, lahko na ceno enega naročenega 7 m3 

kontejnerja v tekočem letu, uveljavljate znižano ceno z 
upoštevanjem odbitka.     

V kontejner za kosovne odpadke NE SMETE 
ODLOŽITI: gradbenih odpadkov, zelenega vrtnega 
odpada oz. biorazgradljivih odpadkov, azbestnih 
odpadkov, nevarnih odpadkov, fasadnih in drugih barv, 
avtomobilskih akumulatorjev in baterij, klavničnih 
odpadkov, odpadkov, ki se ločeno zbirajo v EO (npr. 
plastenke, pločevinke,  steklenice, papir...).

3. Kosovne odpadke lahko z lastnim dovozom 
pripeljete v Zbirni center pod Dolgo Poljano v 
delovnem času centra in jih brezplačno oddate.

Možnosti za pravilno ravnanje s kosovnimi odpadki 
je dovolj, zato ni razloga, da se tovrstni odpadki odložijo 
v ekološkem otoku. Takšno ravnanje je prepovedano in 
kaznivo. Poleg tega kvari videz ekološkega otoka in naselja 
ter povzroča nejevoljo pri občanih, ki si prizadevajo za 
pravilno ravnanje z odpadki in se trudijo za čistočo 
ekološkega otoka.

DELAVNICE SE IZVAJAJO V PROSTORIH CENTRA ZA KREPITEV ZDRAVJA - BEVKOVA ULICA 13, AJDOVŠČINA. 
ZA DODATNE INFORMACIJE O IZVEDBI DELAVNICE, TERMINIH DELAVNIC IN INDIVIDUALNIH POSVETIH SMO VAM NA VOLJO OD PONEDELJKA DO

PETKA, V ČASU OD 8h DO 14h,  NA TEL. ŠT: 051 415 731

DATUM URA DELAVNICA

4.12.2023 10h ZDRAVO ŽIVIM

11.12.2023 9.30h TEHNIKE SPROŠČANJA

14.12.2023 18h TEHNIKE SPROŠČANJA

19.12.2023 8h ZDRAVO ŽIVIM

ŠTEVILO UDELEŽENCEV NA DELAVNICAH JE OMEJENO, ZATO JE ZA UDELEŽBO OBVEZNA PREDHODNA PRIJAVA NA TEL.ŠT. 051 415 731

ZA ZDRAVJE JE VREDNO POSKRBETI, KO GA ŠE IMAMO. 
DA VAM BO KORAK NAPREJ V SKRBI ZA SVOJE ZDRAVJE LAŽJI,  VAM BODO TUDI V LETU 2024 NA VOLJO

ZDRAVSTVENOVZGOJNE DELAVNICE IZ NASLEDNJIH VSEBINSKIH PODROČIJ:

ZDRAV ŽIVLJENJSKI SLOG 

ZDRAVO PREHRANJEVANJE

ZDRAVO HUJŠANJE

DUŠEVNO ZDRAVJE 

TELESNA DEJAVNOST ZA KREPITEV ZDRAVJA 

OBRAVNAVA ZA OSEBE S SLADKORNO BOLEZNIJO TIPA 2

OPUŠČANJE KAJENJA

OPUŠČANJE TVEGANEGA/ŠKODLJIVEGA PITJA ALKOHOLA

ZA UDELEŽBO NA NEKATERIH DELAVNICAH JE POTREBNA NAPOTITEV OSEBNEGA IZBRANEGA ZDRAVNIKA, REFERENČNE MEDICINSKE SESTRE ALI ZDRAVNIKA
SPECIALISTA. 

ZA VEČ INFORMACIJ SMO VAM Z VESELJEM NA RAZPOLAGO.

KOLEDAR DELAVNIC

DECEMBER 2023
/

CENTERCENTER  
ZA KREPITEV ZDRAVJAZA KREPITEV ZDRAVJA  

Pri skrbi za vaše zdravje vam slovenski zdravstveni sistem nudi preventivni
program Skupaj za zdravje. Udeležite se ga lahko brezplačno v okviru

obveznega zdravstvenega zavarovanja.
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Varne točke tudi v vipavski občini
V prostorih Medgeneracijskega centra Vipava je 27. oktobra potekalo izobraževanje za 

vzpostavitev mreže Unicefovih Varnih toč v občini Vipava. S tem se je Vipava namreč priključila 
slovenskim krajem, po katerih že delujejo tako imenovane varne točke. Gre za različne javne 
prostore, kamor se lahko otroci zatečejo po zaščito, pomoč ali zgolj nasvet. Usposabljanja 
so se udeležili prostovoljci iz različnih ustanov. V varnih točkah so tako na voljo ljudje, ki so 
se udeležili usposabljanja v organizaciji Unicefa Slovenije, ki nas je seznanil, kako pomagati 
otrokom v stiski.

Da smo prišli do uresničitve 
projekta gre pohvala v prvi vrsti 
prostovoljkama Anji Godnič in 
Karli Ferjančič, ki sta pobudo 
za sodelovanje dali občini že v 
lanskem letu. Občina Vipava je 
pobudo sprejela in posredovala 
še drugim javnim ustanovam, 
saj menimo da je otrokom treba 
dati priložnost, občutek varnosti 
in sprejetosti v stiski.

V mrežo je v vipavski občini 
trenutno vključenih 6 varnih 
točk. Želimo si, da bi se v 
prihodnje mreža še širila, zato 
ste tisti, ki imate javne prostore, 
lepo vabljeni. V naslednjih tednih 
načrtujemo tudi širšo promocijo 
po drugih javnih ustanovah, da bi 

bile varne točke med otroci čim 
bolj prepoznane. Lokacije bodo 
označene tudi s prepoznavnim 
znakom.

Varne točke v Občini Vipava:
- Občina Vipava
- Krajevna skupnost Goče
- Lekarna Vipava

- Osnovna šola Vipava Draga 
Bajca Vipava

- Lavričeva knjižnica 
Ajdovščina, enota v Vipavi

- Zavod za turizem Trg Vipava
Majda Sever, lokalna 

koordinatorka za varne točke, 
foto Tjaša Bratina

Jesen življenja
Kot v našo prelepo Vipavsko dolino pride pomlad in za njo 

poletje, jesen, se naša mladost počasi preveša v starost.
V okviru bližajočega se 

mednarodnega praznika 
invalidov, ki ga skupaj 
praznujemo 3. decembra in 
bo letos potekalo pod geslom 
'Združeni v akciji za reševanje 
in doseganje ciljev trajnostnega 
razvoja za, z in s strani invalidov', 
smo v Vipavi, v domu starejših 
občanov Pristan, obiskali naše 
preizkušene dolgoletne člane. 
Skupaj smo prisluhnili nastopu 
moškega lovskega zbora Zlatorog 

Vipava, v katerem so zastopani 
tudi naši člani. V prijetnem 
druženju smo člane DSO Pristan 
obdarili s simboličnim darilom, 
ki so ga za ta namen izdelale naše 
članice. Na ta način smo se jim 
vsaj malo zahvalili za vse, kar so 
dobrega pripomogli pri delovanju 
Društva invalidov Ajdovščina - 
Vipava. Hvala vam!

Manica Jerkič, 
predsednica DI

Pokloni čas, polepšaj dan
Prvega oktobra praznujemo mednarodni dan starejših, 

zato smo se na Inštitutu za mladinsko politiko odločili, da se 
pridružimo vseslovenski akciji 'Pokloni čas, polepšaj dan', ki ga 
koordinira Nacionalni institut za javno zdravje.

Na prvi oktobrski ponedeljek 
smo obiskali starejše v Hiši 
dobre volje v Ajdovščini, kjer 
nas je toplo sprejela gospa Ana 
Paljk s sodelavkami. Udeleženci 
programa Mladost na burji, 
petošolci Osnovne šole Danila 
Lokarja Ajdovščina, so pod 
mentorstvom učiteljice Marjetice 
Stopar pripravili kulturni 
program. Učenci Lia, Denial, 
Maksimilijan, Lara in Evelin so 
uvodoma zaigrali na inštrumente 
in doživeto deklamirali. Sledilo 
je razgibavanje 'sivih celic' po 
skupinah - iskali smo rime, 
sestavljali pregovore in se zabavali 

ob ugankah. Umetniško žilico smo 
sproščali ob risanju z barvicami. 
Svoj delček v dopoldansko 
druženje je dodal še Center za 
krepitev zdravja - Zdravstveni 
dom Ajdovščina. Zbrane je 
pozdravila gospa Rosana Harej, 
fizioterapevtka Sara Hrovatin 
pa nas je z različnimi telesnimi 
vajami dodobra razgibala. Imeli 
smo se preprosto lepo, razšli pa 
smo se z željo, da takšna druženja 
večkrat ponovimo. Naj živi 
medgeneracijsko povezovanje in 
sodelovanje!

Urška Brežnjak, 
Inštitut za mladinsko politiko

Skupaj s kosovnimi odpadki se zbira tudi ODPADNA ELEKTRIČNA IN ELEKTRONSKA OPREMA (OEEO ali e-odpadki) večjih velikosti.
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Čebula in česen sta torej najbolj 
znani vrtnini, ki se ju lahko sadi 
tudi pozno jeseni. Seveda pa tudi 
spomladi. Oboje ima svoje tako 
slabosti kot prednosti, očitno pa 
je slednjih več. Pravijo , da bo 
jeseni posajen česen praviloma 
večji, ostrejšega okusa in lažje se 
bo lupil od tistega, ki ga posadimo 
spomladi. Odločilna je dolžina 
dneva - ob kratkem dnevu 
bolj razvija koreninski sistem, 
medtem ko z daljšim dnem hitreje 
razvija listno maso. Pomembno 
pa je, da jih nastročkamo tik 
pred sajenjem, kar sproti, če 
gre za običajne, vrtne površine. 
V vsakem primeru pa velja, da 
sadimo le zunanje, debele stroke, 
notranje in slabše razvite pač 
uporabimo v kuhinji. Pri česnu 
namreč velja, da se bodo debelejši 
stroki razvili v debelejše rastline, 
medtem ko (je) pri čebuli velja(lo) 
pravilo, da se sadi le srednje 
debel in dobro razvit čebulček. 
In zakaj debelega ne? Ker naj bi 
pogosteje uhajal v cvet. Toda s 
tem ni nič narobe (če le tega ni 

preveč), saj lahko tedaj mlado 
steblo uporabimo kot prilogo k 
pečenemu mesu.

Česen je na mraz bolj odporen 
kot čebula in se razvija že pri 
treh stopinjah, kljub temu 
ga sadimo na sončno (in po 
možnosti zavetno) lego, treba 
pa je upoštevati kolobar. V 
nobenem primeru ga ne sadimo 
za čebulnicami, na isto mesto pa 
praviloma šele četrto leto. Sadimo 
ga na 10 do 15 centimetrov v 
vrsti in nekaj več med vrstami, 
odvisno kako pristopamo k pletju 
(z motikami, ročno).

Kot vemo, čebulnice ne marajo 
hlevskega gnoja, zato je najboljše 
pripraviti zemljo z dodajanjem 
komposta. Čebula bo tudi lepo 
uspevala, če boste preorali 

ledino – če imate to možnost. 
Paziti moramo, da strokov 
česna in čebulčkov ne sadimo 
niti pregloboko niti preplitvo, 
zemlja naj bo rahla, da to lahko 
naredimo z roko, seveda tako, da 
je ožji del obrnjen navzgor. 

Podobno kot pri česnu ima 
jesensko sajenje čebule nekaj 
prednosti. Lahko jo bomo 
uporabili že sredi junija, saj bo 
seveda debelejša in zrelejša kot 
spomladi posajena, menda pa 
tudi bolj sladka. 

Nista pa samo česen in čebula 
vrtnini, ki ju lahko sadimo še 
pred zimo. Tu je še grah. Posebno 
pri višjih sortah (senator, telefon) 
se zgodnje sajenje pozna, saj 
se lahko izognejo suši. Če se 

seveda odločamo za visoke 
sorte, ki nujno rabijo oporo. Na 
Vipavskem zaradi burje izbiramo 
bolj nizke sorte, običajno malega 
provansalca, ki se tudi uspe 
izogniti junijski suši.

Pa še ena vrtnina je, ki jo lahko 
posadimo pred zmrzaljo, le da je 
je po naših vrtovih bolj za vzorec. 
To je bob. Čeprav poznamo reklo, 
da je nekaj ali nekdo trd kot bob, 
pa to velja zgolj za posušen bob. 
Svež bob je lahko prava delikatesa, 
seveda ne surov, rahlo pokuhan 
in okisan je okusnejši kot fižol 
… Škoda, ker je bob takorekoč 
izginil z naših vrtov. V srednjem 
veku je bil bob eno izmed najbolj 
priljubljenih živil, kasneje sta ga 
nadomestila fižol in krompir.

Je tradicionalna stročnica, zelo 
enostavna za vzgojo. Največja 
hiba je podvrženost črnim 
ušem, ki nekako izniči estetiko 
cvetoče rastline z lepimi belimi 
metuljastimi cvetovi. Prav čimbolj 
zgodnje, sploh pa jesensko sajenje 
naj bi se izognilo nadležnim 
ušem. Če pa se že pojavijo, jih 
najprej odstranimo ročno ali pa 
uporabimo katerega od običajnih 
pripravkov proti ušem.

Čez zimo kali, razvija korenine 
in spomladi hitreje požene v rast. 
Ker zraste tudi meter visoko in 
čez, ga je pametno saditi v dveh 
vrstah in vmes postaviti mrežno 
oporo. Morda ga bo treba tudi 
privezati, saj za razliko od 
ostalih stročnic ne premore 

vitic, s katerimi bi se oprijemal 
opore. Dobro ukoreninjen tudi ni 
občutljiv za sušo, tako da ga vsaj 
do cvetenja ni treba zalivati. Tudi 
bob 'ne mara' hlevskega gnoja in 
zadošča sajenje v kompost. Seme 
sadimo vsaj tri cm globoko in ni 
pomembno, kako je obrnjen. 

Na rastlini se razvije več 
strokov, ki so precej večji kot pri 
fižolu, v njih je od štiri do osem 

zrn, velikih tudi do treh cm. 
Bob ima veliko beljakovin, prav 
tako pa je izvrsten vir vlaknin, 
vitaminov A in C, kalija in železa. 

Največja pridelovalka boba je 
Kitajska, kjer hektarski donos 
boba celo presega fižol ali grah v 
zrnju (2 toni na ha), medtem ko 
skupna svetovna pridelava boba 
stagnira oziroma rahlo upada, 
fižol in grah pa sta v znatnem 
porastu. Kljub vsemu bi ga lahko 
na domačem vrtu testno posadili, 
če zaradi drugega ne, da lahko 
dobesedno rečemo bobu bob in 
ne samo v prenesenem pomenu.  

VRTNI CENTER 
AJDOVŠČINA

Bogata ponudba novoletnih okraskov, smrečič in božičnih zvezd.

ODPIRALNI ČAS:
ponedeljek - petek: 

8:00 - 18:00
sobota: 8:00 - 12:00

Goriška 64, obrtna cona Gmajna, Tel: 05/ 850 15 06

Odhod iz Ajdovščine je bil 
jutranjih urah, ko smo se polni 
navdušenja razdelili po osebnih 
avtomobilih. Po približno 
uri vožnje smo prispeli do 
sprejemnega centra Škocjanskih 
jam, kjer nas je pričakala izjemno 
prijazna in izkušena vodička.

Popeljala nas je po učni poti in 
nas najprej pripeljala do razgledne 
točke Princese Štefanije. S 
pogledom na osupljivo kraško 

pokrajino Velike doline, na dnu 
katere se je penila reka Reka, smo 
se seznanili z zgodbo belgijske 
prestolonaslednice, ki je obiskala 
Škocjanske jame. Razgledna 
točka nam je ponudila priložnost 
za občudovanje naravnih lepot 
tega edinstvenega kraja.

Naprej nas je pot vodila 
preko Betanje do Škocjana in 
naprej do Matavuna. Po poti 
smo raziskovali in občudovali 

biotsko raznovrstnost okolja, 
v katerem živi več kot 200 
različnih jamskih živali in rastlin. 
Posebno pozornost smo namenili 
netopirjem, saj v Škocjanskih 
jamah domuje več kot 3000 teh 
fascinantnih bitij. Na prepadnih 
stenah kraljuje več vrst redkih 
ptic, med katerimi je tudi kraljica 
tišine in temne noči velika sova 
uharica s premerom kril do dva 
metra.

Po raziskovanju naravne 
dediščine smo se odpravili na 
ogled muzejev. Obiskali smo 
J. Kopinov skedenj z zanimivo 
etnološko zbirko. Nadaljevali 
smo v Jurijev skedenj, kjer smo 
se navduševali nad razstavo 
jamskih fotografij. Ob povratku 
pa smo obiskali še interpretacijski 
center Škocjan, kjer smo se 
poglobili v zgodovino in pomen 
tega izjemnega kraja. Naš izlet 
smo zaključili z ogledom filma 
o Škocjanskih jamah, ki nam je 
razkril še več podrobnosti o tej 
naravni znamenitosti.

Nedeljski izlet v Park 
Škocjanske jame je bil nepozabna 
izkušnja za vse udeležence 

društva Abstinent . Dan je 
bil poln čudovitih razgledov, 
spoznavanja naravne lepote in 
bogate biotske raznolikosti tega 
kraja. Najpomembnejše pa je 
bilo, da smo ga preživeli v družbi 
odličnih prijateljev, kar je še 
okrepilo naše vezi in nam dalo 
moč za nadaljnje skupne podvige.

Iskrena zahvala vsem 
udeležencem, vodički ter 
organizatorjem izleta za 
nepozaben dan in izjemno 
izkušnjo. Škocjanske jame so 
nedvomno eden od naših biserov 
narave, ki nas je navdihnil in 
opomnil na pomen varovanja 
našega planeta

Andrej O.

Društvo Abstinent Vipavske doline 

V parku Škocjanskih jam
Druga skupina Društva Abstinent Vipavske doline je v nedeljo, 22. oktobra 2023, organizirala 

čudovit izlet in pohod v neokrnjeno naravo Škocjanskih jam, ki so vpisane v svetovni seznam 
naravne dediščine UNESCO. Dogodek je bil načrtovan z veliko skrbjo in pričakovanjem ter je 
prinesel nepozabne trenutke za vse udeležence in odlično priložnost za druženje, odkrivanje 
naravnih lepot in učenje o okoljski pomembnosti tega edinstvenega kraja.

Kaj sadimo pred zimo?
Dolgo obdobje moče vrtičkarjem ni omogočalo resnejše dejavnosti, še pobiranje zelenjave je 

znalo biti precej blatno. Toda prej ali slej se od severa pojavi naša stalnica burja in vsaj za silo 
osuši tla. Tedaj je moč posaditi tiste zelenjadnice, ki jim ni potrebno čakati pomladi. V bistvu 
nismo še nič v zamudi, še več, po svoje je dobro, da recimo česna in čebule še nismo posadili. 
Zaradi visokih temperatur bi mlade rastlinice preveč odgnale in bi nenadni mraz še nežne liste 
lahko prizadel.
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Udeležba je bila odlična, saj 
se je predstavitve udeležilo kar 
nekaj potencialno novih članov 
in precej otrok. Le-ti so bili nad 
predstavitvijo vozil in opreme 
navdušeni.

V PGD Šmarje smo v lanskem 

letu začeli intenzivno delati z 
mladino in tako pridobili dve ekipi 
pionirjev. Upamo pa, da se nam 
letos pridruži tudi kakšen nov 
član, da se število tekmovalnih 
ekip v društvu še poveča.

Anika Čuk

Tudi letos smo se pridružili 
mednarodni akciji 'Drobtinica', 
ki tradicionalno poteka ob 
Svetovnem dnevu hrane, 16. 
oktobru. Namen akcije je opozoriti 
na prisotnost revščine v lokalnem 
okolju ter pomembnost redne in 
zdrave prehrane otrok. V okviru 
akcije so mladi prostovoljci, učenci 
Osnovne šole Šturje Ajdovščina, 
Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina in Osnovne šole 
Draga Bajca Vipava v soboto, 
21. oktobra, med 8. in 12. uro na 
stojnicah v nakupovalnem centru 

Mercator Ajdovščina, Mercator 
Vipava in hipermarketu Spar 
Ajdovščina mimoidočim delili 
pekovske in druge dobrote v 
zameno za prostovoljne prispevke. 
Zbrali so 1890 evrov, kar bo v 

celoti namenjeno za šolske sklade 
njihovih šol. Vsem, ki ste nas 
obiskali na stojnici, se iskreno 
zahvaljujemo!

Rdeči križ Ajdovščina

LUKA LESKOVEC
kmetijska trgovina

• kmetijski in gozdarski stroji
• traktorji New Holland
• vrtni program
• avtomobilske prikolice
• pašna oprema
• gozdarska oprema
• hlevska oprema
• folija in mreža za baliranje
• igrače za male kmetovalce
• olja in maziva
• rezervni deli
• servis traktorjev in strojev
• servis za vrtni program

Goriška cesta 75 | 5270 Ajdovščina | info@luka-leskovec.si
 

stroji 041 978 630 | trgovina 031 436 000 

ponedeljek - petek | 7.00 - 16.00
  sobota | 8.00 - 12.00

VDC Ajdovščina – Vipava praznuje 

Skupaj smo mavrica, 
že polnih 20 let

Letošnjo jesen beležimo 20 let vipavske enote Varstveno 
delovnega Centra Ajdovščina – Vipava. Na praznovanju obletnice 
16. novembra 2023 smo se spomnili prvih korakov, ko smo v 
Vipavi ponosno odprli vrata in začeli našo mavrično popotovanje.

V letošnjem letu beležimo 
20 let 'Enote VDC Vipava'. 
Jeseni leta 2003 smo namreč 
začeli z izvajanjem storitve 
Vodenje, varstvo in zaposlitev 
pod posebnimi pogoji (VVZPP) 
tudi v Vipavi. Tako smo razširili 
dejavnost zavoda, katerega 
korenine razvoja segajo že v 
leto 1982, ko je pod okriljem 
takratnega Centra za socialno 
delo Ajdovščina začela delovati 
'Enota VDC Ajdovščina'. 

Naš 20. 'rojstni dan' smo 
praznovali 16. novembra, ko 
smo se s hvaležnostjo spominjali 
začetnih korakov naše skupnosti 
in vsega, kar nas je v teh dveh 
desetletjih tesno povezalo. 
Izpisalo se je mnogo zgodb 
povezovanja, sodelovanja in 

vključevanja. Učili smo se novih 
spretnosti in znanj in opravili 
raznolika kooperantska dela. 
Izvezli smo veliko voščilnic in 
ustvarili številne druge izdelke, 
zlasti iz tekstila in gline. Spoznali 
smo mnogo zanimivih ljudi, ki 
nam podarjajo svoj čas. Predvsem 
pa smo zasnovali pristno okolje, v 
katerem je vsak cenjen, sprejet z 
odprtim srcem in v katerem lahko 
skladno s svojimi zmožnostmi 
sodeluje, se uči, uresničuje želje, 
soodloča in se počuti varno. 
Postali smo barvita skupnost 
varovancev in zaposlenih, v kateri 
se lahko vsak izrazi in v svojem 
odtenku, s svojo edinstvenostjo 
zablešči v svojem tonu in prispeva 
pomemben košček k naši skupni 
Mavrici ljudi. Že polnih 20 let.

Spominski pohod na Golake
Prva oktobrska nedelja je v programih Planinskega društva Ajdovščina že dolgo namenjena 

spominu na vztrajne in delovne planince, ki jih ni več med nami. Letos so razmere Spominski 
pohod na Golake premaknile na nedeljo, 22. oktobra. Vreme z gosto meglo ni vabilo od doma, 
vendar sreča se je nasmehnila in izza oblakov je posijalo sonce.

Imeli smo ljudi – v poljani cvet,
imeli smo jih – vrhu gore hrast,
imeli smo jih …
(O. Župančič)

Pot proti Iztokovi koči ni več 
samevala. Prišli so pohodniki 
od blizu in daleč. Z veseljem 
so pozdravili tudi vod mladih 
planincev. Njihova je prihodnost.

Golake je že pobarvala jesen 
in privabila mnoge spomine na 
planince, ki so v dolgi 120-letni 
dobi PDA markirali in vzdrževali 
poti, zgradili tri planinske koče, se 

trudili, da se je na naših vrhovih 
ohranila slovenska beseda in da se 
je slišala slovenska pesem. Prav to 
je bilo njihovo najpomembnejše 
vodilo. Rudolf Brajnik je zapisal: 
»Nagibi, ki so vodili takratne 
pobudnike našega planinstva 
k urejenemu organiziranju te 
športne panoge namreč niso bili 
strogo planinskega značaja. Ni 
bila le ljubezen do gora in narave, 
ampak nekaj drugega, bolj važnega: 
ljubezen do svojega naroda.«

Letošnji že 42. Spominski pohod 
na Golake se je v spominih vrnil k 

svojim koreninam, kot je poudaril 
predsednik PDA Damijan Pregelj 
v svojem pozdravnem govoru. 
Najmanjša sapica položi drevo brez 
korenin, tudi ljudje se naslanjamo 
na svoje korenine, posebno v časih, 
ko so sunki burje zastrašujoči.

Za jesensko idilo pri Iztokovi koči 
pod Golaki sta s flavtama poskrbeli 
Iris in Patricija, gimnazijki. Z 
milimi Kajuhovimi verzi, polnimi 
hrepenenja in ljubezni, smo sklenili 
tudi njegovo leto.

Človek živi v svojih delih. Mnogi 
planinci, ki so tlakovali 120-letno 
pot našemu planinskemu društvu, 
živijo v bogati zapuščini, ki jo 
cenimo, bogatimo in ohranjamo.

Zlato-rumeni listi, ki so se 
lesketali v dežnih kapljicah, 
spominjale so namreč na deževno 
noč, so pohodnikom ponujali 
svetel dan, čeprav se je narava že 
odpravljala k počitku.

Irena Šinkovec

Ajdovski motoristi v 
akciji

Motoristi se zavedamo, da smo poleg pešcev in kolesarjev 
tudi mi zelo rizična skupina v prometu, naše reševanje pa je 
specifično in težko ter zahteva zelo izurjen strokovni kader. 
Zato smo se že v preteklosti odločili, da bomo sodelovali z 
Rdečim križem Ajdovščina, saj poleg udeležbe na krvodajalskih 
akcijah vsako leto uspešno zbiramo komplete prve pomoči s 
pretečenim rokom uporabe za izobraževalne potrebe šolarjev, 
članov in prostovoljcev Rdečega križa Ajdovščina.

Tudi letos nam je članom Moto 
Kluba Q VEJTR WAJDUŠNA 
uspela že tradicionalna akcija 
zbiranja kompletov prve pomoči 
s pretečenim rokom, saj smo ta 
mesec predstavnici Rdečega 
križa Ajdovščina Ireni Žgavc 
izročili okrog sto kompletov. 
Če ima komplet prve pomoči 
pretečen rok uporabe, še ni nujno, 
da se ga zavrže; mlajši člani, 
šolarji in prostovoljci Rdečega 
križa Ajdovščina se bodo mogoče 
prav z vašim kompletom izurili 
v pravilni uporabi sanitetnega 

materiala, ki je v njem, in vam 
pomagali ob morebitni nesreči.

Občani, vas pa pozivamo, 
da kompletov prve pomoči s 
pretečenim rokom uporabe ne 
zavržete v kontejner za smeti, 
ampak jih dostavite na Rdeči križ 
Ajdovščina osebno ali pa nam 
pišite na e-mail: qvejtr@gmail.
com. Mi jih bomo z veseljem 
prevzeli in dostavili Rdečemu 
križu.

Elvis Marc, Moto Klub 
Q VEJTR WAJDUŠNA,

Izdelovanje unikatnih voščilnic 
za lepe misli in dobre želje

V teh dneh v delavnicah Varstveno delovnega centra Ajdovščina – Vipava (VDC) še posebej 
pridno vezemo, režemo, lepimo … V sklopu naših delovnih okupacij nastaja nova kolekcija 
raznolikih in unikatnih voščilnic za novo leto.

V Varstveno delovnem centru 
Ajdovščina – Vipava (VDC) je 
ena osnovnih dejavnosti storitev 
Vodenje, varstvo in zaposlitev 
pod posebnimi pogoji. Velik 
poudarek se daje na ohranjanju 
obstoječih ter pridobivanju novih 

znanj in veščin. Posvečamo 
se delovni okupaciji, veliko 
je interesnih aktivnosti in 
ustvarjalnega dela. Sodelujemo z 
drugimi podjetji oz. kooperanti 
in zanje izvajamo enostavnejša 
dela, primerna glede na različne 
zmožnosti uporabnikov. Imamo 
pa tudi lasten program izdelkov. 
Med njimi prevladujejo izdelki iz 
gline, tekstilni izdelki, embalaža 

in voščilnice. 
Posebej smo znani prav po 

izdelavi raznolikih voščilnic za vse 
priložnosti: ob rojstnem dnevu, 
novem letu, rojstvu novorojenčka, 
ko se želimo zahvaliti ali pa 
kar tako komu polepšati dan. 
Izdelovanje voščilnic je dejavnost, 
ki nas zaposluje ter spremlja 
skozi vse leto. V teh dneh pa 
v naših delavnicah še posebej 
pridno vezemo, režemo, lepimo 
… Novo leto se namreč hitro 
približuje in s tem tudi čas, ko 

bomo svoje prijatelje, sorodnike 
ali poslovne partnerje lahko 
presenetili z unikatno voščilnico. 
Vsaka je narejena ročno. Vanje 

vtkemo, všijemo in nanizamo 
svojo potrpežljivost, trud, ideje, 
želje in pričakovanja. Učimo se 
sodelovanja in spoštovanja. Do 
dela in zlasti drug do drugega. 

Zavedamo se, da novodobna 
tehnologija in pomanjkanje časa 
izrivata pisanje. In da si v hitrem 
tempu s težavo vzamemo čas za 
druge. Prav zato to vrednoto mi 
še posebej skrbno ohranjamo in 
negujemo. Vabimo vas, da si tudi 
sami vzamete čas za bližnje. Naj 
vaše lepe misli in želje v ročno 
izdelanih voščilnicah še dodatno 
zasijejo.

Jesensko potepanje Društva 
invalidov Ajdovščina - Vipava

28. oktober smo izbrali za dan, ko se bomo člani našega društva odpravili na jesensko 
potepanje po slovenski Istri. Še dan prej pa je narava pokazala vso svojo rušilno moč in nemočni 
smo pregledovali vremensko napoved za naslednji dan in upali na čudež.

Že zgodaj zjutraj smo preverjali 
novo napoved vremena. Sonce! 
Zdelo se nam je, da bo sonce ta 
dan sijalo samo za nas. Naš prvi 
postanek je bil v Hrastovljah, 
kjer smo si ogledali cerkev sv. 
Trojice. Tipična istrska gradnja 
cerkve iz 2. polovice 15. stoletja 
v svoji notranjosti skriva pravi 
biser. Poslikana je s freskami. 
Najznamenitejša med njimi je 
freska iz leta 1490, ki ponazarja 
Mrtvaški ples. Le ta nas opozarja, 
da smo pred smrtjo vsi enaki.

Pot smo z avtobusom nadaljevali 
v Marezige, saj je sončen dan kar 
vabil na razgledno točko. Še spust 
v dolino in že smo bili v Kopru, 
kjer se je avtobus ustavil pred 
vinsko kletjo Vina Koper. Ob 
strokovno vodenem ogledu kleti 
je sledila še vodena degustacija in 
beseda o kulturi pitja te žlahtne 
kapljice. 

Hitro smo prispeli v Kozino, 
kjer smo si privoščili odlično 
kosilo. Šofer je volan sicer 
obrnil proti domu, a naslednji 
postanek je bil Botanični vrt v 
Sežani. Strokovna delavka nam 

je predstavila mogočna drevesa in 
zasaditev celega parka, s steklenim 
rastlinjakom, ki krasi Sežano že 
od leta 1848, ko ga je zasadila 
in oblikovala trgovska družina 
grškega izvora Scaramanga. Ta 
družina je v Sežani pustila močan 
pečat, saj ob glavni cesti še danes 
stoji njihov hotel, v prostorih 
njihove vile Mirasasso pa posluje 
sežanska občina. 

Sonce je počasi ugašalo in ni 
ga lepšega kot vožnja domov čez 

Kras. Živo rdeči ruj, ki se preliva 
v celo paleto rjavozelenih barvnih 
odtenkov, nas je spremljal in ko je 
zapihal veter, se nam je zdelo, kot 
da nam maha v slovo. 

Hvala vsem, ki ste se udeležili 
potepanja in nam pomagali 
ustvariti te lepe spomine. Šoferju 
Stojanu pa za varno in kot vedno 
udobno vožnjo.

Društvo invalidov 
Ajdovščina - Vipava

Martinovanje v Gaberjah
Nekateri še pomnite, kako so bila včasih martinovanja v Gaberjah legendarna. Vaščani so 

takrat pripravili povorko skozi vas, ki jo je vodil v svetega Martina oblečen konjenik, pod večer 
pa je sledil bogat kulturni program z dramskimi igrami, prikazom kmečkih opravil in koncerti 
znanih glasbenih izvajalcev. 

Letos smo se odločili, da se 
poklonimo tej nekdanji tradiciji. 
Najprej smo se podali na vsakoletni 
Martinov pohod okrog vasi in 
ga popestrili z demonstracijo 
izdelave domačega žganja, ki jo je 
pripravil sovaščan Žarko Gorup, 
velik ljubitelj in raziskovalec 
vaške zgodovine in tradicije. 
Demonstracija je potekala pod 
vrhom Sv. Petra, kjer je bil pred 
nekaj leti postavljen mini muzej 
žganjekuhe, po kateri je vas nekoč 
slovela daleč naokrog. 

Zvečer smo se zbrali v Martinovi 
dvorani, kjer so domači vinarji 
ponudili v pokušino svoje vino, ki 
smo ga popestrili s sveže narezanim 
pečenim pršutom, domačimi 

klobasami in suhomesnatimi 
izdelki ter sladkimi dobrotami 
vaških gospodinj. Druženje in 
pogostitev je z dobro glasbo poživil 
še Duo Limit, tako da se je rajalo 
in plesalo še dolgo v noč.

Zadovoljni z letošnjim 
martinovanjem smo sklenili, 

da bomo morda naslednje leto 
prireditev še razširili in se nam 
boste pridružili v še večjem 
številu. Izvedbo dogodka so 
omogočili sponzorji, ki se jim 
iskreno zahvaljujemo.

Lea Prezelj, 
foto Marko Kobal

Dan odprtih vrat PGD 
Šmarje

Prostovoljno gasilsko društvo Šmarje je 21. oktobra 2023 
na stežaj odprlo svoja vrata. Društvo se je namreč želelo 
predstaviti okoliškim krajem, katere pokriva.

Drobtinica - malo je veliko
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Nekaj zadrege z avtomobili 
smo hitro rešili – del zgodbe 
našega druženja so tudi sproščeni 
pogovori in šale med vožnjo, le 
vozniki so vzorno zbrani in 
varno sledijo srebrnemu berlingu. 
Najprej po avtocesti v Postojno, 
skozi jutranjo meglo proti Pivki. 
Prav zadovoljno smo pozdravili 
prve sončne žarke, ki so nas 
spremljali skozi lepo urejeno 
vas Trnje. Pot smo nadaljevali 
z vožnjo po makadamski cesti 
skozi grmovjasto poraščene 
senožeti, mimo osamljenih 
borovcev, skozi redek gozd do 
planjave z obsežno ogrado. 
Ovac nismo vznemirjali, sta pa 
hitro zastrigla z ušesi oba lepa 
psa čuvaja. Nekaj metrov naprej 
smo se pripeljali do križišča, 
srebrni berlingo – in vsi za njim 
– smo se ustavili, izstopili in se 
umaknili lovskemu terenčku in 
ogromnemu traktorju. Takoj smo 
opazili prijeten piknik prostor 
in veliko tablo, da prihajamo 
v bližino območja Poček. No, 
kakšnih opozoril ni bilo, zato 
smo zakorakali po cesti skozi 
jesenski gozd. Listje je rumenelo, 
rjavelo, odpadalo, le šelestelo je 

bolj sramežljivo. Pa smo zato bili 
mi bolj glasni, saj hoja po dokaj 
urejeni cesti ni zahtevala večje 
pozornosti. Prav lagodno smo 
prišli do prvega kažipota, ki je 
kazal na stezo navkreber. Nismo 
mu podlegli, makadamska cesta 
po pobočju Grohuta je bila bolj 
vabljiva. In tako smo šli po pesku 
do naslednjega kažipota, veljavo 
mu je dodala tudi markacija in 
nas prepričala, da moramo bolj 
navkreber, malo tudi po ravnem 
mimo velikih luž in navzgor 
po kamniti vlaki. Počasi smo 
se vzpenjali in takoj, ko smo 
ugotovili, da nam oblaki nudijo 
prijeten hlad za vzpenjanje, je 
posijalo sonce. Ob nepravem 
času, se ve; a je nejevolja kmalu 
spet priklicala oblake. Po stezi 
smo spet prišli do ceste. Pa je bil 
nad cesto kamen z markacijo, 
vklesanim angelčkom in puščico 
navzgor. Dilemo ali bi ji sledili 
ali ne, je kmalu rešila Vesna, 
češ da je ta pot bolj primerna 
za vzpenjanje in bomo šli po 
cesti raje navzdol. Ja, šli smo 
po strmi poti med stoletnimi 
bukvami in počasi se nam je 
odpiral pogled na spomenik in 

cerkvico na vrhu – kolikor smo 
ga med plesom megle in mrzlega 
vetra ujeli v redkih trenutkih. 
Veter je ostro rezal med ušesi 
in hitro smo iskali zavetja pod 
obnovljenim zidovjem; le bežen 
pogled smo namenili Palškemu 
in Petelinjemu jezeru, obe bogato 
napolnjeni z vodo. V veliko 
zadovoljstvo in zelo prav nam je 
prišla odprta 'lopa' pred cerkvijo, 
da smo se lahko seznanili z 
zgodovino. Mirko je imel s seboj 
podroben opis (le na kaj vse se 
pred pohodom spomni, bravo!). 
Cerkev na tem vrhu je bila 
zgrajena že 1672. leta, pogorela je 
med 1786 in 1811, gradnjo sedanje 

so pričeli 2003. Na ruševinah je 
zrasla lepa cerkev - gradilo jo je 
podjetje Marc iz Ajdovščine in 
jo septembra 2009 dokončalo. 
Kasneje, 2017, so dogradili še 
lopo, ki lepo zaokroža zgradbo. 
Občudovali smo elegantno 
preprostost zgradbe in opreme, 
skozi gartre na vratih videli lepo 
oltarno sliko, ob vhodu pa (na 
hitro zaradi mraza in vetra) kipa 
nadangelov in klesane okenske 
obrobe. 

Veter in mraz, pa tudi ura 
sta nas opomnila, da moramo 
navzdol. Najprej po cesti s 
postajami križevega pota, ki so 
jih uredili in opremili kamnoseki. 
Nekje sredi tega pota smo ubrali 
bližnjico; tokrat res strmo, strmo 
in zelo počasi navzdol. Tolažilo 
nas je le to, da gremo dol in niti 
na kraj pameti ne bi šli po tej 
poti navzgor. Za varen sestop na 
kolovoz sta poskrbela Zdravko 
in Mirko, požagano deblo sta 
postavila za držalo, v brežino 

izdolbla stopinje, pa še roko sta 
nam podajala. Hvala. Ta strma 
bližnjica je povzročila, da smo 
pri naslednji oznaki za vas Trnje 
kar zmigovali z glavami, a pogum 
je odlika pohodnikov – in smo 
šli po stezi skozi lep gozd, tudi 
med kamni in skalovjem, čez 
pobočja pod Velikim in Debelim 
vrhom. Odpirali so se nam lepi 
razgledi na presihajoči jezeri, 
ravnice in naselje v dolini. Pri 
avtomobilih smo ugotavljali, 
da smo prehodili nekako enajst 
kilometrov, se še enkrat ozrli na 
vrh, tokrat brez meglene kape in 
dobre volje zaključili krožno pot, 
saj smo poskrbeli za duše in srca 
– bolj klepetavi tudi za govorilne 
organe, predvsem pa preživeli 
dopoldne v prijetni družbi in 
osvojili smo tisočak. 

Le rokavice in kape bomo 
za naslednje pohode dodali v 
nahrbtnike.

anb, DU Ajdovščina 

Čudovit, še poletni oktobrski 
četrtek, je bil kot nalašč za 
potepanje krožka Zgodovinska 
potepanja po Domžalah in 
Kamniku. Današnje Domžale 
so pravzaprav nastale leta 1925 
z združitvijo več vasi, leta 1952 
pa so postale mesto. S hitro 
razvijajočo se obrtjo in industrijo 
so rastla tudi nova stanovanjska 
naselja in soseske. Območje 
okrog Domžal je že več stoletij 
znano po slamnikarstvu, saj je v 
cerkvi sv. Mohorja in Fortunata 
freskant Franc Jelovšek že leta 1761 
upodobil snop žita, srp in slamnik. 
V drugi polovici 19. stoletja in v 
začetku 20. stoletja je tu delovalo 
kar 25 slamnikarskih delavnic in 

tovarn, ki so zaposlovali okrog 
1000 delavk in delavcev, letno pa 
so izdelali do milijon slamnikov. 
Tradicija slamnikarstva je 
prikazana v Slamnikarskem 
muzeju, ki domuje v Godbenem 
domu. Gospod Roman nas 
je popeljal po razstavljenih 
predmetih in nam tudi v živo 
prikazal, kako se iz slame plete 
take in drugačne kite, kako se jih 
na prav posebnih šivalnih strojih 
šiva skupaj in seveda, kako nastane 
slamnik. Potem nas je popeljal 
še po starem delu kraja, ustavili 
smo se v Menačenkovi domačiji, 
saj je obnovljena domačija tipičen 
primer arhitekture s konca 19. 
stoletja na tem območju. Po poti 

mimo župnijske cerkve Marijinega 
vnebovzetja, Kulturnega doma 
in Slamnikarskega muzeja 
smo spoznavali značilnosti in 
zgodovino kraja in tudi kar nekaj 

Plečnikovih mojstrovin.
Popoldne nas je pot vodila v 

Kamnik. Kraj je že leta 1229 postal 
mesto z vsemi pravicami, ki jih tak 
naziv prinaša. Bil je pomembno 
srednjeveško trgovsko središče, 
ponašal se je s Starim gradom, 
Malim gradom in dvorcem 
Zaprice, razvita je bila kovaška in 
nožarska obrt, valjalnica sukna, 
leta 1853 je bila ustanovljena 
smodnišnica, ki je delovala vse 
do 90. let prejšnjega stoletja. 
Zato je kraj že leta 1861 dobil 
železniško povezavo z Ljubljano. 
»Kamničan« še danes skrbi za 
pogosto in redno povezavo z 
glavnim mestom. Med vojnama 
se je močno razvila industrija 
in tovarne Eta, Stol, Svilanit, 
Calcit, Titan, Utok … so postale 

sinonim mesta. S simpatično 
vodičko Teo smo se sprehodili po 
mestu, obiskali tudi Frančiškanski 
samostan s Plečnikovo kapelo 
Božjega groba in dragoceno 
samostansko knjižnico. V rojstni 
hiši Rudolfa Maistra pa smo se 
seznanili z življenjem in delom 
enega najpomembnejših Slovencev 
v naši zgodovini.

Na avtobusni postaji smo se 
fotografirali še ob bronastem kipu 
mamuta, ki so ga postavili marca 
letos. Med obema vojnama so 
namreč v bližini, ob gradnji mostu 
čez Nevljico, odkopali eno najbolje 
ohranjenih okostij mamuta, ki je 
sedaj v Prirodoslovnem muzeju v 
Ljubljani.

Zdenka Žigon
Foto Jana Maraž, Vili Vetrih

Na deževno nedeljo, 29. 
oktobra, smo tako imeli v vasi 
Zavino oz. 'Svinno' blagoslov 
na novo obnovljene kapelice in 
blagoslov mladega vina. Obred 
sta vodila Marko Sabotič, župnik 
na Planini, in Ivan Furlan, župnik 
na Gočah, za petje pa so poskrbeli 
pevci lovskega pevskega zbora 
Zlatorog iz Vipave. Sledila je 
pogostitev in pokušina mladega 
vina, za katerega smo letos še 
posebej hvaležni.

Ob tem dogodku je rojak Ivan 
Furlan, sicer župnik na Gočah, 
spesnil pesem.

V vasi Svinno smo sedaj, naj 
blagoslov prihaja zdaj, na to 
kapelico in kraj, da bo še tukaj 
lepi raj!

Martina svetega slavi, v naši 
vasi ga časti. Smo zbrali danes se 
lepo, da bi doživljali toplo.

Martin izprosi nam še zdaj, 

da naša bo župnija kdaj, zvesto 
oznanjala Boga in ne pustila nam 
gorja!

Slovenski narod varuj zdaj, da 
pridemo v nebeški raj. Bodimo 
skrbni za vsak dan, to vedi vsak 
domač kristjan.

Odvrni hudega duha, ki 
zalezuje in navda z nemarnostjo 
prav vsaki dan, če ne postaviš se 
v bran.

Presladko vince Bog je dal, za 
vsako mašo ga je izbral, da Jezusa 
prejeli bi in večno ga želeli vsi.

Kot dober škof je zaslovel, da bi 
vse vernike sprejel, pred Bogom 
odgovornost sam, za večnost bi 
pomagal nam.

Je svet' Martin domač svetnik, 
za našo skupnost priprošnjik. V 
vsaki naši sili zdaj, prosili bomo 
vekomaj.

V naši domovini zdaj časti 
ga skoraj vsaki kraj. Posebno 

vinorodna tla, kjer uspeva trta 
zelena.

Sedaj sledi še blagoslov za našo 
vas in hišni krov. Pokusi zdaj ta 
žlahtni sok, ki nam pošilja ga sam 
Bog.

Naj blagoslov razliva se na naše 
kraje, trte vse. Zdravila nam je dal 
sam Bog, ko je ustvaril sončni log.

Pri kostanjih smo zavili na stezo 
in po krajšem vzponu prispeli na 
vrh 418 m visokega Školja. Vesna 
je ves čas opazovala pohodnike ter 
hitrost hoje in počitke prilagajala 
našim sposobnostim. 

Na vrhu smo srečali znano 
pohodnico Valentino Čufer. 
Povedala nam je, da prihaja 
iz Dobravelj na Školj skoraj 
vsak dan. Pred leti je shujšala 
zavidljivo število kilogramov in 
to samo z vsakodnevno hojo po 
10 km. Pridobljeno idealno težo 
vzdržuje že cca 20 let, zato prisega 
na hojo. Ker nas je veliko takih, ki 
nas pestijo odvečni kg, smo jo z 
zanimanjem poslušali. Pohodnice 
so imele zanjo veliko vprašanj, na 
katere je z veseljem odgovarjala. 
Mostovci smo pač radovedni, 
radi raziskujemo in se učimo na 
vsakem koraku.

S Školja smo se spustili v 
Šmarje in se vrnili na Vrtovče. Na 
krajšem delu poti Vertovčevega 
pohoda smo občudovali delo 
društva Matija Vertovec: uredili 
so okolico avtobusne postaje 
na Vrtovčah, dodali nov pitnik, 

asfaltirali prostor ob spomeniku 
Matije Vertovca v Šmarjah…

Pred odhodom domov smo na 
bližnji kmetiji kupili še kostanj in 
različne domače marmelade.

Jerica Pelicon, foto Vesna 
Bratina, Jerica Pelicon

OGLAŠUJTE v časopisu Latnik 
e-naslov: komerciala.latnik@gmail.com

Varno do cilja
Člani Društva upokojencev Vipava smo vozniki v večini 

primerov že preko pol stoletja. V vsem tem času postane vožnja 
rutina, kar pa ne bi smela biti. Cestno prometni predpisi se 
dopolnjujejo in spreminjajo glede na dane razmere. Zato smo 
organizirali predavanje.

Ko smo si ogledali in odgovarjali 
na določene situacije, s katerimi 
se lahko srečamo na cesti, smo bili 
dokaj počasni, pa tudi v dilemi 
pri nekaterih vprašanjih, kar 
kaže, da so tovrstna predavanja 
še kako potrebna. Vemo, da na 
cesti štejejo sekunde.

Verjamem, da nam bi še kako 
prav prišla tudi kakšna ura 
vožnje, česar pa kot društvo žal 
nimamo možnosti organizacije. 

Tudi v bodoče se bomo poleg 
zdravstvenih tem posvetili 
tovrstnim predavanjem.

Naj se na koncu zahvalim 
predavateljici gospe Tjaši iz 
Šole vožnje POB iz Nove Gorice 
in vodstvu OŠ Draga Bajca za 
prostor, v katerem smo lahko 
imeli predavanje.

Mirjam Graovac, 
predsednica DU Vipava

Sveta Trojica, 1106 m
Četrtkovo jutro ni obetalo lepega vremena, težak meglen in oblačen zastor je zakrival Čaven 

in Goro, prvi žarki so sramežljivo božali Vipavski Križ in pohodniki smo se pripravljali na krajše 
sprehajanje proti zahodu. Ko se je Mirko pripeljal z avtomobilom in nas spomnil, da že nekaj 
tednov omenjamo Sveto Trojico tam nekje pri Pivki, smo uvideli, da sprehodka ne bo.

V Domžale in Kamnik 
z Mostovim krožkom

Skupina Krajši pohodi na Školju
Z zbirnega mesta na parkirišču za gradom smo se odpeljali na Vrtovče, parkirali in odšli proti 

Velikemu Školju, kot se uradno imenuje. Tokrat nas je bilo 22, med njimi kar 6 novih članov, ki 
smo jih še posebej prisrčno pozdravili v naši sredini.Najprej nas je makadamska pot vodila med 
vinogradi. Grozdje je obrano, v bližnjih kleteh že veselo brbota mošt in čaka svetega Martina. 
Granatna jabolka dobivajo svojo značilno rdečo barvo, ruj pa je še popolnoma zelen, nič kaj 
jesenski. Spremljali so nas oblaki, ki so napovedovali skorajšnjo spremembo vremena.

Blagoslov kapelice in mladega 
vina v Zavinu

Poletni hudi nalivi in toča so tudi v kraju Zavino za seboj pustili marsikatero nevšečnost: 
poškodovano cestišče, strehe, osiromašene vinograde. Med drugim se je prevrnil star kostanj, 
ki je po besedah najstarejših prebivalcev »bil danes ravno tako širok in visok, kot so se ga 
spominjali še naši starši«. Krošnja kostanja je poškodovala streho kapelice, zato se je le-to na 
novo prekrilo in prepleskalo njeno zunanjost.

Slovesna prireditev ob 25. letnici delovanja Društva MOST Univerze za tretje življenjsko 
obdobje Ajdovščina bo v četrtek, 30. novembra 2013 ob 18. uri v Dvorani prve slovenske 
vlade. V kulturnem programu bo lutkovna skupina Žar uprizorila prvo ponovitev igrice 
Zeleni fantek, nastopila bosta še Andreja Kosmač, klavir in Peter Grdadolnik, bariton.

V avli bodo na ogled likovni, kamnoseški, klekljani, kvačkani in glineni izdelki ustvarjalcev 
društva.
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Člani ansambla pravijo, da 
je vsaka zasedba svoji publiki 
dolžna nekaj vrniti v zahvalo 
za vso podporo v vseh letih 
delovanja. Tako so se tudi 
Špadni fantje odločili, da svojim 
zvestim oboževalcem, svojim 
podpornikom in nenazadnje 
svojim najbližjim, pripravijo 
koncert ob obletnici delovanja. Z 
njimi so želeli deliti svoj praznik 
in prikazati svoj trud, vloženo 
delo in odrekanja v vseh letih 
ustvarjanja.

Poslušalci smo do zadnjega 

kotička napolnili dvorano na 
Colu in koncert se je začel z 
po mojem mnenju njihovim 
najlepšim valčkom 'Ne pozabi', s 
katerim so takoj osvojili zbrano 
publiko. Skozi celoten koncert 
so predstavili svoje najlepše 
melodije, ki so jih ustvarili v 
svoji prvotni moški zasedbi 
in v zadnjih letih, ko se jim je 
pridružila pevka Nina. Z vso 
tenkočutnostjo so se zahvalili 
preminulemu članu in pevcu 
ansambla Primorski fantje, s 
katerimi so s ponosom sodelovali 
in se od njih, verjamem, tudi 
kaj naučili. Ne smem pozabiti 
njihovih gostov, ki so se odzvali 
njihovemu vabilu in nam še 
dodatno obogatili glasbeno 
doživetje, ansambla Braneta 
Klavžarja in ansambla Akordi. 
Kar prehitro sta minili več kot 
dve uri koncerta. Da nam je bilo 
lepo, smo poslušalci Špadnim 
fantom povedali z iskrenimi 

aplavzi, čestitkami in pohvalami 
po koncertu v prijetnem druženju 
z njimi.

Prav je in spodobi se, da 
na kratko tudi predstavimo 
ansambel Špadni fantje, njihove 
člane in njihovo do sedaj 
prehojeno pot v narodno zabavni 
glasbi. Glasbeno pot so Špadni 
fantje leta 2010 začeli v moški 
zasedbi, s svojo avtorsko glasbo 
pa je ansambel začel z nastopom 
na festivalu Števerjan leta 2016. 
Do takrat sta se zaradi službenih 
obveznosti menjala kitarist 
in harmonikaš, kasneje pa še 
pevec. Leta 2018 so se po dolgem 
in neuspešnem iskanju novega 
moškega vokala fantje odločili, 
da poskusijo z ženskim glasom. 
Matej, ki je v zdajšnji zasedbi še 
edini od prvotne ekipe, je že pred 
tem sodeloval z Nino Kovšca v 
raznih vokalnih zasedbah, zato 
je bila odločitev kar enostavna. 
Odločili so se poskusiti nekaj 

novega in temu bi lahko rekli, 
da so zadeli žebljico na glavico. 
Prvi nastop z Nino je bil poleti 
v Števerjanu 2018, kjer so postali 
absolutni zmagovalci festivala. Do 
svoje trinajste obletnice delovanja 
so nanizali še vrsto uspehov. Med 
pomembnejše štejejo drugo mesto 
na festivalu Slovenska polka in 
valček, plaketo Jožeta Šifrarja za 
večglasno petje, prvo mesto na 
festivalu Vurberk, drugo mesto na 
festivalu Cerkvenjak ter nazadnje 
ponovno zmago v Števerjanu lani.

Pri ustvarjanju avtorskih 
skladb največ sodelujejo z Rokom 
Švabom, Branetom Klavžarjem, 
Vero Šolinc, Milanom Kokljem 
iz ansambla Franca Miheliča, 
večkrat so sodelovali z žal že 
pokojno Faniko Požek. 

Zasedbo od leta 2018 naprej 
zastopajo Matej Šček (vokal, 

kontrabas, klaviature), Tomaž 
Šček (vokal, kitara), David Puc 
(harmonika, vokal) in Nina 
Kovšca (vokal). V vseh teh letih 
so posneli in izdali 12 pesmi, ter 
do sedaj posneli 7 videospotov. 
Pri snemanju spotov se vedno 
trudijo prikazati lokalne kraje, 
znamenitosti, običaje ter ljudi, saj 
so mnenja, da imamo Primorci 
veliko lepih stvari, ki bi jih lahko 
večkrat prikazali širši javnosti. In 
videospot lokalnega ansambla je 
gotovo lepa oblika promocije, ne 
samo za ansambel, pač pa tudi za 
kraje, prebivalce in vse ostalo, kar 
je v spotu prikazanega.

Srečno, Špadni fantje in dekle. 
Želim vam še veliko dobrih 
ustvarjalnih let, v katerih nas 
boste še naprej razveseljevali s 
svojimi melodijami. 

Marjan Krpan

Skozi celoten potek projekta 
Garaža kot poligon… smo se 
zavzemali za enakost priseljenih 
žensk (različnih starostnih 
skupin), tako da smo jih skozi 
izkustvene delavnice integrirali 
v lokalno okolje in z njihovo 
pomočjo spletli socialne mreže, 
ki se še krepijo. Ravno naš 
projekt je namreč spodbudil 
institucije, da so začele pospešeno 
izvajati različne aktivnosti, ki 
pripomorejo k lažji vključitvi 
priseljenk v lokalno okolje občine 
Ajdovščina in širše (sosednje 
občine). Garažo, kot opremljen, 
ustvarjalen prostor smo uporabili 
tako za srečanja kot za izvedbo 
praktičnih delavnic in dogodkov, 
namenjenim ženski populaciji s 

poudarkom na priseljenkah in 
jim tako dali priložnost, da se 
opolnomočijo. Prenos znanja je 
temeljil na enakopravnosti in na 
ne-diskriminaciji z namenom 
krepitve kompetenc za vsakdanje 
življenje. Nenazadnje pa tudi 
razumevanja in posledičnega 
sprejemanja različnih kultur.

Nova, t ret ja sezona 
mentorskega programa Garaža 
je namenjena tistim, ki že vedo, 
kaj bi radi in iščejo strokovno 
mentorstvo in pomoč pri 
izvajanju projektov in ciljev, ki 
si jih zastavijo sami oziroma v 
sodelovanju s svojim mentorjem. 
Srečanja potekajo po dogovoru in 
na osebnem nivoju. Mentorstvo 
lahko išče posameznik ali pa 
manjša skupina. Naši mentorji 
posredujejo znanja od najbolj 
teoretičnih do čisto inženirskih, 
od strojništva in elektrotehnike 
do biotehnologije in letalstva. 
Bolj podrobne opise področij 
in predstavitve mentorjev si 
lahko ogledate na spletni strani 
www.garazawajdusna.si, pod 
zavihkom 'Mentorji'. 

V Garažnem krožku, enkrat 
na teden, učenci od 4. do 6. 
razreda osvajajo osnove tehnike 
in tehnologije. Trenutno osvajajo 
korake načrtovanja izdelka 

ter uporabo 3D tiskalnika in 
lasersko-gravirnega stroja. V 
prihodnje načrtujemo krajša 
srečanja, obarvana z različnimi 
tehničnimi tematikami. 

Ker se zanimanje in število 
udeležencev vsako leto večata, 
iščemo dodatne moči v krogu 
prostovoljnih mentorjev. Če 
obvladaš katero od tehničnih 
področij in imaš željo za 
predajanje znanja mlajšim 
generacijam, se nam pridruži 
v mentorstvu! Kontaktiraš nas 
lahko na institut@zavod-beta.si, 
031 316 115 ali preko prijavnega 
obrazca na spletni strani.

Jesensko počitniško varstvo 
Ulične delavnice v Garaži 
so potekale tri dni med 
krompirjevimi počitnicami. V 
tem času so otroci ustvarjali na 
temo noči čarovnic (sami izdelali, 
spekli in okrasili piškote v obliki 
netopirjev, duhcev, metel, pajkov 
in mumij). Izdelali so si svoj 
čarovniški klobuk ter zamešali 
beton ter ga pod vodstvom 
mentorja Vasje Černica vlivali v 
nogavico (brez para) in odslužene 
papirnate lončke. Ko se je osnova 
posušila, je sledila krasitev s 
češarki in barvo.

Deževno jesensko vreme smo si 
popestrili s sprehodom po lužah 

do Pal, kjer so otroci v skladiščni 
hali občudovali gorilo (skulpturo 
iz kartona, visoko 3 m), delo 
Primoža Repiča. Tekom sprehoda 
so s fotoaparatom iskali zanimive 
detajle Ajdovščine. Natisnjene 
motive smo prilepili na les s 
posebnim lepilom, počakali, da 
se je posušil ter odstranili odvečni 
papir. Na koncu smo nanesli 
lak, da je fotografija na lesu res 
zaživela.

Dopoldan tretjega dne smo 
preživeli v Lavričevi knjižici v 
Ajdovščini, kjer nam je umetnica 
Silva Karim predstavila kamišibaj, 

ter povedala dve pravljici. Nato 
so otroci pod mentorstvom 
knjižničarke Marije Bajec po 
skupinah ilustrirali kratke 
zgodbice in z njimi tudi nastopili. 

Kljub slabemu vremenu smo 
uživali na svežem zraku in starše 
vsak dan razveselili z umetninami 
blatnih luž na oblačilih. 

Vabljeni, da nas obiščete 
v Garaži, ki je odprta vsak 
delovnik, od ponedeljka do 
petka med 9. in 17. uro. Sledite 
nam na socialnih omrežjih za 
ažurne informacije o delavnicah, 
izobraževanjih in druženjih! 

Garaža vrti mehanizem
V letošnji jeseni smo zaključili projekt, kjer je Garaža odprla vrata za priseljenke, zagnali smo 

tretjo sezono mentorskega programa ter garažnega krožka in izvedli zadnji termin počitniškega 
varstva med krompirjevimi počitnicami.

 M: 041 497 170    prodaja@lineaflex.si     www.lineaflex.si 

Urnik: 
Pon, Sre:     10 h - 17 h 
Tor,Čet:        9 h - 15 h 
Petek:           9 h - 12 h 
Dan pred praznikom:         9h - 12h 
Izven delovnika:    PO DOGOVORU 

Zaživela prva zabava za 'premlade'
Mladinski kulturni center Hiša mladih Ajdovščina je na pobudo mladih začel z organizacijo 

zabav za 'premlade', namenjene učencem tretjega triletja osnovnih šol in dijakom prvega 
letnika srednjih šol.

Mladi so se na nas obrnili z 
željo po organizaciji tovrstnih 
zabav, katerih primarni namen 
je druženje, sklepanje novih 
prijateljstev in sprostitev mladih, 
v sproščenem in varnem okolju 
mladinskega centra. Poleg tega 
želimo z matinejami spodbuditi 
tudi njihovo udejstvovanje 
in aktivno sodelovanje pri 
oblikovanju mladinske scene v 
lokalnem okolju. Matineje so 
namreč odlična priložnost za 
vse tiste, ki bi se želeli preizkusiti 
kot organizatorji, dekoraterji, 
promotorji, dizajnerji ali se v kaki 
drugi vlogi aktivno vključevati 
v mlado ekipo organizatorjev 
zabav in tako ustvarjati dogodke 
po lastnih željah in željah 
svojih sovrstnikov. Prednost 
tovrstnega 'mladi za mlade' 
udejstvovanja vidimo tudi v 
krepitvi številnih veščin in 
kompetenc (organizacijskih, 
kreativnih, digitalnih, socialnih) 
in pridobivanju neprecenljivih 
delovnih in timskih izkušenj. 

V petek, 27. oktobra, je 
tako premierno zaživela naša 
Halloween zabava, prva od 
predvidenih štirih zabav v 

tem šolskem letu. Mladina se 
je na petkov večer prepustila 
ritmom DJ Slejca in se sprostila 
ob brezalkoholnih koktejlih, ki 
jih je pripravil barman Luka. 
Posladkali so se z domačimi 
slaščicami, ki jih je prijazno 
ponudila ena izmed mam 
mladih obiskovalcev. Na zabavi 
je potekala tudi nagradna igra, s 
katero smo mladino še dodatno 
spodbudili k plesu. Večer je bil 
glasen, a špasen, in to po zaslugi 

vseh izvajalcev, prostovoljcev, 
mladih deklet in ostalih, ki so 
pripomogli k uspehu dogodka. 
Hvala vsem!

Ponovno matinejo, tokrat zavito 
v božične barve, načrtujemo 22. 
decembra na isti lokaciji. Veseli 
bomo, če se nam mladi pridružite 
kot prostovoljci ter skupaj z nami 
organizirate še eno uspešno in 
nepozabno izkušnjo za vse vas 
in nas. Verjamemo, da imate že 
polno idej - pišite nam!

Medobčinsko dr ušt vo 
prijateljev mladine Ajdovščina v 
sodelovanju z lokalnimi šolami, 
društvi in javnimi ustanovami 
mesec november zapolnjuje s 
kulturo bogatimi vsebinami, 
namenjenimi otrokom in 
mladostnikom. Že so se iztekle 
z ustvarjalnimi delavnicami 
obarvane jesenske šolske 
počitnice, se je društvo lotilo 
priprave skupinske likovne 
razstave v Supernovi MC 
Ajdovščina. Razstava prikazuje 
42 likovnih izdelkov učencev in 
dijakov šol ajdovske in vipavske 
občine, ki so se oktobra v sklopu 
Tedna otroka® udeležili likovnega 
ekstempora v slikovitem in 
navdihujočem Piranu. MDPM 
Ajdovščina z organizacijo že 
tradicionalnega piranskega 
ekstempora podpira ustvarjalnost 
mladih ter jih spodbuja k 
kreativnemu izražanju misli, 
čustev in idej pod mentorstvom 
pedagogov likovne umetnosti. 
Razstavo je postavila umetniška 
vodja ekstempora, likovnica Silva 
Copič.

Novembra se zaključuje 
umetniški natečaj Jaz in moj 
prijatelj, ki ga je društvo vodilo 
od pomladi in nanj povabilo 
mlade med 6. in 18. letom 
k sodelovanju z literarnimi, 
likovnimi ali fotografskimi 

izdelki na dano temo. Natečaj 
je tudi letos dosegel uspeh, saj je 
prejel 151 likovnih in 6 literarnih 
izdelkov. Strokovna komisija 
je prejeta dela ocenila in izbor 
najboljših uvrstila v umetniški 
zbornik v obliki koledarja 2024. 
Slavnostna podelitev priznanj 
vsem natečajnikom in njihovim 
mentorjem ter podelitev nagrad 
najboljšim se tudi letos odvija 
v okviru Festivala Hiše mladih 
konec novembra. Takrat bo 
društvo ponovno povabilo tudi 
na dogodivščino lova na skrite 
zaklade, saj bo v teku geolov na 
temo mladinskih organizacij 
Ajdovščine.

Začelo se je izvajanje 
nacionalnega programa Evropa 
v šoli in društvo, v sodelovanju 
s šolami in vrtci, kot regijski 
koordinator natečaja z letošnjo 
temo Dobro se z dobrim vrača 
nagovarja razmišljanje otrok in 

mladostnikov o vsakodnevnem 
kakovostnem sobivanju z ljudmi 
v svoji bližnji in širši okolici, 
torej kako lahko že s preprosto 
prijaznostjo, medsebojnim 
razumevanjem in drobnimi 
deli prispevamo k složnosti in 
boljšemu vsakdanu.

Medobčinsko društvo prijateljev mladine Ajdovščina 

Barvito v jesenskem dogajanju Trinajst let  nas s svojo glasbo razveseljujejo 

Špadni fantje - kralji valčkov v 
narodno zabavni glasbi

Po vseh Covid prelaganjih jubilejnega koncerta so Špadni fantje in dekle na okroglih deset 
let ustvarjanja, prišteli še zmagovalna tri leta in nam s koncertom v prepolni dvorani na Colu 
podarili čudovito glasbeno nedeljsko popoldne.

Komedija in latino 
plesi

Četrtek, 23. 11., 20.00, Bar 
Hiša mladih: Komedija se zopet 
vrača na deske odra Hiše mladih! 
Pripravite se na intenzivni trening 
trebušnih in smejalnih mišic z 
Lucijo Ćirović!

Lucija Ćirović in namišljeni 
prijatelji je ventrilokvistična 
stand-up komedija, v kateri Lucija 
s pomočjo različnih lutk in stand-
up komedije na zabaven način 
predstavi sebe in svoje namišljene 
prijatelje ter njihov pogled na 
svet in življenje. Ventrilokvizem 

ali trebuhogovorstvo je tehnika 
govorjenja brez premikanja 
ustnic, s katero se ustvarja 
iluzijo, da glas prihaja od druge 
osebe, v tem primeru lutke. 
Vstopnina 10 €, za mlade 15-30 
let pa 5 €, predprodaja kart na 
recepciji Mladinskega centra 
in hostla Ajdovščina (Cesta 
IV. Prekomorske 61a, 5270 
Ajdovščina).

Petek, 24. 11., 20.00, Bar Hiša 
mladih: Zaplešite z nami! Petkov 
večer bo namenjen vsem tistim, 
ki se navdušujete nad latino plesi. 
Skupaj z večkratnim svetovnim 
plesnim prvakom Mišo Cigojem 
se bomo prepustili plesnim 
ritmom in zamigali svoje boke 
ob čudoviti glasbi! Dogodek 
bodo pospremili lokalni vinarji 
in pivovarji. Dobrodošle vse 
generacije, začetniki in izkušeni 
plesalci. Vstopnina - prostovoljni 
prispevki. 

Dogodka nastajata v okviru 
Festivala Hiša mladih – več 
na spletni straniwww.mc-
hisamladih.si.          Sara Bone
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V začetku meseca oktobra 
ob tednu otroka smo se na šoli 
s posebnim namenom učitelji 
in učenci posvetili različnim 
vsebinam in dejavnostim, ki so 
popestrile pouk in sodelovanje med 
vsemi nami. Igrivo in zabavno so 
učenci pridobili veliko spoznanj, 
predvsem pa sodelovali z vrstniki, 
mlajši učenci s starejšimi učenci ter 
gradili mostove tudi s starejšimi 
ljudmi iz našega okolja, ki so prave 
zakladnice modrosti in znanj …

V prvem razredu so doživeli 
veliko lepega. V ponedeljek so se 
odpeljali v Sežano in si tam ogledali 
baletno pravljico Ostržek. Že 
vožnja z avtobusom jim je bila všeč, 
nato pa so jih navdušili še baletniki 
s plesom v čudovitih kostumih. Ta 
teden so se srečali tudi s petošolci, 
ki so prišli na obisk, jim prebrali 
začetek pravljice, nato pa so jim 
knjigo podarili, da jo bodo lahko 
doma prebrali naprej. Všeč jim je 
bil tudi obisk njihove učilnice, saj 
je vse veliko večje in višje kot pri 
prvošolcih. En dan je bil namenjen 
prvemu obisku šolske knjižnice. 
Natančno so si jo ogledali, nato 
pa jim je knjižničarka prebrala 
Pravljico o modrem plaščku. 
Ponosni in veseli so bili, da so na 
koncu prejeli izkaznice in si prvič 
čisto sami izposodili knjigo. Sedaj 
si bodo lahko vsak teden izposojali 

nove knjige in tako na koncu leta 
vsi osvojili bralno značko. Komaj 
so čakali dan, ko bo z njimi v šolo 
lahko prišla tudi njihova najljubša 
igrača. Predstavili so jo sošolcem, 
nato pa se z njo igrali in seveda 
skrbno pazili nanjo. Pa še marsikaj 
se je dogajalo ta teden: izdelali so 
igračo ob dnevu živali, si ogledali 
kamišibaje tretješolcev, odšli so 
v gozd pod Školom in se igrali v 
gozdni hišici iz dreves in vej, vsak 
dan pa so se seveda tudi kaj novega 
naučili. 

Tudi drugošolci so pričeli teden 
otroka z ogledom baletne predstave 
Ostržek v Sežani. Junaka Ostržka 
so ustvarjali tudi pri likovni 
umetnosti in se podali na pot 
domišljije. Družili so se s šestošolci, 
se z njimi spoznali in sodelovali v 
različnih igrah. V tem tednu pa 
je nastopil tudi prvi delovni dan 
nalivnega peresa in učenci so tako 
prvič pisali z njim v zvezke. Pri 
glasbeni umetnosti so izdelovali 
glasbilo iz odpadnega materiala 
in izvajali spremljavo pri petju 
pesmi. Za zaključek tedna so učenci 
prinesli različne družabne igre in se 
med seboj igrali. Zanimiv teden je 
hitro minil!

Tudi pri tretješolcih je bil teden 
poln različnih aktivnosti in 
doživetij. Prisluhnili so kamišibaj 
pravljicam njihovih učiteljic ter 

se tudi sami preizkusili v izdelavi 
kamišibaja. S prijateljskimi 
sedmimi razredi so se povezovali 
pri uri športa in skupaj pekli vaflje 
in piškote. Obiskali so otroški 
vrtec na SŠ Veno Pilon ter mlajšim 
otrokom brali pravljice in se z njimi 
igrali. Pod krošnjami dreves na 
Školu so računali na zabaven način, 
v razredu pa so ličkali koruzo. Za 
zaključek so jih obiskali gasilci 
Prostovoljnega gasilskega društva 
Ajdovščina in jim predstavili svoje 
delo, pripomočke in gasilsko vozilo. 

V sklopu dejavnosti ob tednu 
otroka so šli učenci 3. b 13. oktobra 
na obisk starostnikov v Hišo 
dobre volje. Po toplem sprejemu 

so se predstavili in jim zaželeli 
vse dobro. Predstavili so jim 
kamišibaj, recitirali pesmi in jim 
zastavili nekaj ugank. Namen pa 
ni bil samo nastopanje, ampak so 
se želeli z njimi tudi družiti. V ta 
namen so prinesli nekaj družabnih 
iger, ki so jih skupaj zaigrali. Čas je 
hitro minil in morali so se posloviti. 
Pred odhodom so jim podarili 
zapestnice prijateljstva, ki so jih 

naredili v podaljšanem bivanju. 
Obljubili so jim, da jih pridejo še 
kdaj obiskat. 

Učenci tretješolci so podelili 
nekaj svojih vtisov:

Zelo lepo mi je bilo, da sem 
spoznal nove stare ljudi. Veseli so 
bili našega nastopa. (Nace) 

V Hiši dobre volje smo pomagali 
starejšim ljudem in smo z njimi 
igrali različne družabne igre. Eni 
so imeli težave, ampak to nas ni nič 
motilo. (Anastasija) 

V šoli smo naredili veliko 
zapestnic prijateljstva, ki smo jih 
podarili starostnikom v Hiši dobre 
volje. (Olivija) 

Rada bi še šla na obisk, ker je bilo 
zelo lepo v družbi starejših ljudi. 
(Anja) 

Bilo mi je v veselje, da sem jim 
predstavil kamišibaj in butaj. (Petja)

Četrtošolci so v tednu otroka 
izvedli tehniški dan Osnove 
računalništva in športni dan Pohod 
v Lokavec, kjer so v okviru projekta 
Dnevi evropske kulturne dediščine 

z Borisom Blažkom spoznavali 
bogato dediščino Lokavca.

V 4. a so imeli tudi več pouka 
na prostem - v Palah, izvedli so 
dan igrač in še kino dan, ko so si 
ogledali film Sosedska (ne)ljubezen, 
v katerem igra tudi razredničarka 
Karolina.

V času razredne ure so se zbrali 
prijatelji iz oddelkov 4. c in 8. 
c. Četrtošolci so bili v začetku 
nekoliko zaskrbljeni, saj si niso 
predstavljali, kako bo druženje 
s tako velikimi učenci izgledalo. 
Ko so se vsi dobili in so osmošolci 
z nasmehi na obrazih pozdravili 
četrtošolce, nekatere od njih tudi 
prijazno potrepljali po ramenih, je 
ves strah izginil.

Po uvodni predstavitvi, kjer 
je vsak povedal svoje ime in vse 
v krogu pozdravil z unikatnim 
gibom, so se v skupinah igrali 
domine, igro, ki so jo že vsi skoraj 
pozabili, a so se jo njihovi stari 
starši velikokrat igrali. Druženje 
so sklenili z igro hiške ter zavezo, 
da se v decembru spet srečajo.

Prvega oktobra praznujemo 
mednarodni dan starejših 
in v okviru tega poteka tudi 
vseslovenska akcija 'Pokloni čas, 
polepšaj dan'. Namen akcije je 
krepitev sodelovanja in solidarnosti 
med ljudmi različnih starosti, 
spodbujanje medsebojnega 
razumevanja ter tako preseganja 
stereotipov, predsodkov in 
diskriminacije do starejših in tudi 
mlajših družbenih skupin.

Ob tej priložnosti so učenci 5. 
b skupaj z učiteljico odšli v Hišo 
dobre volje. Tja prihajajo starejši 
ljudje. Popestrili so jim dan s 
kratkim nastopom, skupaj so se 
igrali miselne in zabavne igrice. 
Vsak je narisal svojo risbo. Pod 
vodstvom fizioterapevtke so skupaj 
tudi potelovadili. 

Obisk jim je bil zelo všeč. V 
družbi starejših ljudi so se počutili 
prijetno in z veseljem bodo 
druženje ponovili.

Ker so učenci zelo radovedni, se 
zanimive dejavnosti gotovo niso 
zaključile s tednom otroka.

Mateja Vuga, OŠ Danila 
Lokarja Ajdovščina
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OO NSI Ajdovščina in KS Ajdovščina  

OMIZJE O MEDIJIH

Vljudno vabljeni!

DOM KRAJANOV AJDOVŠČINA

GOSTJE: 
novinar in zgodovinar Jože Možina 
odgovorni urednik tednika Domovina Tino Mamić 
ustanovitelj in urednik spletnega portala Lokalne 
Ajdovščina Matjaž Jazbar.

Teden otroka na Osnovni šoli Danila Lokarja Ajdovščina

Ko sem bil majhen … lepi 
spomini gradijo moje življenje 

Zelo plodovit slovenski pisatelj France Bevk je v knjigi Zlata voda zapisal: »Ko sem bil majhen, 
so me učili ded in babica, mati in oče, šola in knjige vsega, kar sem želel vedeti in znati …« 
(Zlata voda, str.66)

Na Osnovni šoli Danila Lokarja 
Ajdovščina se zavedamo, da 
je za trajno znanje potrebno 
veliko truda, marljivega dela, 
predanosti in vztrajnosti ter da 
je vsakemu v zibelko položen vsaj 
en talent. Vsak dan lahko vidimo 
zadovoljne učence, ki svoje talente 
najprej prepoznavajo, nato pa z 
učenjem usvajajo in nadgrajujejo 
nova znanja in veščine. Na tej 
poti jim pomagamo po svojih 
najboljših močeh. Trudimo se 
jim omogočiti, da svoja močna 

področja razvijajo, širijo in 
bogatijo. Še lažje gre, ko učenci 
določene učne vsebine spoznavajo 
na čim bolj zanimiv način.

Učencem izbirnega predmeta 
italijanščina, likovno snovanje 
ter zgodovinskega krožka, ki 
si želijo razširiti in nadgraditi 
svoje znanje, letos že deseto leto 
ponujamo dodatne učne vsebine 
v obliki strokovne ekskurzije. 
Ekskurzija je pripravljena v 
okviru učnih načrtov omenjenih 
predmetov. V lanskem šolskem 

letu smo obiskali Trst, grad 
Miramar in se sprehodili po 
čudovitem parku, ki ga obkroža. 
Kje smo se potepali letos, pa naj 
povesta Urša in Mia.

V soboto, 14. oktobra 2023, 
smo se učenci sedmih, osmih in 
devetih razredov, ki obiskujemo 
izbirna predmeta italijanščina in 
likovno snovanje ter zgodovinski 
krožek odpravili na izlet v Čedad 
in (staro) Gorico. V Čedadu smo 
si najprej ogledali Hudičev most 
nad reko Nadižo. Po enournem 
prostem času smo obiskali 
muzej Langobardov. Tam je bil 
razstavljen nakit, orodje, okostja 
živali, itd. Ogledali smo si še dve 
cerkvi. Z avtobusom smo se nato 
odpeljali v Gorico. Tam smo se 
sprehodili do Goriškega gradu, ki 
je prikazoval življenje Goričanov 
v preteklosti. Po dolgem dnevu 
smo se odpravili domov. Na 
ekskurziji smo se veliko naučili in 
se imeli zelo lepo. Zahvaljujemo se 
tudi šolskemu skladu za finančno 
pomoč.

Andrejka Repič in učenki 
Urša Djukič Štrancar, 

Mia Premrn Škvarč, 7. c
Foto Nataša Rupnik

Strokovna ekskurzija 
v Čedad in Gorico
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Prispeli smo v Gradec in se 
sprehodili mimo prijaznega 
vesoljčka, šli čez most reke 
Mure skozi odprto školjko, 
videli vzpenjačo ter formulo, ki 
je pripadala Marku Verstappnu. 
Videli smo najstarejšo pekarno 
in občutili prijeten utrip 
mesta. Popoldne je bil naš cilj 
Čokoladnica Zotter, ki slovi po 
božanskem okusu čokolade. 
Učenci so uživali v pokušanju 
različnih vrst čokolade in 
posebnih čokolad z okusom 
maline, marcipana, kave ter 
drugih, še bolj nenavadnih. Šli 

smo na sprehod ob 'čokoladni 
poti', kjer smo lahko preizkusili 
vse ponujene dobrote in kupili 
prvovrstno čokolado in izdelke. 
Videli smo mogočno trdnjava 
Riegersburg, kjer so vladali knezi 
Liechtenstein. Pozno popoldan 
smo se zbrali in se z avtobusom 
vrnili nazaj v Ajdovščino. Na 
poti domov smo naleteli še na 
dve zapori avtoceste, zato smo 
prispeli pozno.

Imeli smo se lepo in kmalu si 
želimo spet videti Avstrijo.

Katja Leban

Zaposlitveni bazar je bil 
letos stičišče več kot dvajsetih 
srednješolskih programov iz 
Ajdovščine, Vipave, Nove Gorice, 
Postojne in Ljubljane, ter lokalnih 
podjetij, ki so mladim predstavili 
možnosti nadaljnjega šolanja in 
poklicnega usmerjanja v lokalnem 
okolju. Namen dogodka je bil 
predstaviti tudi deficitarne poklice 
ter poklice prihodnosti.

Dogodek je letos potekal na dveh 
lokacijah. V Dvorani prve slovenske 
vlade so si mladi najprej ogledali 
predstavitveni film vseh srednjih 
šol, ki so se kasneje predstavile na 
osrednjem delu dogodka, sejmišču 
v Hiši mladih. Učenci, ki se letos 
srečujejo z izzivom sprejemanja 
pomembne odločitve glede 
nadaljnje poklicne usmeritve, so 
se sprehodili po mladinskem 

centru in prisostvovali zanimivim, 
interaktivnim predstavitvam 
srednjih šol. Na sejmišču so se 
predstavile naslednje srednje šole:

 SŠ Veno Pilon Ajdovščina 
(Gimnazija in Predšolska vzgoja), 
Škofijska gimnazija Vipava, 
Gimnazija Nova Gorica, Šolski 
center Nova Gorica (Strojna, 
prometna in lesarska šola, 
Elektrotehniška in računalniška 
šola, Biotehniška šola), Šolski 
center Postojna (Gimnazija, 
Ekonomska šola, Predšolska 
vzgoja, Strojna šola, Izobraževalni 
center sodobnih tehnologij (ICST), 
Višja strokovna šola), Srednja 
gozdarska, lesarska in zdravstvena 
šola Postojna, Srednja gradbena, 
geodetska in okoljevarstvena 
šola in strokovna gimnazija 
Ljubljana ter prvič tudi Srednja 

šola za oblikovanje in fotografijo 
Ljubljana (Grafično oblikovanje, 
Oblikovanje uporabnih predmetov, 
Modno oblikovanje, Fotografija in 
Umetniška gimnazija).

Dijaki so svoje dijaško življenje na 
šolah lepo predstavljali, večinoma 
s konkretnim in praktičnim 
prikazom poklica, delovne 
opreme in orodij, ponujali so lastne 
izdelke in pridelke, predstavljali 
najrazličnejše projekte šole in 
svojim morebitnim naslednikom 
ponujali odgovore na številna 
vprašanja.

Na zaposlitvenem bazarju se je 
predstavilo tudi nekaj lokalnih 
podjetij, ki v svojo družbo vabijo 
nove zaposlene. Podjetja pomenijo 
pomembno dodano vrednost 
našemu bazarju, saj mladi 
pridobijo dragocen vpogled v 
zaposlitvene potrebe lokalnega 
okolja. Predstavili so se Incom 
Leone, SK Škrlj, Biterra in C-Astral.

Še pod vtisi letošnjega 
zaposlitvenega bazarja bi se radi 

zahvalili vsem sodelujočim šolam, 
šolskim svetovalnim delavkam, 
brez katerih dogodek ne bi zaživel v 
tolikšni meri, kot je. Zahvaljujemo 
se osnovnošolcem in njihovim 
spremljevalcem za izkazano 
radovednost. Zahvala gre tudi 
dijakom in njihovim mentorjem za 
interaktivno in izkustveno izkušnjo 
na stojnicah. Hvala predstavnikom 
podjetij, ki so mladim prikazali svet 

odraslih ter podjetju Incom Leone 
za donacijo čokoladic in sladoledov. 
Hvala tudi 'hišnim' mladinskim 
organizacijam za sodelovanje pri 
predstavitvi njihovih programov.

Hvala vsem, ki ste z nami 
soustvarili tako uspešen dogodek 
– mi smo se v vaši družbi imeli zelo 
lepo. Se vidimo zopet prihodnje 
leto!

Športni dan je potekal pod 
naslovom 'Igrajmo se igre naših 
babic in dedkov'. Učenci od 1. 
do 5. razreda so se preizkusili v 
različnih gibalnih dejavnostih, ki 
so se jih igrali nekoč: kamenčkanju, 
slepi miši, hoji s hoduljami, igri 
'zemljo krast', metanju lesenih 
obročev … V duhu preteklosti so 
bile organizirane tudi štafetne igre 
in modna revija. 'Igralni' dan je 
učencem kar prehitro minil, saj so 
se prek iger nasmejali marsikateri 
komični situaciji (skakanje v žakljih 
…), pa tudi precej razgibali. 

Poleg tega so bile vse dejavnosti 
skupinsko organizirane in 
sodelovalno naravnane, in sicer 
tako, da so bili v vsaki skupini med 
sabo pomešani učenci od 1. do 5. 
razreda. Pri tem so starejši učenci 
pomagali mlajšim, jih spodbujali in 
jim svetovali, mlajši pa so pokazali 
svojo energijo, navdušenje ter 
prispevali k pozitivnemu vzdušju.

Ta dan ni šlo le za zmagovalce 
in poražence, temveč za skupno 
doživetje, ki je utrdilo naše odnose 
in nas spomnilo, kako pomembno 
je sodelovanje. Učenci so tako 
okusili, da so lahko tradicionalne 
igre iz preteklosti odlična priložnost 
za povezovanje generacij in krepitev 
medsebojnega spoštovanja. 

Tehniški dan 'Stara znanja in 
ročne spretnosti' je bil osredotočen 

na spretnosti in poklice, ki so v 
preteklosti igrali ključno vlogo v 
lokavški skupnosti. Tako so učenci 
na kmetiji Černigoj v Lokavcu 
ličkali koruzo, jo spletali v kite, pri 
tem pa tako kot v starih časih skupaj 
prepevali ljudske pesmi. Za pridne 
roke je gospa Dragica Černigoj 
pripravila tudi vipavske štruklje 
in metin sirup. V drugem delu 
tehniškega dne so učenci iz ličja 
izdelovali igračke – deklice in dečke 
pod mentorstvom gospe Mojce 
Pergar. Da je nastala prava igračka, 
je bilo potrebnega kar nekaj truda 
in natančnosti malih rok. Tudi 
tokrat je bilo ključnega pomena 
sodelovanje med generacijami, 

saj so se starejši prebivalci zaradi 
spodbud otrok spomnili nekdanjih 
spretnosti, otroci pa so pri tem 
pridobili dragoceno izkušnjo. 

Aktivnosti v sklopu tedna 
evropske in kulturne dediščine so 
tako tudi letos znova povezovale: 
šolo s krajem, otroke s starejšimi 
vaščani, spomine s sedanjostjo, 
otroško radovednost z modrostjo 
in znanjem starejših. Veseli smo, 
da so se ti dnevi vtisnili v šolske 
spomine, ki spodbujajo k učenju od 
preteklih generacij, da bi obogatili 
svojo sedanjost in prihodnost. 
Hvala vsem vaščanom, ki so podali 
svojo roko pri odkrivanju biserov 
naše dediščine.

10. mednarodni bienale otroškega prostorskega oblikovanja

Po Fabianijevih poteh Štanjel 2023
Učenke so pod vodstvom mentorice razmišljale o pomenu arhitekture v vsakdanjem življenju in 

raziskovale različne likovne tehnike, s pomočjo katerih so uresničile svojo idejo o grajenem prostoru.
Na natečaju je sodelovalo 408 

otrok iz Slovenije, Avstrije, Italije, 
Srbije in Kanade.

Učenke izbirnega predmeta 
likovno snovanje so izdelale makete 
iz papirja in lepenke, v katerih so 
načrtovale prostorske spremembe. 
Delo učenk se odlikuje po zanimivi 
postavitvi, bogastvu ritmično 
ponavljajočih se arhitekturnih 
elementov in harmoničnem 
izgledu celote. Končni rezultat v 
maketah pa je estetska postavitev 
posameznih arhitekturnih 
elementov v domiselno celoto.

Devetošolke Anamarija Vuga, 

Tea Kete, Ajda Stibilj, Ana Durn, 
Andreja Bone in Stela Balut so 
prejemnice zlatega priznanja, vsa 
izbrana dela Osnovne šole Danila 

Lokarja Ajdovščina pa so del 
zlate kolekcije. Svečana podelitev 
z odprtjem razstave je bila 21. 10. 
2023 v gradu Štanjel.

OŠ Dobravlje

Stara - redka in dragocena znanja
Z učenci PŠ Vrtovin smo ponovno praznovali čudovite Dneve kulturne dediščine in Teden evropske 

kulturne dediščine. Na naši šoli je to že tradicionalno, dejavnosti so potekale od 25. 9. do 13. 10. 2023 v 
času pouka. V tem času smo raziskovali stara - redka in dragocena znanja, spretnosti in poklice, ki jih je 
še moč zaslediti v našem šolskem okolišu. Šolo smo okrasili z zastavo, zastavicami in oblikovali kotiček 
s starimi predmeti, o katerih smo se tudi pogovorili. Lahko bi rekli, da smo tudi letos dodobra spoznali 
pomen praznovanja dnevov kulturne dediščine. Zlasti nam je pomembno, da se učenci zavedajo, zakaj 
se je teh starih predmetov, običajev, obrti in znanj potrebno še spominjati in jih razumeti.

Ker radi raziskujemo in počnemo 
stvari čim bolj praktično, smo tudi 
letos iskali informacije o vaških 
obrtnikih ter jih poskušali čim več 
spoznati.

Najprej nas je obiskal vaščan, 
gospod Ivan, ki nam je predstavil, 
na kakšen način se je včasih 
preživljala njihova družina - s 
kolinami - in kaj je on kot deček 
počel, da je pomagal družini. 
Zanimivo je bilo primerjati delo 
in otroštvo danes in včasih.

Naučili smo se osnov kvačkanja. 
Nekateri učenci so si z veseljem 
skvačkali preprosto zapestnico. 
Ugotovili so, da je to kar zahtevna 
spretnost in da bi za kvačkanje 
puloverja potrebovali celo večnost.

Obiskali smo vaškega čebelarja, 
gospoda Jordana, in spoznali 
njegovo delo. Pri njem smo si 
ogledali tudi ostanke stare fužine in 
spoznali, zakaj je bila ta obrt včasih 
pomembna. Predstavil pa nam je 
tudi nekatera drevesa in njihove 
posebne sadeže (žižule, mandlje). 
Njegove čebele prav zaradi teh 
rastlin pridobijo veliko medu. 
Hvala za vse domače dobrote, s 
katerimi je bil šolski zajtrk pestrejši 
in okusnejši. Z medom gospoda 
Jordana se namreč učenci v šoli 
sladkajo ves čas, saj ga imamo še 
veliko. Hvala za vse!

Odšli smo tudi na kmetijo 
Kandus, kjer imajo veliko koz. 
Pokazali so nam pripomočke, s 
katerimi iz kozjega mleka pripravijo 
sir. Predstavili so nam postopek in 
ni bilo slišati nič kaj enostavno. 
Preizkusili smo okusen kozji sir in 

tudi jogurt. Imeli smo se odlično.
Isti dan smo obiskali kmetijo 

učenke Kris, ki nam je s pomočjo 
mame razkazala njihove domače 
živali. Kasneje smo se pogovarjali, 
kako se skrbi za živali in kakšna 
dela se mora opraviti na kmetiji. 

Z veseljem pa smo obiskali oljčni 
nasad družine Rupnik. Naučili 
smo se, kako se ročno obira oljke. 
Sedaj pa v šoli iz njihovih oliv 
pripravljamo vložene olive v slanici. 
Učenca Niko in Nina sta nas že prej 
seznanila z načinom obdelovanja 
oljčnega nasada, škodljivci in načini 
priprave oljčnega olja.

Tudi na matični šoli v Dobravljah 
je obdobje od sredine septembra 
in do 15. oktobra zaznamovano z 
dediščino. Zbiramo še ohranjene 
spomine naših prednikov. Letos 
smo se osredotočili na hišna imena 
in z njimi povezane poklice, posnet 
je bil prispevek o že skoraj izumrlem 
znanju – pletenju koruznih 
kit, spoznali smo delo kiparja, 
občudovali delo učenkine znanke, 
ki izdeluje uporabne predmete 

iz krpanke. V Selu je učenec iz 
bršljana očistil pozabljeni vodnjak 
in ga prikazal skozi zgodbe, stare 
pogodbe in fotografije. V naših 
vrstah smo našli osmošolca, ki še 
zna 'sklepat koso'. Navdušeni smo 
nad njim! 

Opisovali smo vaška znamenja 
in z njimi povezane pripovedi in 
legende. Posebno nas je presenetila 
zbirka starih 'medajčk', obeskov za 
verižico, ki jih je zbiratelj hranil 
v spomin na svoja romanja po 
domovini in tujini (Vatikan, Lurd, 
Padova, Barbana, Brezje, Sv. Gora 
…).

Idej na temo kulturne dediščine 
nikoli ne zmanjka, zagotovo 
bomo naše znanje in vedenje 
tekom šolskega leta še poglabljali. 
Veseli nas, da z dejavnostmi v šoli 
pripomoremo k ozaveščenosti 
in nenazadnje tudi ohranjanju 
kulturne dediščine v naši dolini.

Učenci in učiteljice 
PŠ Vrtovin in 

matične šole v Dobravljah

PŠ Lokavec

Šolarji odkrivali domačo dediščino
Že vrsto let so učenci in učitelji lokavške podružnične šole vpeti v raziskovanje raznolike preteklosti 

svojega domačega kraja. Tudi letos so sodelovali v dnevih in tednu evropske kulturne dediščine, ki 
je potekal pod naslovom 'Redka in dragocena znanja, spretnosti in poklici'. Projekt je še dodatno 
spodbudil k medgeneracijskemu sodelovanju med učenci in skupnostjo ter spoštovanju naravne 
in kulturne dediščine. Kot vrhunec dogajanja sta bila organizirana športni in tehniški dan s prav 
posebnimi vsebinami.Po čokolado v Gradec

Učenci izbirnih predmetov nemščina in motivirani učenci iz 
Osnovne šole Danila Lokarja Ajdovščina in Osnovne šole Dobravlje 
smo si na enodnevni ekskurziji (21. oktobra) v Avstriji ogledali 
Čokoladnico Zotter in mesto Gradec. Na pot smo odšli zgodaj 
zjutraj izpred naše šole in nadaljevali mimo Ljubljane, Maribora 
in Šentilja v Avstrijo, ob levem bregu reku Mure po romantični 
gričevnati pokrajini, imenovani 'Vulkanland'. Na poti se nam je 
pridružila odlična vodička, gospa Sofija.

Zaposlitveni bazar - stičišče več kot dvajsetih programov
V ajdovski Hiši mladih smo 26. oktobra pozdravili kar 320 devetošolcev iz vseh lokalnih osnovnih šol in jim izrekli dobrodošlico na Zaposlitvenem bazarju 2023.

V ponedeljek so se odpeljali 
v Zavetišče za najdene živali v 
Vitovlje. Pozdravili so jih pasji 
lepotci in puhaste muce. Otroci so 
z zanimanjem spremljali prijazno 
skrbnico, ki jih je vodila od kletke 
do kletke in jim razlagala življenjske 
zgodbe posameznih živali. Nekaj 
muck so otroci smeli pobožati, 
vendar so bile vznemirjene, ker je 
bilo obiskovalcev preveč in bili so 
glasni.

Včasih preseneti tudi prijaznost, 
tako je otroke in spremljevalke 
presenetila skrbnica, ki jim je 
postregla s pečenim kostanjem, 
domačim sokom in slaščicami. 
Njena toplina je pregnala dež in 
oblake. Hladen vetrič, ki je zavel od 
morja, je za trenutek privabil sončne 
žarke, zato so jo pohodniki ubrali 
nad Vitovlje, proti cerkvi, ki straži 
Vipavsko dolino. Vendar je čas 
pretrgal živahno pot in povratek je 
minil v vedrem pogovoru o živalih, 
ki so dobile varen dom v Vitovljah.

Drugi dan počitnic, bil je četrtek, 
je bil sicer moker, vendar prijeten. 
Odpravili so se po Lokarjevi 
poti. Pred odhodom so prebrali 
Lokarjevega Srnjačka, vzeli dežnike 
in odšli v prepričanju, da niso iz 
sladkorja. Kaj vse so opazili ob 
poti? Vedeli so tudi, koliko znakov 
ob Lokarjevi poti je narisanih. V 
Gorenjah se je ulilo, nadstrešek je 
prijazno nudil zavetje. S pesmijo 
so se krajšali čas, vsak je želel biti 
glasnejši in boljši. Ko so se za nekaj 
časa oblaki zapeljali čez Goro, so 
nadaljevali pot. Živ žav se je razlegal 
po poti vse do Ajdovščine. Niti 
Lokavšček niti Hubelj nista mogla 
preglasiti tega otroškega veselja.

Zadnji počitniški dan, petek, je bil 
namenjen velikemu presenečenju. 
Bila je pot v neznano. Odpeljali so 
se v Škocjanske jame. Mnogi med 

njimi niso bili še nikoli v katerikoli 
naši jami. Vznemirjenje je bilo 
veliko, kajti reka Reka je bruhala 
po strugi. Grmelo je v jami. Ob 
povratku iz nje so se razveselili 
velikih sendvičev, se lovili in 
veselili. Odpeljali so se do Lipice, 
vendar je bila v teh dneh narava res 
jezna, razburjena, tako je v Lipici, 
kjer so se v ogradi močili beli in 
črni lepotci, lilo kot iz škafa. Torej 
je bila najboljša rešitev proti domu. 
Lipica je ostala obljuba za druge 
počitnice.

V Škocjanske jame se je odpeljalo 
več obiskovalcev, kajti otrokom so 
se pridružili Ukrajinci, ki se učijo 
slovenščino na Rdečem križu. 
Veseli so, da ob jeziku spoznavajo 
tudi našo deželo, običaje in življenje 
naših ljudi. Čudijo se lepotam naše 
dežele, ki jih mi komaj opazimo. 
Čeprav ni bilo vreme naklonjeno 
naši poti, so spoznavali in 
občudovali Kras, se čudili Štanjelu, 
lepim domovom in vinogradom. 
Kosovel in njegovo delo, ki so ga 
spoznali na urah slovenščine, je 
dobilo novo podobo in nov čar. 
Kamorkoli jih bo vodila njihova pot 
v življenju, bodo gotovo v blagem 
spominu ohranili lepote naše 
domovine, prijaznost in toplino 
ljudi, ki so jih v Sloveniji sprejeli 
medse. 

Med krompirjevimi počitnicami 
je bilo, ob vseh predstavljenih 
dogodkih, še mnogo drobnih 
stvari, ki bodo gotovo ostale 
otrokom, ki so preživljali proste 
jesenske dneve v organizaciji 
Rdečega križa Ajdovščina.

Vsi smo hvaležni še nekaterim 
prijateljem, ki so nam priskočili 
na pomoč, da nam je bilo lepo na 
izletu v Škocjanske jame.

Irena Šinkovec, 
foto Cvetko Ušaj

Jesenske počitnice - 
nepozabna doživetja

 Jesenske počitnice so spet rezervirale mnoga potovanja v 
različne kraje po domovini in še več potnikov, po poročilih 
medijev, je prečkalo meje. Nekaj naših učencev je preživljalo 
jesenske proste dni na Rdečem križu. Imeli so se prečudovito.
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Črta, ploskev, barva - roka 
riše, srce se smehlja, potem pa 
zajoče; spomin zapeljivi plesalec 
utrujenih nog poskakuje, korak 
v levo, korak naprej; sonce, eno 
samo in nato še eno; barvna paleta 
neučakano nagovarja, pobarvaj, 
povej, zajoči, posesaj drobtinice 
deževnega dne, sprejmi darilo 
iztegnjene roke; pozdravi 
dvojčico v ogledalu tam za črto; 
je v tisti nedotaknjeni tubici vse 
tisto, kar še ni bilo … Življenske 
zgodbe, ki iščejo odvezo, kličejo 
po svobodi, dišijo po bolečini, 
prebožavajo svet tam zunaj; 
zgodbe, ki se hranijo s toplino 
molka jutranjega pozdrava; 
zgodbe ploskovno načrtane se 

barvito nasmihaljo presenečenim 
obiskovalcem razstv. 

Številni obiskovalci in 
predstavniki strokovnih služb 
Doma na Krasu so 14. novembra 
v Galeriji Vipavski Križ pomagalo 
pospremili, za večino slikarjev 
skupine Likovni laboratorij 
prvo javno predstavitev slik, ki 
jih skupina kontinuirano, pod 
vodstvom mentorice Damjane 
Štrukelj, prof. lik. umet., ustvarja 
tako v domu kot v programih 
zunanjih, gostiteljskih kulturnih 
društev in zavodov. Svoja dela so 
pod organizatorstvom Kulturnega 
društva Norma 7 - v sodelovanju 
s Turitičnim društvom Vipavski 
Križ - predstavili: Slavko Bartole, 

Sead Čehić, Katja Černe, Irena 
Ditinger, Dean Dobrilovi, Nina 
Forstnerič, Ivica Korenča, Janko 
Križaj, Vinko Lekše, Tomaž 
Loboda, Marija Pinter, Peter 
Resnik.

Slika? Poleg same razstave so 
se v spremljajočem programu, z 
recitalom poezija Srečka Kosovela, 
predstavili bralci Literarne 
skupine doma, ki jih spodbudno 
vodi mentorica Karmen Jeranče. 
Na kulturno obarvanem, nadvse 
prijetnem srečanju, ki je dišalo 
po barvitosti slikovnih in 
Kosovelovih besednih sporočil, 
je predstavljeni program 
stanovalcev izkazal pomembnost 
mentorskega dela in pomembnost 

javne predstavitve ustvarjalne 
govorice posameznika ali 
skupine izven zavoda, v katerem 
predstavljeni ustvarjalci sicer 
živijo in ustvarjajo.

Življenjske zgodbe razstave 
Prebujenje se presenečenemu 

obiskovalcu barvito nasmihajo, 
v oblačilu črte, ploskve in barve 
ponujajo pogled v svet, ki ga vse 
prepogosto prezremo. Hitimo, 
mudi se nam naprej. Zakaj že?

Ivana Keber

V prvi knjigi 'Bejžmo pogledat 
stidenčk' avtorica opazuje in 
opisuje Podgorske parcele in 
njih posebnosti ter doživetja, 
povezana s ponavljajočimi 
kmečkimi opravili. Te koščke 
zemlje, izmed katerih ima vsak 
svoje bogato sporočilo, gleda 
kot opazovalka, ki želi 'en kanc' 
zgodovine spraviti na papir. 

V novi knjigi je zbrano 
enaintrideset zgodb, v katere 
postavi glavnega junaka, 
domačina, v vsej njegovi prirodni 
pojavi. Vidi ga v opravilih, ki jih 
vsakodnevno opravlja in se skuša 
približati njegovemu razmišljanju 
in videnju sveta okrog sebe. Skozi 
njegove vzklike »kej bo z mano, 
zdej ni cajta, eno delce pej lahko 
nardim in buh vzami me s tega 
sveta« spoznava njegove stiske, 

ki so bile v besedah izražene le v 
redkih trenutkih brezupa. 

Na ključnih mestih, v pogovoru 
ali v samogovoru avtorica 
uporabi živo domačo govorico, 
da ohrani pristnost in globino 
izraza. Poskusi jo zapisati čim 
bolj enostavno in brez posebnih 
oznak oziroma za tak namen 
predvidenih jezikovnih pravil. 
Tak način bo mogoče za koga 
predstavljal pomanjkljivost ali 
površnost, za druge, predvsem 
bralce iz okoliških krajev, pa 
prijetno doživetje ob njim znanih 

narečnih besedah. 
Ivana Slamič, ki je za knjigo 

napisala obširno in poglobljeno 
spremno besedo, je med drugim 
zapisala: »Magda z vsemi svojimi 
zgodbami ohranja spomin na 
nekdanjo Podgoro, na tisto, 
ki se še ne spreminja, v katero 
le počasi prihajajo novosti: 
traktor namesto vola, drugačni 
štedilniki, centralna kurjava, 
popravljene in nove hiše, dobrine 
in dobrote, ki jih kupiš v trgovini, 
zanesljivost dela v bližnjem ali 
bolj oddaljenem mestu, šole in 
nove stopnje izobrazbe, celo čas, 
ko moški in ženske lahko sedejo 
in se prepustijo popoldanskemu 
soncu, ki sije nad južnim Krasom. 
Magda življenj ne ocenjuje, ne 
ugotavlja, katero je ali boljše ali 
slabše. Jih samo opiše z izjemnim 
psihološkim uvidom, empatijo in 
spoštovanjem.«

M. R.

Lokarjeva galerija 

Božično-novoletna 
prodajna razstava

Decembrski čas pričakovanj, 
voščil in obdarovanj bomo letos 
v Lokarjevi galeriji že drugič 
dopolnili z božično-novoletno 
prodajno razstavo ustvarjalcev 
Ajdovske in bližnjih občin. Na 
lanski prvi tovrstni razstavi 
smo bolj kot ne spoznavali 
pričakovanja in odziv občinstva 
na razstavljene artefakte. Iz 
odziva smo ugotovili, da na 
tovrstnih razstavah ljudje 
večinoma ne pričakujejo 
mini avtorskih razstav, pa 
tudi ne nerealno postavljenih 

(previsokih) cen. Očitno so časi 
taki, da tudi ljudje, ki si ne želijo 
poceni masovnega kiča, iščejo 
in kupujejo sicer estetske vendar 
cenovno dostopnejše izdelke.

Na letošnji razstavi bo 
naprodaj pestra ponudba, od 
slik, grafik, akvarelov, keramike 
do unikatnega nakita in drugih 
unikatnih uporabnih predmetov.

Prodajna razstava bo v 
Lokarjevi galeriji odprta od 
sobote, 2. decembra, do 20. 
decembra.

Vabljeni.

Janko Stibiel Vukasović - Vrtovin
Ob 100. obletnici smrti rojaka Janka Stibiela Vukasovića (1851-1923) sta KS Vrtovin in Društvo 

Ortaona z odkritjem spominske plošče obudila spomin na zanimivega rojaka, domoljuba, 
častnika in publicista. Umrl je v Ljubljani, na njegovo željo pa so ga pokopali v družinski grobnici 
v domačem Vrtovinu.

Če je bilo njegovo življenje 
doslej večini Vrtovincev malo 
poznano, bo odslej drugače, 
je prepričana Ivana Slamič, 
urednica zbornika, ki ga z 
opisom časa konec 19. stoletja 
začenja zgodovinar dr. Branko 
Marušič. Kot pravi Slamičeva, 
je bil Vukasović ob svoji vojaški 
vlogi tudi neke vrste ambasador 
slovenstva v Srbiji. Kulturno 

obarvan vikend je v Vrtovinu 
začela Lavričeva knjižnica 
Ajdovščina z literarnim večerom 
z magistrom zgodovinskih 
znanosti in publicistom Ivanom 
Vogričem. V lani objavljenem 
romanu Drezanje v osje gnezdo 
na osnovi zgodovinskih virov 
opisuje čas Vukasovića, ki je eden 
od protagonistov zgodbe. 

Vrtovinci so se rojaku 

poklonili tudi s slavnostnim 
odkritjem spominske plošče na 
družinski domačiji Vrtovin št. 
8. Odkritja spominske plošče 
ob 100. obletnici so se udeležili 
tudi sorodniki: družina Marc 
iz Ajdovščine, družina Stibilj iz 
Šturij in družina Vuga iz Trsta. 

Nevenka G.

Zaključek projekta 
Primorci beremo

V projektu Primorci beremo Lavričeva knjižnica sodeluje že 
od samega začetka, to je že 17. leto. Vanj je vključenih deset 
primorskih splošnih knjižnic. Cilj je, da spodbujamo branje 
domačih, slovenskih avtorjev in jih na ta način tudi promoviramo. 
Poteka od konca aprila do začetka novembra in zelo nas veseli, 
da naši bralci zelo radi posežejo po slovenskih avtorjih.

Letos se je v projekt vključilo 
154 bralcev z vseh naših oddelkov. 
Uspešno ga je zaključilo kar 135 
bralcev, to pomeni, da so prebrali 
najmanj pet proznih del in eno 
pesniško zbirko, ter oddali bralne 
sezname. Bralci so v tem času 
skupno prebrali kar 1125 knjig. 
Zelo smo veseli in ponosni, da so 
projekt vzeli za svojega in tako 
zavzeto in pridno sodelujejo 
vsako leto znova. V projektu že 
vrsto let sodelujejo tudi varovanci 
iz Doma starejših občanov iz 
Ajdovščine.

Na zaključni prireditvi, ki je 
potekala v torek, 14. novembra, 
je bila naša gostja igralka, pevka, 
vsestranska Tina Gorenjak. 

Predstavila nam je svoj knjižni 
prvenec Najti ljubezen. Tina nam 
je uprizorila tudi nekaj odlomkov 
iz monokomedije Večno samska. 
Ob koncu prireditve smo vsem 
bralcem, ki so uspešno zaključili 
projekt, podelili knjižno nagrado.

Jasmina Česnik Ušaj

'Glas zemlje' napolnil dvorano v 
Vrtovinu

V dvorani krajevne skupnosti Vrtovin je 14. oktobra potekala predstavitev nove knjige Magde 
Saksida z naslovom: Glas zemlje. Hvaležno občinstvo od blizu in daleč je napolnilo dvorano in uživalo 
v lepi predstavitvi in spremljajočem programu pevcev, instrumentalistk in mladega avtorja, saj so 
na predstavitvi, ki jo je občuteno vodila Ivana Slamič, z veseljem sodelovali pevci Moškega pevskega 
zbora Vinograd iz Vrtovina, Trio Flavt in Anže Lozar, učenec 4. razreda podružnične šole Vrtovin. 

Sporočilo miru v verskih hramih
Moški pevski zbor Srečko Kosovel iz Ajdovščine je v začetku novembra v Srbiji uprizoril tri 

pevske večere, ki bodo zapisani kot posebno poglavje v njegovi bogati zgodovini. Nastopil je v 
treh velikih hramih treh vereoizpovedi v Beogradu in Novem Sadu.

»Sporočilo miru in prepričanje, 
da je tudi v teh razburkanih 
časih sožitje med različnimi 
religijami možno in nujno, je 
bila rdeča nit našega gostovanja 
v Beogradu in Novem Sadu,« je 
povedal predsednik zbora Martin 
Gregorc. Temu primeren je bil 
program nastopov, ki je temeljil 
na srbski (pretežno z deli Stevana 
Stojanovića Mokranjca), ruski 
in drugi svetovni liturgiji, dve 
skladbi pa je prispeval Andrej 
Makor, skladatelj in dirigent 
zbora. Seveda je odmevala tudi 
slovenska pesem.

Prizorišča nastopov so bila 
osrednji verski hrami treh 

veroizpovedi v Srbiji - v Beogradu 
katedrala Blažene Device Marije 
(sedež rimsko katoliške cerkve v 
Srbiji) in Hram svetega Save ter 
v Novem Sadu velika židovska 
Sinagoga. Žal je komunikacija 
med Ajdovščino, katedralo 
in potencialnimi obiskovalci 
koncerta v katoliški katedrali 
očitno zatajila, tako da so se 
tam ljubitelji petja znašli bolj 
po naključju. Takšen razplet 
je obžaloval tudi predstavnik 
slovenskega društva Sava v 
Beogradu, ki je pozdravil 
slovenske pevce.

Nastopiti v srbskem svetišču, 
Hramu sv. Save, ni majhna stvar. 

Kot nam je povedal Martin 
Gregorc, so se pogovori o tej 
možnosti začeli že januarja letos, 
potekali so prek pravoslavnih 
vrhov v Ljubljani, Zagrebu 
in Beogradu, sporočilo, da je 
dobrodošel, pa je zbor dobil 
šele nekaj dni pred odhodom v 
Beograd. V imenitni prireditveni 
dvorani mogočnega hrama se je 
zbralo lepo število poslušalcev, 
očitno večinoma poznavalcev 
glasbe. Pevce je pozdravila 
tudi konzulka s slovenskega 
veleposlaništva v Beogradu 
Kristina Kliner.

Najprijetnejše presenečenje so 
Kosovelovci doživeli v Novem 

Sadu. Tamkajšnja Sinagoga, 
ki jo predstavljajo kot dom 
molitve vseh narodov, sprejme 
do 800 obiskovalcev, obisk pa je 
krepko presegel polovico njene 
zmogljivosti. Za to ima zasluge 
tudi ustanova Glasbena mladina 
Novi Sad, ki se je skrbno odzvala 
na povabilo za sodelovanje s 
Kosovelovci. Sinagoga je poleg 
verskega hrama tudi uveljavljeno 
kulturno prizorišče v mestu, 
za kar skrbi prav Glasbena 
mladina. Kot gost ajdovskih 
pevcev je nastopil Zbor sv. 

Serafim Sarovski iz Zrenjanina. 
Gre za sedmerico profesionalnih 
glasbenikov (tokrat z gostujočim 
solistom), ki pojejo v novosadski 
in beograjski operi ter v drugih 
pevskih ansamblih.

Dirigent Andrej Makor nam je 
povedal, da je bilo gostovanje v 
Srbiji lepa izkušnja, dobrodošla 
pred bližnjim tekmovanjem 
pevskih zborov v Postojni.

Davorin Koron, 
Primorske novice

Svet, ki ga pogosto prezremo
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Sicer pa je celotna ekipa 
Podskale v tem delu sezone igrala 
odlično in osvojila 4. mesto v 1. 
ligi. Poleg Tadeje in Alenke ekipo 
sestavljajo še Anuška Lavrenčič, 
Andreja Kolenc, Sonja Kompara, 
Anja Hoknjec Rupert, Tanja 
Batagelj, Lara Faganel, Tayra 
Babič in Nika (Mislej) Curk.

Vipavske balinarke nastopajo 
tudi v OBL Ajdovščina, v mešani 
ekipi Vipavke, kjer nastopajo 
Sonja Kompara, Sonja Marc in 
Anuška Lavrenčič ter aktivno 
v balinarski sekciji DU Vipava, 
ki se jim je pridružila še Neva 
Margon.

Nekako v senci ženskega dela 
Podskale tekmujejo člani - na 
polovici tekmovalne sezone v 1. 
ligi OBZ Nova Gorica zasedajo 
vipavski balinarji 6. mesto 
med desetimi ekipami. Za BK 
Podskala nastopajo Jožko Petrič, 
Mišel Jež, Nejc Bago, Aleksander 

Marc, Alfred Tomažič, Janez 
Žugečič, Franc Kete, Nejc Marc, 
Matej Fučka, Jan Bukovič in 
Tomislav Šumanovac.

Zelo aktivno nastopajo 
tudi balinarji sekcije Društva 
upokojencev Vipava, ki so na več 
regijskih turnirjih osvojili visoka 
mesta. V sekciji nastopajo Srečko 
Fabčič, Ivan Kodre, Jože Furlan, 
Bogdan Trošt, Bojan Furlan, 
Roman Curk, Jožko Petrič in 
Tomislav Šumanovac.

Za dosežke balinark in 
balinarjev je zaslužen Jožko Petrič 
kot predsednik, trener in vodja.

Podobno kot proti Grkinjam 
je tudi na dvoboju s švicarsko 
ekipo razmerje moči pokazala že 
uvodna tekma, ki so jo Ajdovke 
dobile s 35:24. Pomemben 
korak proti napredovanju med 
16 najboljših v tem tekmovanju 
je bil torej narejen že v soboto, 
11. novembra. Dan pozneje so 
se Švicarke silovito upirale, a so 
trdožive Mlinarke v sami končnici 
tekme preobrnile rezultat in 
slavile z 20:21, v skupnem 
seštevku pa z rezultatom 56:44.

Takoj po zmagi je pred novinarje 
stopila kapetanka Nuša Fegic: 
»Jaz sem ful ponosna, da smo 
med 16 najboljših ekip v Evropi. 

To ni kar tako, ne zgodi se vsak 
dan. Občutki so fenomenalni, 
mislim, da smo vse z mislimi, 
čeprav so še vroče, že usmerjene 
proti januarju, ko se bo Evropa 
nadaljevala.«

Trener Jan Žbogar, ki že 
tretjo sezono sedi na ajdovski 
klopi, je dodal: »Vesel sem, da 
smo Švicarke premagali tudi 
drugič, ko so nas spoznale in 
so se na nas dobro pripravile. 
Želim si, da bi se uvrstili se med 
osem najboljših ekip v pokalu 
EHF, vendar ekipa sedaj ne 
sme razmišljati o nadaljevanju 
evropske sezone, temveč o prvi 
naslednji tekmi. Temelj vsega je 

domače prvenstvo.«
V dosedanjih dvobojih 

tretjega kroga pokala EHF so 
zmagovali favoriti. Nekaj je že 
spoštovanja vrednih, s katerimi 
bi imel Mlinotest veliko dela. 
To so španska Gran Canaria, 
portugalska Madeira, turška 
Ankara, portugalska Benfica, 
češka Hazena in nizozemski 
Venlo. Tehnični vodja Mlinotesta 
Deni Stibilj sicer meni, da 
bi Ajdovke lahko tudi za 
nadaljevanje tekmovanja dobile 
ugoden žreb: »Veliko dvobojev 
bo dokončanih šele v prihodnjih 
dneh. V igri je še nekaj tekmecev 
z Balkana, s Slovaške, Češke in 
Italije. Dobro bi bilo, če bi naleteli 
na katerega od teh klubov, saj bi 
z nami lahko v večjem številu 
potovali navijači, pa se nekaj več 
možnosti bi imeli za napredovanje 
med osem najboljših ekip. Ne 
glede na to, kaj bo prinesel žreb, 
bomo naredili vse, da bomo 
odlično pripravljeni. Prav zato 
smo se s Krimom Mercatorjem 
dogovorili, da ligaško tekmo, ki bi 
jo morali odigrati minulo soboto, 
prestavimo na 29. december. To 
bo super generalka za obe ekipi, 
saj se bosta tako liga prvakinj 
kot pokal EHF nadaljevala v prvi 
polovici januarja.«

Misli so vsekakor usmerjene 

naprej. Dosedanji prvi del 
sezone je bil za rokometašice 
Mlinotesta nadvse uspešen. 
V mesecu decembru najprej 
sledi krajši premor, saj je na 
sporedu Svetovno prvenstvo 
na Norveškem in Danskem. 

Ne seznamu 22 rokometašic 
selektorja Dragana Adžića so 
štiri Mlinarke: Ana Abina, Urša 
Zelnik, Nena Černigoj in Nuša 
Fegic.

foto: Robert Ferjančič

Boris Vodopivec do brona
V Ilijašu v Bosni in Hercegovini 

je od 12. do 15. oktobra potekalo 
Balkansko veteransko prvenstvo 
v namiznem tenisu. Med sedmimi 
slovenskimi tekmovalci se je 
turnirja udeležil tudi naš član in 
prvi predsednik ŠKTD Kamnje-
Potoče Boris Vodopivec. Med več 
kot sto tekmovalci s celotnega 
Balkana (Slovenije, Bolgarije, 
Črne gore, Hrvaške, Severne 
Makedonije, Srbije in Bosne in 
Hercegovine) je med posamezniki 
v svoji kategoriji prišel v osmino 
finala. V tekmovanju dvojic pa je 
s sotekmovalcem iz BiH (Slavkom 
Antonićem), v svoji starostni 
kategoriji 65+, priboril tretje 
mesto oziroma bronasto medaljo. 

Ta uspeh naj mu da še veliko 
volje za nadaljnje delo v namiznem 
tenisu, tako v prostovoljnem 

učenju mladih kot v Primorski 
namiznoteniški ligi, kjer vodi 
ekipo Kamenj.

Boris, čestitamo.
Tekst in foto ŠKTD Kamnje-Potoče

MBL Ajdovščina - Vipava v sezoni 2023
V sezoni 2023 je v Medobčinski 

balinarski ligi Ajdovščina – 
Vipava nastopalo 9 ekip; 1. BK 
Nanos Podnanos, 2. BK Planina, 
3. DU Ajdovščina, 4. ŠD Branik, 
5. BK Duplje, 6. BK Dolga Poljana, 
7. BK Podkraj, 8. Ajdovke in 9. 
Vipavke, kar je tudi vrstni red 
(uvrstitev) ekip v sezoni 2023. 
Zmagovalci MBL A-V v sezoni 

2023 so torej balinarji BK Nanos 
Podnanos, ki so na zaključnem 
turnirju prevzeli pokal za 1. 
mesto in prehodni pokal za ligo 
MBL A-V.

Organizator zaključnega 
turnirja (29. oktobra) je bila ekipa 
Vipavke in sicer na ajdovskem 
balinišču v Palah. Zmagovalci 
zaključnega turnirja so postali 

balinarji ŠD Branik, najboljša v 
bližanju in zbijanju sta bila Tomaž 
Batagelj (BK Nanos Podnanos) in 
Miroslav Kerševan (ŠD Branik).

Liga in zaključni turnir sta 
namenjena balinarjem, ki 
niso aktivni v drugih ligah, 
pomembno pa je tudi druženje v 
prijetnem vzdušju.

Mlinarke na krilih navijačev med 
TOP16 v Evropskem pokalu EHF!

Evropska pravljica se nadaljuje. Rokometašice Mlinotesta so uspešno preskočile tudi drugo 
evropsko oviro. Po septembrski zmagi proti solunski Panorami so v tretjem krogu pokala EHF 
izločile še švicarsko ekipo Herzogenbuchsee. Obe tekmi sta bili odigrani na ajdovskih Policah.

Plesalci EL1 na 
svetovnem prvenstvu 

V tednu od 24. do 26. oktobra so se plesalci plesnega kluba 
EL1, ki so na državnem in evropskem prvenstvu dosegli 
najvišja mesta in naslove državnih in evropskih prvakinj 
in podprvakinj, udeležili svetovnega tekmovanja v plesu – 
IDO WORLD CHAMPIONSHIP 2023. Tekmovanje je potekalo 
na Poljskem – Kielce, kjer je bilo zbranih 31 držav sveta, 
tekmovalo pa je kar 4500 plesalk in plesalcev različne starosti 
v različnih kategorijah. Že sama misel, da so plesalci imeli 
priložnost nastopiti na svetovnem odru, kjer je zbranih več 
tisoč najboljših plesalcev celega sveta je neprecenljiva.

Plesalke Kiara Gregorič Smrdel, 
Tjaša Kosmač, Asja Laharnar, 
Lara Vrtovec, Sara Mervič in 
Tinkara Gulja so se z dodatnimi 
treningi, konstantnostjo, 
vztrajnostjo pridno pripravljale 
na svetovno prvenstvo in si v 
res hudi konkurenci priplesale 
izjemne rezultate, na katere so 
člani plesnega kluba EL1, trener 
Martin Sorgo, vodja Elena 
Mikuž, njihovi starši ter vsi ostali 
podporniki zelo ponosni.

Duo Kiara in Tjaša sta v hudi 
konkurenci 118-tih parov dosegli 
fenomenalno 15. mesto. Prav tako 
sta se odlično odrezali tudi Ajsa 
in Lara s 57. mestom.

Duo Tinkara in Sara sta se v 
svetovnih vodah preizkusili letos 
prvič, pokazali sta odličen nastop 
in osvojili 86. mesto v kategoriji 
otroci.

Lara si je kot solistka v 
kategoriji hip hop solo otroci v 
hudi konkurenci 250 tekmovalk 
priplesala 55. mesto. Asja in Kiara 
sta tekmovali tudi kot solistki in 
se prebili v osmino finala, kjer je 
Asja dosegla 72. mesto, Kiara pa 
87. mesto.

»Včasih nas preseneti kar 
hitro razočaranje, ko vidimo 
dvomestno številko doseženega 
mesta, toda razočaranje je 
nepotrebno. Veliko plesalcev 
si želi preizkusiti svetovno 
tekmovanje. Ne zavedamo se, 

da govorimo o tekmovanju, 
na katerem so zbrani najboljši 
plesalci in plesalke celega sveta! 
V veliko čast in ponos nam je, da 
smo se ga lahko udeležili.

Mi smo ponosni čisto na vsak 
dosežen rezultat in za nas so bile 
punce že v štartu zmagovalke! 
Izjemna izkušnja, na kateri je 
treba naprej graditi.

Hvala vsem vam, ki ste stiskali 
pesti, hvala starši, ki ste puncam 
zelo veliki podporniki! Seveda 
pa čestitke tudi trenerju Martinu 
Sorgu! Z dvignjeno glavo, veliko 
ponosa in hvaležnosti se vračamo 
domov in komaj čakamo, da 
nadaljujemo s treningi in že 
čakamo nova tekmovanja, ki jih 
bo prinesla nova plesna sezona,« 
je vtise s prvenstva strnila vodja 
plesnega kluba EL1 Elena Mikuž.

Plesni center ADC v finalu 
svetovnega prvenstva IDO 2023

Plesalci Plesnega centra ADC so si v lanski plesni sezoni na državnem prvenstvu v več kategorijah 
priplesali finale ter stali na stopničkah in s tem dobili vstopnico za največji dogodek za plesalce, 
to je svetovno prvenstvo IDO.

Letos je tekmovanje potekalo od 
23. do 28. oktobra v mestu Kielce 
na Poljskem in sicer v kategorijah 
Hip hop, Popping, Break dance 
ter Battle. Tekmovalo je 4500 
tekmovalcev iz 31 držav sveta, 
sodilo je 200 sodnikov, dogodek 
je navdušeno spremljalo okrog 
15.000 gledalcev. Plesali so najmlajši 
otroci Mini kids ter vse starostne 
kategorije do vključno Članov 2 to 
je 35+.

Plesni center ADC je zastopal 
Slovenijo v kategorijah solistov, 
parov, malih skupin ter formacij. 
Vodja ADC, Alice Stojko Saliu je 
o izkušnji svetovnega prvenstva 
povedala: »Ko sem gledala vse te 
skupine in dih jemajoče bitke, sem 
se šele zavedala, kako pomemben 
je naš ADC, majhen vendar po 
znanju tako velik. In kako lepo se 
je trud obrestoval, vse ure preživete 
v plesnih dvoranah so na tem 
velikem svetovnem odru prišle do 
izraza. Neverjetno je bilo videti naše 
mlade, perspektivne in vrhunske 
športnike iz tako majhnega kraja, 
iz nam ljube Ajdovščine. Zavedala 
sem se, da res delamo dobro in da 
smo res lahko ponosni na vsakega 
plesalca posebej ter seveda na naše 
vrhunske trenerje.«

Prvi dan tekmovanja sta se 
predstavila brata Matic in Blaž Kolar 
Tratnik in si med 120 pari priplesala 
polfinale ter osvojila neverjetno 10. 
mesto. Isti dan so plesni podij z 
izvrstnimi koreografijami prekrile 
otroške formacije, to je 8 do 24 
otrok. Tornado z 22 deklicami si je 
priplesal odlično 12. mesto. 

Naslednji dan so tekle solze 

sreče, saj so deklice iz male 
otroške skupine Bombice med 52 
najboljšimi skupinami osvojile 
pokal ter medalje za 7. mesto.

V sredo so tekmovali solisti in pari 
- Evelin Bajc je med 182 solistkami 
priplesala na 47.mesto, Matic Kolar 
Tratnik pa med 104 članskimi 
solisti na 48. mesto. Med dvojicami 
otrok sta Žana Gomizelj in Lea 
Kavčič osvojili 74. mesto, med malo 
starejšimi, mladinskimi pari pa sta 
se Amelie Zerezghi in Doroteja 
Rojko med 118 pari zavihteli na 
29. mesto. Vsi našteti so odplesali 
izvrstno in vsem ljubiteljem plesa, 
ki smo jih spodbujali s tribun, so 
dali občutek ponosa, da smo lahko 
ob takih izvrstnih talentih.

V nadaljevanju se je predstavila še 
mala članska skupina Benzen, ki je 
v hudi konkurenci osvojila izvrstno 
9. mesto. V konkurenci članskih 
formacij se je pomerilo 35 skupin 
in Divertirse s trenerko Lejo Messec 
na čelu je zažarela med top 12 ter 
osvojila 8. mesto.

Nick Keber je tako kot ponavadi 
tekmoval v več kategorijah. Za 
uvrstitve pravi, da niso presežek, 
mi, ki smo ga pa spremljali. vemo, 
da so uvrstitve glede na konkurenco 
vseeno pohvale vredne. V hip hopu 
je osvojil 55. mesto, v Battle bitki 42. 
mesto, v Poppingu pa odlično 17. 
mesto.

V Plesnem klubu ADC pa pleše 
tudi Jon Ličen. Neverjetno vztrajen, 
marljiv in talentiran fant, ki smo ga 
kot biser opazili že na prvih obiskih 
tečaja Break dance-a, z vsakim 
naslednjim mesecem pa je bilo 
opaziti napredek in tako ga lahko 

sedaj občudujemo na kar vseh treh 
stopničkah svetovnega prvenstva 
2023!

Pomeril se je kot solist in osvojil 
2. mesto ter srebrno kolajno, v paru 
s Pinom Maciničem sta stala na 
najvišji stopnički in zaradi njune 
zmage je na Poljskem odzvanjala 
slovenska himna, s skupino Funky 
Rockerz pa so 'zabrejkali' na 3. 
mesto.

Neverjetni uspehi za Ajdovščino, 
za plesalce, za ADC.

Ponosni smo, da se lahko 
predstavljamo na svetovnih odrih, 
za to pa so zaslužni tudi starši, ki 
celotno plesno dogajanje spodbujajo 
z veliko mero ljubezni in srčnosti in 
zato se jim iskreno zahvaljujemo. 
Veliko staršev je svetovno prvenstvo 
na Poljskem tudi obiskalo in s 
tribun je bilo slišati glasno navijanje. 
Ob tej priložnosti pa se želimo 
zahvaliti tudi Občini Ajdovščina, 
ki nas prav tako podpira, ter vsem, 
ki nam sledite in spobujate preko 
družbenih omrežij.

Uspehi VDC Ajdovščina - Vipava 
na Specialni olimpiadi Slovenije

V četrtek 12.10.2023 smo se iz Varstveno delovnega centra Ajdovščina – Vipava udeležili 
atletskega mitinga v Mariboru, ki je potekalo pod okriljem Specialne olimpiade Slovenije. 
Pogumno smo poskusili in dosegli vrhunske rezultate. 

»Pustite mi zmagati. Če pa 
ne morem zmagati, naj bom 
pogumen v svojem poskusu«. Pod 
tem sloganom deluje specialno – 
olimpijsko gibanje Slovenije, ki 
mu v VDCju aktivno pripadamo 
že več let. Specialna olimpiada je 
namenjena osebam z motnjami 
v duševnem razvoju s ciljem 
ohranjati njihove psihofizične 
sposobnosti ter vsesplošne 
socializacije. 

V četrtek, 12. oktobra, smo 
se iz Varstveno delovnega 
Centra Ajdovščina udeležili 
atletskega turnirja v Mariboru. 
Na stadionu se je zbralo več kot 
400 tekmovalcev in njihovih 
spremljevalcev iz 45-ih ustanov 
širom Slovenije. Tekmovalo se 
je v tekih – 50 m, 100 m, 200 m, 
400 m, 800 m, 5000 m in štafeti 
4 x 100 m, v kateri je bilo kar 19 
ekip (razdeljenih v tri skupine). 

Tekmovalci našega VDC-ja niso 
samo pogumno poskusili, ampak 
dosegli vrhunske rezultate. V 
močni konkurenci so osvojili 3 
srebrne medalje in nekaj osebnih 
rekordov. Najbolj pa smo se 
razveselili skupinsko izborjene 
bronaste kolajne v štafetnem teku 
4 X 100 metrov. 

Uspehi na atletskem turnirju 

pod okriljem Specialne olimpiade 
Slovenije so odraz naše vztrajnosti 
pri zasledovanju malih in velikih 
ciljev in naše 'zaveze', da se 
pogumno trudimo in nikoli ne 
obupamo. S to mislijo smo ob 
toplem vremenu in s plesom ob 
živi glasbi sklenili še eno čudovito 
športno druženje.

Balinarski klub Podskala
Na državnem prvenstvu v igri dvojic za članice v Pivki je 

blestela članica BK Podskala Tadeja Petrič, ki je postala državna 
prvakinja v igri krog, bron pa osvojila v igri posamezno. 
Enakega leska je tudi medalja v dvojicah z Alenko Štor.
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Tadeja Petrič dvakrat 
bronasta na SP
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Vpisna knjiga – pričevalka 
zgodovine

Ob letošnjem, to je že 42. Spominskem pohodu na Golake, človek radovedno pobrska po vpisni 
knjigi, ki hrani podpise pohodnikov, ki se udeležujejo in so se udeleževali spominskih pohodov 
na Golake. Podpisi pohodnikov segajo v sam začetek pohoda, to je v prejšnje stoletje. Najprej se 
je organiziral Bavčerjev pohod in je bil v organizaciji ene družine, torej osebni spomin. Potem 
so se srečanju pridruževali še drugi ajdovski planinci in leta 1981 je bilo v Planinskem društvu 
sklenjeno, da se vsako prvo oktobrsko nedeljo organizira Spominski pohod z blago mislijo 
in hvaležnostjo na vse planince, ki jih ni več med nami in so s svojim delom, prizadevanji in 
vztrajnostjo ohranili naše društvo. To živi 120 let in je med najstarejšimi društvi v Sloveniji.

Na prvem pohodu, to je bilo 
18. 10. 1981, je bilo udeleženih 
82 pohodnikov. S kulturnim 
programom, tudi s pesmijo 
pevskega zbora, so pod Golaki 
počastili spomin na delovne in 
pridne planince. Prvi se je v knjigo 
vpisal Brecelj T. in je ob svojem 
imenu dopisal: »Vdan planinec – 
ostal bom do smrti.« Med prvimi 
pohodniki je bilo veliko mladih, 
tudi otrok. Večina se je podala 
na vrh, kar pričajo fotografije. 
Na čelu pohodnikov je vihral 
star prapor Planinskega društva. 
Od tistih dni se je popolnoma 
preoblikovala Iztokova koča. 
Zrasla je in se obogatila. V letošnji 
jeseni se je polepšala, tako je res 
'kot hišica Janka in Metke'. Da, 
lepa je. Ponosni smo nanjo. Če 
pobrskamo po zgodovinskih 
dokumentih, spoznamo, da je 
preživljala težke čase. V nekem 

obdobju je bila skoraj odpisana, 
vendar pridne roke in lepa misel 
so jo ponovno postavile na trdna 
tla. Njena zgodovina je dolga, 
namreč 10. 9. 1950 so ajdovski 
planinci tiho in skromno odprli 
leseni objekt, iz katerega je zrasla 
današnja lepotica, Iztokova koča 
pod Golaki. 

Ker so bili v preteklosti 
drugačni časi, je spominski 
pohod za nekatere pohodnike 
trajal dva dni, kajti na predvečer 
je bilo potrebno pripraviti vse za 
pohodnike, ki so prišli na Golake 
že v zgodnjem nedeljskem jutru. 
Temperature, ki pod Golaki v 
oktobru že napovedujejo zimo, so 
zanetile taborne ognje, ki so ogreli 
in razsvetlili okolico. Romantika. 
Leta 1992 so pohodniki zapisali, 
da jih je tako zeblo, da se še 
podpisati niso mogli.

Marsikateri pohodnik je na vrhu 
Golaka doživel svoj planinski krst. 
Ivo Brecelj je ob jubileju Društva 
zapisal: »2002 se je zasvetila na 
Malem Golaku, najvišjem med 
Golaki, orientacijska tabla, ki bo 
pohodnikom dokazovala, kje sta 
Triglav in Snežnik in kje se sveti 
naše morje.« Z vrha Golaka se 
človeku odpre v jasnem vremenu 
pogled po čudovitem delu naše 
domovine. Prav zaradi čudovitega 
razgleda z vrha Golaka se splača 

zagristi v kolena. In Ivo je še 
zapisal: »S Srečkom Vidmarjem 
sva na ramenih nesla na vrh 
Malega Golaka 100 kg peska, 
35 kg cementa, 40 l vode in še 
marsikaj. Napravila sva stilni 
podstavek, v katerega sva vgradila 
tablo.« Torej, nič ne pride samo. 

Ko nas bo pot usmerila k 
Iztokovi koči pod Golake in 
naprej proti vrhu, se zavemo, 
da je v vsem današnjem udobju 
shranjena skrb, delo in žrtve 
mnogih planincev, ki jim je 
pomenilo življenje skupnosti 
veliko in še več ...

Irena Šinkovec
Fotografije so last 

Planinskega društva 
Ajdovščina.

Dvojne stopničke na 
svetovnem pokalu

V Laškem je od 13. do 15. novembra potekal svetovni pokal 
v hip hopu. Na odru za zmagovalce sta stala kar dva para 
Plesnega kluba EL1.

Asja in Lara sta si v duetu 
priplesali srebrno medaljo, Tjaša 
in Kiara pa bronasto. Za las so 
se stopničke izmuznile formaciji 
Let’s pray. Med solo nastopi je 
Kiara osvojila 14. mesto, Asja pa 
20. mesto.

Solze sreče, ponosa in velikega 
veselja, da lahko kot 'majhen', a 
zelo povezan klub v Ajdovščini 

zastopa Slovenijo in dosega 
izjemne dosežke!

Veliko zaslug ima seveda trener 
Martin Sorgo, ki je pripravil 
plesalke in njihove izjemne točke, 
ter seveda vsi podporniki in 
vzpodbujajoči starši, ki s plesalci 
dihajo kot eno.

Čestitke za izjemen zaključek 
sezone! 
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Na svetovnem prvenstvu za 
ženske in mešane discipline 
v francoskem Rummillyu je 
članica BK Podskala, Tadeja 
Petrič v igri dvojic z Aneto Fidel 
in štafetnem zbijanju z Nino 

Volčina osvojila bronasti medalji. 
Tako je Tadeja postala najbolj 
uspešna v sedemčlanski slovenski 
reprezentanci.

vir in fotografija: Balinarska 
zveza Slovenije


